
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری امریکا همزمان با خانه 
تکانی در کاخ سفید و آماده شدن برای خروجش از قدرت، 
همچنان ایران را تحریم می کند،تحریم هایی که او در چهار 
سال مســئولیتش با هدف ترغیب تهران به عقب نشینی 
از مواضعش و انجام مذاکرات دوجانبه در پیش گرفت اما 
عمــلًا در محقق کردن هدفش ناکام ماند. این چنین بود 
که او با اطلاع از اینکه دولتمردان بعدی امریکا نگاه دیگری 
به روند تعامل با تهران دارند، در لحظات آخر هم دســت 
از تحریم برنداشت و اسامی دیگری را به فهرست پرشمار 
تحریم های امریکایی افزود؛ در همین چارچوب بود که به 
گزارش ایرنا وزارت خزانه داری امریکا 16 دی ماه اســامی 
یک فرد و 16 شرکت مستقر در کشورهای ایران، آلمان، 
انگلیس، چین را به فهرست اتباع و افراد خاص تحریم شده 
این وزارتخانه اضافه کرد. این فرمان اردیبهشــت ماه سال 
گذشته توسط ترامپ برای اعمال تحریم  علیه بخش های 
آهن، فولاد، آلومینیوم و مس ایران صادر شده بود. دولت 
امریــکا همچنین یک هفته بعد در ۲۳ دی ماه پنج نفر را 
در ارتباط با ایران به لیســت تحریم های خود اضافه کرد. 
این افــراد عبارتند از: »محمد آباتای« شــهروند مغربی، 
»احمد اسماعیل فؤاد رسول« شــهروند عراقی، »العارف 
سلطان یوســف حسن« شهروند سعودی، »الشاخان فؤاد 
احمد نوری علی« شــهروند عراقی، »شریف نیامت حما 

رحیم حما« شهروند عراقی.
یــک روز بعد یعنی۲۴ دی ماه هــم وزارت خزانه داری 
امریکا اســامی ۲ فرد و 16 نهاد ایرانی را به فهرست اتباع 
و افراد خاص تحریم شده این وزارتخانه اضافه کرد. آستان 
قدس رضوی)ع( و مؤسسه دانش بنیان »برکت« از جمله 
نهادهایی هستند که در این فهرست قرار گرفته اند. مؤسسه 
دانش  بنیان برکت تولید کننده اولین واکسن ایرانی کرونا 
است.»احمد مروی«، تولیت آستان قدس رضوی و رئیس 
ســتاد اجرایی فرمان امام ۲ شــخصی هستند که در این 
فهرســت قرار گرفته اند. نهادهایی که در فهرست تحریم 
امریکا قرار گرفته اند شامل شرکت تولید نیروی برق آبادان، 
آستان قدس رضوی)ع(، مؤسسه دانش بنیان برکت، شرکت 
کمباین سازی ایران، شــرکت گسترش الکترونیک مبین 
ایران، مؤسسه حسابرســی مفید راهبر، شرکت مسکن و 
عمران قدس رضوی، شرکت معادن قدس رضوی، شرکت 
کارگزاری بورس اوراق بهادار رضوی، ســازمان اقتصادی 
رضوی، شرکت کاشی سنتی قدس رضوی، شرکت فناوری 
اطلاعات و ارتباطات رضوی، شــرکت توســعه نفت و گاز 
رضوی، شــرکت مدیریت زنجیره تأمین رضوی، شرکت 

شهاب خودرو و شرکت توسعه حفاری تدبیر هستند.
امــا تحریم های ضد ایرانی باز هم ادامه داشــت. وزیر 
خارجه امریکا شــامگاه جمعــه ۲6 دی ماه اعلام کرد که 
واشنگتن ســازمان صنایع دریایی، سازمان صنایع هوا و 
فضا و سازمان صنایع هوایی ایران را به لیست تحریم های 
خود اضافه کرده است. مایک پمپئو در بیانیه خود مدعی 
شد که اشــاعه تســلیحات متعارف ایران تهدیدی برای 
امنیت منطقه ای و بین المللی بوده و بر اســاس شــواهد، 
ایران همچنان به حمایت نظامی و انتقال تســلیحات به 
ســوریه، لبنان، عراق، یمن و دیگر مناطق ادامه می دهد. 
بر همین اســاس وزارت خزانه داری امریکا اعلام کرد که 
چند فرد و نهاد ایرانی به لیســت تحریم های امریکا اضافه 
شــده اند. افرادی که به لیســت تحریم های امریکا افزوده 
شــده اند عبارتند از: »حمید رضا عظیمیان« در ارتباط با 
 شرکت فولاد مبارکه ایران و »محمد رضا مدرس خیابانی« 
در ارتباط با خطوط کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران. 
شــرکت های ایرانی هم که به لیســت تحریم های امریکا 
افزوده شــده اند شــامل: شــرکت ایران ترانسفو، شرکت 
توزیع ترانسفورمر زنجان، سازمان صنایع هوا فضای ایران، 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان، صنایع هوایی ایران، خطوط 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، سازمان صنایع دریایی 

ایران، شرکت خطوط دریایی پیام سفیران دریا هستند.
وزیر خارجه امریکا در آخرین گام هم از توسعه گستره 
تحریــم فلزات ایران خبر داد. او با اعلام اینکه برنامه های 
نظامی، موشــکی و هسته ای ایران تهدیدی مستمر برای 
امنیت جهان به شمار می آید، اعلام کرد که با هدف مقابله 
با این تهدیدات، محدوده تحریم های مرتبط با فلزات ایران 
در وزارت خارجه را گسترش می دهد. به گفته پمپئو امریکا 
1۵ ماده بخصوص را  که در برنامه های هســته ای، نظامی 
و موشک های بالستیک ایران استفاده می شود  شناسایی 

کرده است. 
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موشک ایرانی با برد 1800 کیلومتر 
در اقیانوس هند

رزمایش های ارتش و سپاه با موفقیت برگزار شد

در روزهای اخیر سلسله رزمایش های ارتش و سپاه، مورد توجه محافل نظامی و 
سیاسی داخلی و خارجی قرار گرفت که آخرین آن، رزمایش موشکی پیامبر اعظم)ص( 
1۵ سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود که مطابق تقویم سالانه رزمایش های این نیرو 
برگزار شد. در رزمایش موشــکی سپاه پاسداران، موشک های بالستیک نقطه زن با 
دقت بالا علیه اهداف زمینی و دریایی مورد استفاده قرار گرفت. در یک مورد، موشک 
بالستیک با برد 1800 کیلومتر، از عمق خاک ایران به سمت یک هدف دریایی فرضی 
در اقیانوس هند شلیک شد، یک تمرین نظامی که سرلشکر باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مســلح ایران آن را »معنادار« توصیف کرد. معناداری این رزمایش را از این 
جهت می توان دریافت که ساعتی بعد، رسانه های غربی گزارش کردند که این موشک، 
در فاصله 160 کیلومتری ناو هواپیمابر »نیمیتز« امریکا به هدف فرضی خود اصابت 
کرده اســت. مروری بر ابعاد و ویژگی های رزمایش های اخیر نیروهای ارتش و سپاه، 
نشان می دهد که این نیروها تلاش کرده اند تا آخرین دستاوردهای نظامی و تاکتیکی 

خود را مورد آزمون قرار دهند.
رزمایش های اخیر، ابتدا با تمرین بزرگ رزم پهپادی ارتش آغاز شد که در آن برای 
نخســتین بار، پهپاد انتحاری و ضد رادار »آرش« از محفظه قابل حمل پرتاب شــد. 
به گزارش فارس، این پهپادهای انتحاری با طی مســافت 1۴00 کیلومتر از سواحل 
مکران هدف پیش بینی شده در منطقه تمرین را با موفقیت منهدم کردند. در مرحله 
بعد، رزمایش اقتدار دریایی 99 نیروی دریایی ارتش برگزار شد که در آن، یگان های 
این نیرو با شلیک انواع موشک های کروز دریایی از ساحل و عرشه اهداف خود را در 
شمال اقیانوس هند و منطقه عمومی رزمایش مورد اصابت قرار دادند. همچنین در این 
رزمایش، زیردریایی بومی فاتح برای نخستین بار عملیات شلیک »اژدر« را انجام داد.

رزمایش پیامبر اعظم)ص( 1۵ سپاه پاسداران، مرحله دیگر رزمایش های نیروهای 
مســلح جمهوری اســلامی ایران بود. مرحله نخســت این رزمایش، با شلیک انبوه 
موشــک های بالستیک زمین به زمین و اجرای عملیات از سوی پهپادهای تهاجمی 
بمب افکن در منطقه عمومی کویر مرکزی ایران برگزار شد. در این مرحله از رزمایش 
با بهره گیری از نســل جدید موشک های بالستیک زمین به زمین و پهپادها، تهاجم 
ترکیبی به پایگاه دشمن فرضی و انهدام تمامی اهداف تعیین شده اجرا شد. به این 
ترتیب که پس از حمله پهپادهای تهاجمی بمب افکن نیروی هوافضای سپاه از همه 
جهت ها به ســپر موشکی دشــمن فرضی و انهدام کامل هدف ها، انبوه موشک های 
بالســتیک نسل جدید سپاه در کلاس های ذوالفقار، زلزال و دزفول به سمت اهداف 

تعیین شــده شلیک شــدند که با موفقیت به اهداف اصابت کردند. این موشک ها به 
ســرجنگی جدا شونده و قابلیت هدایت در خارج از جو و نیز قدرت اخلال و عبور از 

سپر موشکی دشمن مجهز شده اند.
سردار امیرعلی حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای سپاه، پس از اجرای این مرحله 
از رزمایش، ترکیب قابلیت های جدید موشکی و عملیات پهپادی و استفاده از فناوری 

هوش مصنوعی را به منزله تولد قدرت جدید در سپاه ارزیابی کرد.
 آخریــن مرحله نهایی رزمایش پیامبر اعظم)ص( 1۵ ســپاه، عملیات راهبردی 
موشک های بالستیک دوربرد ضدناوهای متخاصم بود. طی تمرین نظامی، پس از کشف 
موقعیت ناوهای متخاصم دشمن فرضی از سوی سامانه های اطلاعاتی نیروی هوافضای 
ســپاه، موشک های بالســتیک دوربرد کلاس های متنوع از فاصله 1800 کیلومتری 
اهداف منظور رزمایش در شمال اقیانوس هند را با موفقیت مورد اصابت قرار داده و 
منهدم کردند. پس از اجرای موفق این تمرین نظامی، سرلشکر باقری، رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، انتخاب اهدافی در فاصله بیش از 1800 کیلومتر در دریای عمان و 
اقیانوس هند را در رزمایش پیامبر اعظم)ص( 1۵ معنادار خواند و گفت:چنانچه هر 
متخاصمی نیت سوءیی نسبت به کشور ما داشته باشد، در کمترین زمان مورد تهاجم 
قرار می گیرد. او رزمایش های هفته های اخیر را که در زمان فشرده و تقریباً همزمان 
انجام می شود، نشان دهنده آمادگی فوق العاده نیروهای مسلح در تمامی ابعاد زمینی، 
هوایی، دریایی و پدافند هوایی و موشکی دانست و گفت: انتخاب انبوهی از موشک های 
دوربرد برای اهداف دریایی نشانگر این است که اگر دشمنان جمهوری اسلامی نیت 
سوءیی نسبت به منافع ملی، مسیرهای تجارت دریایی و سرزمین ما داشته باشند، با 

اقدام موشکی مورد هدف قرار گرفته و منهدم خواهند شد.
سرلشــکر باقری، برگزاری رزمایش پیامبر اعظم)ص(1۵ را نشــان دهنده قدرت 
دفاعی جمهوری اســلامی ایران در صیانــت از منافع ملی توصیف و تأکید کرد: هر 
چند قصد انجام هیچ تهاجمی را نداریم اما با این رزمایش ها اعلام می کنیم چنانچه 
هر متخاصمی نیت سویی نسبت به کشور ما داشته باشد، با تمام توان و در کمترین 

زمان مورد تهاجم قرار خواهد گرفت.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز در حاشیه 
مرحله نهایــی رزمایش پیامبر اعظم)ص( 1۵ گفت: یکــی از هدف های مهم ما در 
سیاست ها و راهبردهای دفاعی این است که بتوانیم ناوهای جنگی دشمن اعم از ناوهای 
هواپیمابر و رزم ناوها را با استفاده از موشک های بالستیک دوربرد هدف قرار دهیم. 

قطار تحریم های ترامپ 
در ایستگاه آخر

جلب رضایت مردم و افزایش رفاه و بهبودی وضعیت معیشت زندگی 
آنان امری ضروری و ذاتی حکومت هاست ؛ اما این جلب رضایت باید در 
چارچوب منافع بلندمدت جامعه و مبتنی بر هزینه کرد درست منابع و 
اصول و معیارهای منطقی انجام شود، در غیر این صورت نه فقط کمکی 
به رفاه جامعه نمی کند بلکه برعکس به فقیرترشــدن مردم و نابودی و 

اضمحلال منابع و عقب ماندگی جامعه منجر می شود.
  این روزها که با آلودگی شــدید هوای تهران و ســایر کلانشهر ها به 
سبب مصرف ســوخت مازوت در نیروگاه ها مواجهیم و افزایش مصرف 
برق و گاز با فشار به این شبکه ها از جمله خاموشی خیابان ها و بزرگراه ها 
را ســبب شده است، انتشار هم زمان دو خبر مرتبط با هم امکان تحلیل 
چرایی ایجاد این وضعیت و ضرورت تجدید نظر در سیاســت های جاری 

را فراهم می آورد. 
در خبر اول معاون توزیع برق شرکت توانیر از »تخفیف 100 درصدی 
برای 8/ ۵ میلیون مشترک کم مصرف از بین ۳0 میلیون مشترک برق 
کشور« ســخن می گوید ) رسانه ها- 99/10/۲0( و در خبر دیگر نسبت 
به »قریب الوقوع بودن ورشکســتگی حدود دوهــزارو۲00 نیروگاه برق 
کوچک مقیــاس بخش خصوصی بر اثر عدم پرداخت بدهی های دولت« 
هشــدار داده می شود )خبرگزاری ایلنا- 99/10/۲0 (. چند ماه قبل بود 
که رئیس جمهوری با ابراز خشــنودی، از مجانی شــدن برق۳0 میلیون 
جمعیت کم مصرف کشور خبر داد و عنوان کرد: »این یکی از آرزوهای 
ما در طول ســالیان دراز بود که برای مردمی که جزء اقشــار کم درآمد 
هســتند و به طور طبیعی جزء اقشار کم مصرف برق هستند، بتوانیم به 
آنها هدیه ای بدهیم و برقشان مجانی شود و .. .« )رسانه ها- 1۳/10/99(. 

این سیاســت اکنون ظاهرا اجرائی شده است و طبق خبری که ذکر 
شد، به گفته معاون توزیع برق توانیر، چند میلیون مشترک وجهی برای 
برق مصرفی خود نمی پردازند. اقدامی که می تواند در چارچوبی منطقی 
و صحیح سبب تشویق جامعه به مصرف کمتر و بهتر باشد. این در حالی 
است که می خوانیم: »نیروگاه های کوچک مقیاس تولید برق، یک به یک به 
سبب دریافت نکردن طلب های خود از دولت، در حال خارج شدن از مدار 
هستند و میلیاردها تومان سرمایه ای که صرف خرید تجهیزات تولید برق 
و نصب کارخانه در شــهرک های صنعتی شده، در معرض مصادره شدن 
از سوی بانک ها قرار دارد؛ چراکه تولیدکنندگان توان پرداخت اقساط و 
دستمزد کارگران خود را ندارند«)همان خبر (. جای سؤال است دولتی 
که توان عمل به تعهدات خود به پیمانکاران و پرداخت بدهی هایش به 

آنان را ندارد، از چه محلی اقدام به بذل و بخشش می کند؟!
صنعت برق جزء نادر بخش های صنعت کشــور است که بی سروصدا 
با کارآمدی بسیار امکان تداوم و توسعه اقتصادی و اصولا حیات جامعه 
را فراهم آورده اما روند رو به جلوی این بخش توانمند متأسفانه به سبب 
تصمیمات غلط و سیاست های غیر کارشناسانه دچار مشکلات بسیاری 

شده که آخرین آنها در دو خبر فوق بازتاب یافته است.
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مدیرعامل شرکت دخانیات ایران با اشاره 
به اینکه بر اســاس قانون تجارت خارجی، 
شــرکت های خارجی حداکثر می توانند ۳۵ 
درصد سهم بازار را داشته باشد، اظهار کرد: 
این در حالی است که در حال حاضر بر اساس 
آمار مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات، 
فقط دو شرکت اصلی خارجی تولید سیگار 
در کشور 6۵ تا ۷0 درصد بازار مصرف را در 
اختیار دارند.ســیاوش افضلی با بیان اینکه 
تحقیق و تفحــص از صنعت دخانیات حق 
نمایندگان است و درست است که استفاده 
شود، تصریح کرد: نکته ای که در این میان 
پنهــان مانده این اســت در طرح تحقیق و 
تفحص فقط شرکت دخانیات مورد توجه قرار 
گرفته نه کل صنعت. این در حالی است که 
از سال 1۳91 پس از اجرای خصوصی سازی 
و انتــزاع وظایف حاکمیتــی و واگذاری آن 
به وزارت صنعت، شــرکت دخانیات بخش 
کوچکــی از صنعت دخانیات ایران اســت، 
به طوری که از گردش مالی ۴0 هزار میلیارد 
تومانی صنعت دخانیات تنها 1000 میلیارد 
تومان، یعنی کمتر از 10 درصد از آن مربوط 

به شرکت دخانیات است.
وی با بیان اینکه لازم است مسئله سهم 
پایین شرکت دخانیات ایران از بازار هم مورد 
تحقیق و تفحص قرار گیرد، گفت: در حال 
حاضر وضعیت تولید و سهم از بازار شرکت 
دخانیات ایران نســبت بــه دهه 80 خوب 
نیست که باید دلیل آن مشخص شود. این 
در حالی است که قدمت صنعت دخانیات به 
نزدیک 100 سال می رسد، گستردگی زیادی 
در سطح کشور دارد و معنای واقعی زنجیره 
صنعت از جمله کشاورزی، عمل آوری و تولید 
خرمن تا تولید سیگار و فروش در این شرکت 
ایجاد شده است. همچنین باید وضعیت دقیق 
۳9 هزار میلیارد تومان گردش مالی، یعنی 
بیش از 90 درصــد از گردش مالی صنعت 
در شــرکت های چندملیتی مشخص شود.

مدیرعامل شرکت دخانیات ایران با اشاره به 
صدور مجوزهایی در حوزه صنعت دخانیات 
از سال 1۳91 و رفع انحصار از این صنعت، 
تصریح کرد: حــال حاضر ۷0 تا 80 درصد 
بازار ســیگار در اختیار برندهای خارجی و 

نهایتاً 1۴ درصد از بازار دخانیات در اختیار 
شرکت دخانیات ایران است که البته این رقم 
در سال گذشته هفت درصد بوده است. البته 
با توجه به اینکه محصولات شرکت دخانیات 
ایران در کلاس C و D و در نتیجه ارزان است 
به لحاظ ریالی سهمی کمتر از 10 درصد بازار 

دخانیات را به خود اختصاص داده است.

چندملیتی،  شرکت های  چگونه   
گوی رقابت را از دست تولیدکنندگان 

سیگار ربودند؟
افضلی همچنیــن با بیان اینکه وضعیت 
امــروز شــرکت دخانیــات ایــران نتیجه 
سیاست گذاری های یک دهه اخیر است که 
نیاز به تحقیق و تفحص دارد، گفت: در دهه 
80 عمده محصولات خارجی از طریق قاچاق 
وارد کشور می شد، بنابراین در سطح کلان 
طرحی تحت عنوان مبارزه اقتصادی با قاچاق 
آغاز شد که بر اساس آن در یک بازه زمانی 
سه ســاله حدود 8۵ درصد بازار دخانیات به 
مدیریت دولت درآمد و هم زمان از برندهای 

داخلــی حمایت شــد، به طوری که قرار بود 
شــرکت های خارجی برای بخشــی از بازار 
سیگار تولید کند که امکان تولید آن در داخل 
وجود نداشت. همچنین شرکت های خارجی 
حق نداشتند به طور مستقیم در ایران کارخانه 
تأسیس کنند و یا کارخانه های شرکت های 
ایرانــی را خریداری نماینــد، بلکه قرار بود 
ذیل شرکت دخانیات به عنوان شرکت ملی 
با استفاده از نیروی انسانی و انتقال تکنولوژی 
فعالیــت کنند و همچنیــن بابت تولید هر 
پاکت ســیگار در ایران به شرکت دخانیات 
ایران که به عنوان یک شــرکت زیرمجموعه 
وزارت صنایــع که نماینــده دولت بود حق 
تولید پرداخت کنند.این در حالی است که 
به گفته این مقام مســئول از ســال 1۳91 
به بعد شــرکت های چندملیتی توانســتند 
به طور مستقل در کشــور فعالیت تولیدی 
داشــته باشند، هر محصولی که می خواهند 
در کشــور تولید کنند و مانند گذشته هم 
به دولت پرداخت نداشــتند. همچنین در 
حال حاضر عمده محصولات شــرکت های 

خارجی، هم رده محصولات داخلی اســت. 
به عبارت دیگر شــرکت های خارجی، حلقه 
سودده زنجیره صنعت دخانیات را در دست 
گرفتند، درحالی که هیچ گونه مسئولیتی در 
زمینه بخش کشاورزی و اشتغال نمی پذیرند 
و حتی خرمن آماده را به صورت 100 درصد 
به کشور وارد می کنند و در سیگار پر می کند 
که مشابه واردات قطعات منفصله برای تولید 

خودرو است.
 به عبارت دیگر در حال حاضر تمام هزینه 
صنعــت دخانیات برای شــرکت دخانیات 
و حلقه های ســودده آن برای شرکت های 
خارجی است که لازم است این موضوع هم 
در طرح تحقیق و تفحص مجلس بررســی 
شــود.وی همچنین با اشاره به لزوم واردات 
بخشــی از خرمن برای تولید سیگار، اظهار 
کرد: هیچ کشوری خرمن کامل برای تولید 
ســیگار را در اختیار ندارد، اما شرکت های 
خارجی به طورکلی از توتون ها و خرمن های 
داخلی اســتفاده نمی کننــد. همچنین در 
کشــورهای دیگر تعرفه هایی برای واردات 

خرمن در نظر گرفته می شود که عدم استفاده 
از خرمن های داخلی جبران شود، اما در ایران 

این اتفاق نمی افتد. 
افضلی همچنین با اشــاره بــه اینکه بر 
اســاس قانون تجارت خارجی، شرکت های 
خارجی حداکثر می توانند ۳۵ درصد سهم 
بازار را داشــته باشــد، اظهار کرد: این در 
حالی اســت که در حال حاضر بر اســاس 
آمار مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات، 
فقط دو شرکت اصلی خارجی تولید سیگار 
در کشور 6۵ تا ۷0 درصد بازار را در اختیار 
دارند.این اظهارات در حالی مطرح می شود 
که انجمــن تولیدکنندگان، واردکنندگان و 
صادرکنندگان محصولات دخانی اخیراً اعلام 
کــرده بود در حال حاضر ۵۵ درصد بازار در 
اختیار برندهای بین المللی و ۴۵ درصد در 

اختیار تولیدکنندگان داخلی است.

 سهم 2۰ درصدی قاچاق در بازار 
سیگار

مدیرعامل شــرکت دخانیــات ایران با 
اشاره به سهم ۲0 درصدی قاچاق سیگار از 
بازار مصرف داخلی کشور، اظهار کرد: ورود 
نهادهای نظارتی، قضایی و رســانه ملی به 
موضوع قاچاق ســیگار و توجه ویژه به این 
آفت اقتصادی در کشور فرصت خوبی است، 
اما مبارزه با قاچاق صرفاً با سیاســتگذاری 
حل وفصل نمی شــود و بایــد ابزارهای لازم 
برای مبارزه با قاچاق سیگار اعم از لجستیک، 
نیــروی انســانی و دانــش لازم نیز وجود 
داشته باشد که شــرکت دخانیات با تجربه 
دهه هشــتاد خود می تواند در این مقوله به 

حاکمیت کمک کند.
افضلــی در پایان درباره شــرایط کنونی 
شرکت دخانیات گفت: تولید شرکت دخانیات 
ایــران در 9 ماهه ابتدایی ســال جاری ۳0 
درصد بیشتر از کل تولید سال 1۳98 بوده 
و پیش بینی می شود تا پایان سال نیز بیش 
از 60 درصد افزایش تولید نســبت به سال 
گذشــته داشته باشــد.  فروش محصولات 
شرکت دخانیات نیز در 9 ماهه سال جاری 
بیش از ۲۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته افزایش داشته است.

بیش از ۷۵ درصد بازار سیگار در اختیار برندهای خارجی

 
 

 تاکید وزیر اقتصاد برای کمک به طرح های اشتغالزا 
وزیر اقتصاد در ادامه ســفر به استان مازندران و بازدید از واحدهای تولیدی 
این اســتان از خطوط تولید شــرکت صنعتی بهپاک، وابســته به گروه توسعه 

صنایع بهشهر بازدید نمود.
فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد در بازدید از خطوط تولید شرکت صنعتی بهپاک، 
وابسته به گروه توسعه صنایع بهشهر اظهار کرد: بهپاک در حوزه فعالیت خود 
برند خوشنامی محسوب می شود و نباید به قدمت بیش از ۵0 ساله این شرکت 
بی توجه بود و ضروری است که به تقویت و ماندگاری این برند کمک کنیم.وزیر 
اقتصاد در جریان این بازدید که تفاهم نامه  مشترک میان صندوق بازنشستگی 
کارکنان بانکها و گروه سرمایه گذاری توسعه ملی به منظور حذف محدودیت های 
قانون رفع موانع و تحقق بیش از پیش شعار سال به امضاء رسید، با تاکید بر این 
که با امضای این تفاهم نامه به طور مســتقیم برای تعداد ۲00 نفر اشتغالزایی 
خواهد شــد، افزود: این گام بزرگ، تولید درون زا را توسعه می دهد که در نوع 
خود بسیار قابل توجه است.وی ضمن تسلیت ایام سوگواری فاطمیه اظهار کرد: 
این اقدامات به برکت ایام فاطمیه انجام می شود و باید از برکت کوثر گونه ایام 
شهادت ایشان به خوبی بهره مند شویم.وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به 
اینکه مردم بهشهر  همواره در راه جنگ علیه دشمنان، انقلاب و حفظ نظام از 
هیچ کوششــی دریغ نکرده اند، گفت: متاسفانه شهرستان بهشهر از نرخ بالای 
بیکاری رنج می برد و باید به مدد طرح های اینچنین به رشــد اشــتغالزایی در 

منطقه کمک نمود.

 توصیه کارشناسی برای ورود به بازار رمزارزها
یک کارشناس رمز ارزها توصیه کرد که برای ورود به این بازار حتما درباره 
انواع رمز ارزها مطالعه و ســپس معامله کنید زیرا، نوسانات در این بازار بسیار 
شدید است و ممکن است در طول چند روز معادل ۵0 درصد افت یا رشد کند. 
علیرضا شــامخی اظهار کرد: در حال حاضر روند بازار رمزارزها سریع پیش 
می رود. از این رو نمی توان چشــم انداز بلندمدت این بازار را با قطعیت پیش 
بینی کرد و نیاز اســت تا به صورت روزانه و هفتگی بازار را تحلیل کرد. اما در 
این زمینه دو نکته حائز اهمیت اســت. اول اینکه دوران رونق بازار با ســرعت 
تندی ســپری شــد. معمولا در زمانی که بازار با سرعت زیادی عمل می کند، 

انتظار داریم که طول دوره استراحت یا اصلاح بازار طولانی باشد. 
وی افزود: نکته دوم این است که عامل اصلی رشد بازار رمزارزها در ماه های 
اخیر، ورود پول های هوشمند شرکت های اروپایی و آمریکایی است. در صورتی 
که در آینده نزدیک، پول های شــرکت های روســی و چینی هم وارد این بازار 
شــوند، دوره جدیدی از صعود بیت کوین خواهیم داشــت. این کارشناس رمز 
ارزها در پاسخ به اینکه آیا نقدینگی از بازار سهام به سمت بازار رمزارزها حرکت 
کرده اســت؟ گفت: ممکن است به دلیل رشدهای نجومی هفته های اخیر بازار 
رمزارزها، این اتفاق افتاده باشــد اما این موضوع به معنی خروج ارز از کشــور 
نیست زیرا، در داخل کشور امکان تولید بیت کوین داریم. همچنین، انتقال پول 
از بورس به بازار بیت کوین تاثیری بر قیمت آن نمی گذارد زیرا، بازار رمزارزها 
بین المللی است و حجم بازار سهام ایران در مقایسه با آن بسیار کوچک است 

و از این رو بازار سهام ایران اثری بر آن نمی گذارد. 
شامخی درباره اینکه مردم وارد این بازار شوند یا خیر؟ بیان کرد: به کسانی که 
قصد ورود به این بازار را دارند توصیه می کنم که درباره تمام رمز ارزها مطالعه و 
سپس معامله کنند زیرا، نوسانات در این بازار بسیار شدید است و ممکن است 
در طول چند روز معادل ۵0 درصد افت یا رشد کند. کسانی که وارد این بازار 
 می شوند بایستی تحمل این نوسانات را در خود ایجاد کنند چرا که بازار همیشه 

صعودی نخواهد بود.

 دستگاه بازیافت پسماندهای خانگی و صنعتی تجاری سازی شد
یک شــرکت فناور مستقر در پارک علم و فناوری البرز در راستای بازیافت 
پسماندهای  تر و حفظ محیط زیست موفق شد محصولات خود را به حد قابل 

توجهی تولید و جهت فروش به سراسر کشور ارسال کند.
مهندس عباس علیزاده، مدیرعامل این شرکت فناور عضو پارک علم و فناوری 
البرز با اعلام این خبر گفت: ثبت اختراع دستگاه کمپوستر در راستای بازیافت 
پسماندهای تر فعالیت خود را در ایران از سال 1۳9۴ آغاز کرده است.علیزاده 
افزود: شــرکت ما در زمینه طراحی و نصب سیستم های نوین در ایستگاه های 
بازیافت زباله و همچنین تولید و پشــتیبانی از دستگاه های کمپوستر در ابعاد 

خانگی تا صنعتی جهت نصب در مبدا تولید پسماند فعالیت می کند.
وی درباره تاییدیه این دســتگاه توسط مراجع علمی و بهداشتی نیز افزود: 
دستگاه بیو کمپوستر قابلیت نصب در آشپزخانه های منازل مسکونی و صنعتی 
را دارد؛ ایــن دســتگاه ها دارای تاییدیه عملکرد زیســت محیطی از اداره کل 
محیط زیست اســتان تهران، دارای تاییدیه کودی از موسسه تحقیقات خاک 
و آب، تاییدیه فناوری ســبز دانشــگاه تهران است. همچنین این دستگاه ها در 
حال حاضر فقط توســط شرکت ما تولید می شوند که نسبت به نمونه خارجی 
هم از لحاظ عملکرد و هم مصرف برق و همچنین قیمت قابل مقایســه نیست. 
این دستگاه از قسمت های بیولوژیکی، مکانیکی، حرارتی، تهویه ای، حسگری و 
بوگیر تشکیل شده است.وی افزود: هتل ها و مسافرخانه ها، رستوران ها و سفره 
خانه ها، منازل و مجتمع های مسکونی، پادگان ها، مراکز آموزشی و دانشگاه ها، 
کارخانه های صنایع غذایی، بیمارستان ها، پالایشگاه ها و پتروشیمی ها می توانند 
از این دســتگاه ها در اندازه های مورد نیاز خریداری و استفاده کنند.به گزارش 
روابط عمومی پارک علم و فناوری البرز جهاددانشگاهی، این دستگاه هم اکنون 
به تولید انبوه رســیده و به بخش های مختلف سفارش دهنده در سراسر کشور 

ارسال می شود.

 قطع ۱2۰ هزار پایانه فروشگاهی فاقد پرونده مالیاتی
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ضمن اشاره به اتمام مراحل عملیاتی 
ســازی ماده 11 قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان تا قبل از پایان 
امســال گفت: تا تاریخ ۲۵ دی  امسال، 1۲0 هزار پایانه فروشگاهی که پرونده 
مالیاتی ندارند یا پرونده ناقص دارند یا دارنده پایانه فوت شده است، قطع شد.

مهران محرمیان به همکاری بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی در خصوص 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان اشاره و اظهار کرد: در خصوص 
اجرای ماده 11 این قانون، مقرر شــد از ۲۲ دی  امســال دستگاه کارتخوان یا 

درگاه پرداخت جدیدی بدون ایجاد پرونده مالیاتی فعال نشود.
وی افزود: در این زمینه هماهنگی لازم با سازمان امور مالیاتی صورت گرفته 
و مقرر شده است که از اوایل بهمن ماه امسال، ایجاد پرونده جدید مالیاتی به 

صورت خودکار انجام شود.
طبق اعــلام بانک مرکزی، معاون این بانک تصریح کرد: در خصوص ســه 
میلیون و 800 هزار ابزار پذیرش که پرونده مالیاتی نداشــته اند هماهنگی لازم 
با ســازمان امــور مالیاتی صورت گرفته و پرونده مالیاتــی این افراد به صورت 

خودکار ایجاد  خواهد شد.
وی با بیان اینکه پرونده ماده 11 قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان 
با اجرای کامل آن تا قبل از پایان امســال بســته خواهد شد، گفت: همچنین 
هشــدارهای لازم به سایر صاحبان ابزار پذیرش که اطلاعات آنها به هر دلیلی 
نقص دارد، ارائه شده است تا در اسرع وقت نسبت به تکمیل پرونده خود اقدام 

کنند، در غیر این صورت ابزار پذیرش آنها غیر فعال خواهد شد.

بازار سرمایه نسبت به گذشته دارای شرایط متفاوتی 
است تا ان جا که اعتماد سهامداران به این بازار از بین 
رفته و هر روز بیشتر از روز قبل سرمایه آنها در این بازار 
سوخت می شود. اتفاقی که یک کارشناس بازار سرمایه 
اعتقاد دارد مســئولانی که روزی مردم را برای حضور 
در این بازار تشــویق می کردند، حال باید پاسخگوی 

مردم باشند.
شــاخص کل بورس روز گذشــته برای نخستین 
مرتبه وارد کانال یک میلیون و 100 هزار واحد شــد. 
درواقع از زمانی که اصلاح یا همان ریزش در این بازار 
در مردادماه آغاز شــد تا روز گذشته، هیچگاه شاخص 
به کانال یــک میلیون و 100 هــزار واحد عقب گرد 
نکــرده و کف یــک میلیون و ۲00 هــزار واحد برای 
 بورس حفظ شده بود. اما ادامه روند ریزشی در این بازا

ر باعث شــد اتفاق مذکور رخ دهد و روز گذشته شاهد 
صف فروش در انواع ســهم های کوچک و بزرگ بازار 
بودیم. درواقع  درحالی که تا قبل از مردادماه بسیاری 
از کارشناسان صعود شــارپی بازار را غیر منطقی می 
دانستند حال بر این باورند که سقوط این بازار در این 
روزها غیرمنطقی نیست و اعتماد در این بازار از دست 

رفته است.

 بی اعتمادی مــردم به بورس همه چیز را 
باهم میسوزاند

در این راستا، روزبه شریعتی، تحلیلگر بازار سرمایه در 
گفت و گو با ایسنا، با تاکید بر اینکه باید روان شناسی 
بازار صورت بگیرد، اظهار کرد: اســفند ماه سال 1۳98 
و فروردین و اردیبهشــت ســال 1۳99 با وجود شیوع 
کرونــا، ریزش بازارهای جهانی و دلار 1۴ هزار تومانی، 
بازار پرقدرت بالا میرفت به طوریکه  بازار بیش از ارزش 
ذاتی خود معامله میشد.  در آن روزها بازار بیش واکنشی 
داشت و نه تنها توجهی به اخبار منفی نمیکرد بلکه  به 

اخبار مثبت بیش از حد وزن میداد.

 درحال حاضر پارادایم فکری بازار برعکس شده است.
وی ادامــه داد: در اوایــل ریزش بــازار در مردادو 
شــهریور، این پیشنهاد مطرح شد که برای جلوگیری 
 از رونــد ریزشــی بــازار، بایــد تجدیــد ارزیابــی از

 محل دارایی های اســتهلاک ناپذیــر یعنی از محل 
امــلاک و دارایــی اجرایی شــود. البتــه در آن زمان 
بــا این پیشــنهاد مخالفت شــد ، امــا درحال حاضر  
 نوشــدارو بعد از مرگ ســهراب شده اســت. بازار به

 جایــی رســیده که مردم عــادی به شــدت بدبین 
شــده انــد. تیر آخر هــم صندوق پالایــش یکم بود 
که ارزش آن نصف شــده اســت. بســیاری از افرادی 
کــه این صنــدوق را خریــداری کرده بودنــد مردم 
 عــادی بودند که سررشــته ای از بورس نداشــتند و

  فقــط بر اســاس ســبقه دارایکــم اقدام بــه خرید 
کرده بودند. 

 ریزش بورس آثار اقداماتی اســت که در 
گذشته صورت گرفته است

این تحلیلگر بازار ســرمایه با اشاره به مباحثی که 
درمورد کاهش قیمت دلار می شود، گفت: بازار به طور 
باورنکردنی  به اخبار مختلف وزن می دهد.  صحبت از 
دلار 10 هزار تومانی می شود بازار به این موضوع وزن 
میدهد.  از ازاد شدن ارز های بلوکه شده و دلار 1۵ هزار 
تومانی صحبت به میان می آید ، بازار به آن وزن میدهد. 
هرچند نرخ دلار کاهشــی است اما بازار بورس میزان 
کاهش را حساب و کتاب نمیکند. بازار با چنان سرعتی 
میریزد که مشخص نیست در سیکل نا امیدی است یا 
ترس و وحشــت. این ریزش منطقی نیست. فقط باید 
گفت این اتفاق آثار اقداماتی است که در گذشته صورت 
گرفته است.شریعتی با تاکید بر اینکه اعتماد به بورس با 
حرف برنمیگردد، توضیح داد: مردم به این بازار اعتماد 

کردند و ضربه خوردند. تکنیکالیست ها هم دچار ترس 
شده اند. اینکه همه سهم ها، از جمله سهم هایی که  به 
بازار جهانی مرتبط هستند، چه سهم هایی که در بورس 
کالا هســتند  و چه سهم هایی که میخواهند تجدید 
ارزیابــی دهند و گزارش های خــود را  در کدال ثبت 
کنند باهم دارای صف فروش هســتند، یعنی مشخص 
نیست نقطه تعادل کجا است.وی ادامه داد: امیدواریم 
شــاخص کل در  محدوده یــک میلیون  و ۵0 تا یک 
میلیون و 100 هزار واحد  بایستد. با حرف چیزی درست 
 نمیشــود. در هفته قبل، جلساتی برگزار شد  اما اتفاق

 مثبتی رخ نداده است. زیرا دیگر پولی در اختیار حقوقی 
ها نیست و از طرف دیگر صندوق های بازنشستگی پول 
لازم دارند و ســهم میفروشند. ادامه نگاه یک طرفه به 
تامین مالی از بورس به بازار بیشــتر اسیب زده است. 
امیدواریم متغیرها به ثبات برســند که بتوانیم بازار را 
منطقــی نگاه و قیمت گذاری کنیــم. امیدواریم دلار 
کاهش یابد، صادرات نفت از ســرگرفته شود، اما بازار 
ملک و خودرو هم کاهشی شوند. با زمزمه های کاهش 
قیمــت دلار، بازار ملــک کلا 10 درصد و بازار خودرو 
1۵ درصد اصلاح کرده اند اما بازار ســرمایه ۵0 درصد 

اصلاح کرده است.

 دولت باید پاسخگو باشد
این تحلیلگر بازار ســرمایه افــزود: حدود  ۴0 هزار 
میلیارد تومان پول از بازار بیرون رفت و مردم به حضور 
در بازار تشــویق شدند. حداقل باید از  مسوولان سوال 
شــود که شما که مردم را برای حضور در بازار سرمایه 
تشــویق کردید، الان چه پاســخی برای مردم دارید؟ 
دولــت نمیتواند پولی به بازار تزریق کند اما همین که 
برای کســری بودجه و حقوق و پاداش  جلوی فروش 
صندوق های بازنشستگی و تامین اجتماعی را در بورس 
 بگیرد، اقدام خوبی است. یعنی منبع درامد دیگری برای 

کسری های خود پیدا کند.

آن ها که مردم را برای بورسی شدن تشویق می کردند، باید پاسخگو باشند!

مقدمات تعیین مزد منطقه ای فعلا فراهم نیست
یک فعال کارگری با بیان اینکه در بیشتر کشورها دستمزد نیروهای کار در 
قالب پیمانهای دسته جمعی تعیین می شود، گفت: منطقه ای کردن دستمزد 
کارگران به این معنا نیست که حداقل دستمزد حذف شود بلکه مزد منطقه 
ای مقوله ای فراتر از حداقل دستمزد است که بر اساس شرایط و هزینه های 

زندگی در برخی صنوف و گروههای خاص اعمال می شود.
علی حیدری به ارزیابی تعیین دستمزد کارگران به شکل منطقه ای پرداخت 
و گفــت: معتقدم قبل از ورود به بحث مزد منطقه ای و اجرای چنین طرحی 
باید همه ابعاد و جوانب و پیامدهای آن را مورد ارزیابی قرار بدهیم. مزد منطقه 
ای جدا از مزد حداقلی است که همه ساله در شورای عالی کار تعیین می شود. 
در تمام کشورها حداقل مزد تعریف شده و بر اساس آن به کارگران حقوق می 
دهند ولی مزد منطقه ای فراتر از مزد حداقلی است و بر اساس شرایط و هزینه 

های زندگی در برخی مناطق و صنوف صورت می گیرد.
وی درباره آغاز پژوهشــها برای بررســی مزد منطقه ای و احتمال تعیین 
دســتمزدها در سالهای آینده به شــکل منطقه ای، گفت: معتقدم وقتی می 
توانیم به ســمت منطقه ای کردن دســتمزدها برویم که اولا حقوق حداقلی 
نیروی کار را بپذیریم و ثانیا حداقل مزد پاسخگوی هزینه های زندگی کارگران 
باشد؛ وقتی حداقل دستمزد هزینه های معیشت را پوشش داد و کارفرمایان 
مشکلات خود را ناشی از افزایش دستمزد ندانستند آن زمان می توانیم به مزد 

منطقه ای ورود کنیم.
این فعال کارگری تاکید کرد: مطالعات گسترده و تحقیق و پژوهش برای 
بررســی جوانب این طرح خوب است چون مقدمات و زیرساختهای اولیه آن 
حتما باید فراهم شــود. درتمام نقاط کشور هزینه های یکسان نیست و باید 

درباره اجرای این طرح در شهرهایی که هزینه های زندگی بیشتر است و اداره 
زندگی با مزد حداقلی ممکن نیست، بررسی شود.

حیدری با بیان اینکه مقدمات تعیین مزد منطقه ای در حال حاضر فراهم 
نیست،  افزود: در بحث منطقه ای کردن مزد نظرات متفاوتی وجود دارد و برخی 
معتقدند که اگر در یک منطقه دستمزد بیشتری تعیین شود، مهاجرت نیروهای 
کار از یک نقطه به نقطه دیگر را رقم می زند و کارگران به امید دستمزد بیشتر 
محل ســکونت خود را ترک می کنند. مثلا در کلان شهرها ساکن می شوند 
در حالی که عدم آگاهی از هزینه های سنگین کلان شهرها آنها را به تدریج 
دچار مشکل می کند.به گفته وی در بیشتر کشورها برای تعیین دستمزد برخی 
گروههای خاص یا صنوف در قالب پیمانهای دسته جمعی و متناسب با هزینه 

های زندگی در مناطق مختلف تصمیم گیری می شود.

 
 

 ۱.۷ میلیون نفر از ۱۸ تا ۳۵ ساله ها بیکارند
اوضاع بیکاری در ایران نشان می دهد که از جمعیت بیش از ۲.۴ میلیون نفری بیکار حدود 1.۷ میلیون نفر را افراد 18 تا ۳۵ ساله تشکیل می دهند.اعلام اخیر مرکز آمار ایران از وضعیت اشتغال و بیکاری در پائیز سال جاری از این 
حکایت داشت که نرخ بیکاری در بین جمعیت 1۵ ساله و بیشتر نسبت به مدت مشابه سال قبل با کاهش 1.۲ درصدی به 9.۴ درصد رسیده است، بر این اساس تعداد بیکاران بیش از دو میلیون و ۴۳۵ هزار نفر و شاغلان بالغ بر ۲۳ میلیون 

و ۴1۳ هزار نفر گزارش شد.این در حالی است که بررسی وضعیت بیکاری بین گروه های سنی نشان می دهد که در بین افراد 18 تا ۳۵ ساله نرخ بیکاری به 16.۵ درصد رسیده است که نسبت به سال گذشته 1.۴ درصد کاهش دارد.
جمعیت بیکار در این گروه سنی بیش از یک میلیون و ۷۵0 هزار نفر است که البته نسبت به حدود دو میلیون و 1۵9 هزار نفر  در پائیز سال قبل  ۴08 هزار نفری کمتر شده است.

اما سهم مردان از بیکاران گروه سنی 18 تا ۳۵ ساله بیش از یک میلیون و 1۷0 هزار نفر  با نرخ 1۳.6 درصد است که نسبت به پائیز پارسال که بیش از یک میلیون و ۳81 هزار نفر بوده است حدود ۲10 هزار نفر کاهش داشته و نرخ 
بیکاری این گروه با کاهش 1.1 درصدی به 1۴.۷ درصد رسیده است.همچنین در این گروه سنی حدو ۵80 هزار زن بیکار قرار دارند که تعداشان نسبت به سال گذشته که بیش از ۷۷8 هزار نفر بودند 19۷ هزار نفر کمتر شده و نرخ بیکار 

در بین آنها از ۲9.۳ درصد به ۲8.۷ درصد رسیده است.



۳

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/29

شماره : 1004

نایب رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودرو تهران، از ریزش 10 
درصد دیگــر قیمت خودروها در بازار طی 
یــک هفته اخیر خبر داده و اعلام کرد که 
با توجه به کاهش نرخ ارز در کشور، به تبع 
آن کالاهای ســرمایه ای همچون خودرو و 

سکه نیز با کاهش قیمت مواجه شده اند.
اســد کرمی در تشــریح وضعیت بازار 
خودرو طی روزهای اخیر و پس از بازگشت 
قیمت ها به سایت های فروش، اظهار کرد: به 
یاد داریم که از آبان ماه سال جاری تاکنون 
روند قیمتی بازار خودرو کاهشی پیش رفته 
و حدودا ۳۲ درصد کاهش قیمت داشــت؛ 
پس از آن نیز روند بازار دارای ثباتی نسبی 
با نوســان های محدود کاهشی بوده است؛ 
اما طی یک هفته اخیر، در پی کاهش نرخ 
ارز، قیمت خودرو در بازار 10 درصد دیگر 

ریزش پیدا کرد.
نایب رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودرو تهران ادمه داد: این 
روزها نرخ ارز کاهش یافته و قیمت خودرو 
نیز به دنبال آن کاهش یافت. این در حالی 
اســت که میزان تقاضا در بازار به شــدت 
پایین اســت و آنقدر که فروشنده در بازار 

وجود دارد، خریدار نیست.
وی در رابطه با تاثیر بازگشــت دوباره 
قیمت  خودرو به سایت های خرید و فروش 
اینترنتی از حدودا 10 روز گذشــته، گفت: 
زمانــی که بــازار روند نزولــی دارد، درج 
قیمت ها در ســایت ها نیز مشکلی نخواهد 
داشــت؛ بنابراین باتوجه به اینکه قیمت ها 
در بازار خودرو در چند ماه گذشــته شوک 
قیمتی نداشته و کاهشی پیش رفته است، 
مجوز دوباره درج قیمت ها در سایت ها داده 
شده است. این در حالی است که با بازگشت 
مجدد قیمت ها به سایت ها، بازهم ریزش در 
قیمت ها دیده شد و تاثیر بیشتر بر شرایط 

فعلی )کاهش نرخ ارز( داشت.  
کرمــی در رابطــه با آخریــن تغییرات 
قیمت ها و آخرین قیمت ها )روز گذشــته؛ 
شــنبه( اظهار کرد: به طور معمول کاهش 
قیمــت ۵00 هزار تومانی تــا پنج میلیون 
تومانــی در قیمــت محصــولات گــروه 
خودروســازی ســایپا و ریزش ۵00 هزار 
تومانــی تا 10 میلیــون تومانی در قیمت 
محصولات گروه صنعتی ایران خودرو نسبت 
به آخرین معاملات هفته گذشته نسبت به 
روز گذشته دیده می شود)امروز بازار خودرو 

نیز تعطیل بوده است.(
طبــق اعــلام نائــب رئیــس اتحادیه 
نمایشــگاه داران و فروشــندگان خــودرو 
تهران آخرین قیمت  پرتیراژها بدین صورت 

بوده است که: 
در گروه محصولات ایران خودرو به طور 

مثال پژو ۲06 تیپ۲ حدودا 188 میلیون 
تومــان و تیــپ۵ آن ۲۴۷ میلیون تومان، 
ســمند )LX(  1۷۵ میلیون تومان و مدل 
EF۷  آن 196 میلیــون تومان قیمت دارد.   
پژو پارس ســال ۲0۵ میلیون تومان، پژو 
۴0۵GLX دوگانه سوز 18۲ میلیون تومان، 
ســورن ۲۲9 میلیون تومان، ۲0۷ دستی 
۲۷۴ میلیــون تومــان و پانورامــا آن در 
محدوده ۳09 میلیون تومان قرار گرفته اند.

همچنیــن رانا و راناپلاس نیز به ترتیب 
198 و ۲۲۵ میلیــون تومان قیمت دارند. 
دنا و دناپلاس توربواتوماتیک نیز به ترتیب 
۲۵۴ و ۴18 میلیــون تومــان در بازار روز 

گذشته )شنبه( تعیین قیمت شدند.
در گروه ســایپا نیز هر دســتگاه سایپا 
111 به 1۲۳ میلیون تومان، ســایپا 1۳1 
حــدود 10۵ میلیــون و ۵00 هزار تومان 

و ســایپا 1۵1 )پراید وانت( 11۲ میلیون 
تومان رسیده اســت. تیبا، تیبا ۲ و تیبا ۲ 
پلاس نیز به ترتیــب 1۲6 میلیون تومان، 
1۲8 میلیون تومان و 1۳۷ میلیون تومان 
قیمت گذاری شــده اند. ساینا نیز به حدود 
1۳۳ میلیــون تومــان رســیده و کوییک 
  R دنده ای 1۴۳ میلیــون تومان و کوییک

هم 1۴8 میلیون تعیین قیمت شده اند.
بیان اینکه پس از تعطیلات دو هفته ای 
بازارهــا و بازار خودرو با آغاز به کار مجدد 
بازار در یک هفته اخیر، تغییرات چندانی در 
در قیمت ها مشاهده نشد اما در هر صورت 
قیمت ها با شیب بسیار ملایم، مسیر کاهشی 
خــود را ادامه می دهــد، ادامه داد: ریزش 
قیمت ها که از نیمه دوم آبان ماه نسبت به 
اوایل آبان ماه به میزان ۳0 درصد آغاز شد؛ 
ثابت مانده است. به عبارتی در خودروهای 

داخلــی و همچنیــن مونتاژی ها همچنان 
همان ۳0 درصد کاهش باقی مانده است.  
و  نمایشــگاه داران  اتحادیــه  رئیــس 
فرشــندگان خــودرو تهــران در رابطه با 
وضعیت عرضــه و تقاضا در بــازار، گفت: 
تقاضــای کاذب برای خرید خودرو در بازار 
فروکش کرده است. فروشنده در بازار وجود 
دارد اما تنها مصرف کننده واقعی برای خرید 

مراجعه می کند.
وی پیش بینــی کــرد: احتمــالا طی 
هفته های پیــش رو )تا آخر آذرماه( قیمت 
خودروهــا ریزش مجدد داشــته باشــد؛ 
چراکه عرضه از سوی خودروسازان بیشتر 
شــده و وعده شــده که تا آخر ماه جاری، 
۴0 خــودرو وارد بازار شــود. بنابراین در 
بازاری کــه خریدار کم و فروشــنده زیاد 
اســت، قیمت ها ریزش خواهد داشــت و 
تا احتمالا تا دو الی ســه مــاه آینده دیگر 
افزایــش قیمت در بازار خــودرو نخواهیم 
داشــت.موتمنی خاطرنشان کرد: همچنین 
خودروسازان از تجاری شدن بیش از 100 
هزار دســتگاه خودروی دیگر تا پایان سال 
خبر می دهند، بنابراین با افزایش عرضه از 
سوی خودروسازان و آغاز کاهش قیمت ها، 
دلالان و واســطه ها نیز که پیش تر به قصد 
سرمایه گذاری در این بازار ورود کرده بودند، 
خودروهای خود را عرضه می کنند و با وجود 
فراوانی عرضه آن هــم در بازار کم تقاضا، 

قیمت ها بیشتر افت خواهد کرد.
بررســی قیمت ها در بــازار خودرو طی 
یــک هفته اخیــر نیز نشــان می دهد که 
قیمت ها با شــیب بسیار کم ریزشی نسبت 
بــه قیمت هایی که تا پیش از تعطیلات دو 
هفته ای کرونایی، همــان کاهش ۲0 الی 
۳0 درصــدی خود را حفظ کرده اســت و 
می تــوان گفت که قیمت ها تقریبا به ثبات 

نسبی رسیده اند.

خودرو 10 درصد دیگر ارزان شد

 دورنمای شاخص بورس
با توجه به اینکه هم اکنون بیش از 60 درصد از جمعیت کشور سهامدار بورس 
هســتند، بنابراین ریزش ها و افت و خیزهای شــاخص بورس یکی از مهمترین 
دغدغه های مردم محسوب می شود. پس از بازدهی رؤیایی چهارماهه ابتدایی سال 
از انتهای مرداد شــاخص با تلاطم زیادی روبه رو شــد و با افت از ارتفاع نزدیک به 
۲.1 میلیون واحدی به 1.۲ میلیون واحد، باعث نگرانی سهامداران بخصوص تازه 
واردها شد.اما در روزهای اخیر که شاخص کل بورس کانال 1.۲ میلیون واحد را نیز 
از دست داد و دوباره به کانال 1.1 میلیون واحد عقب نشینی کرده است، نگرانی و 
دلهره سهامداران بیش از پیش شده است. طی روزهای اخیر عده ای از سهامداران 
برای جلوگیری از زیان بیشتر خود با ضرر سهام خود را فروختند و از بازار خارج 
شدند. در این شرایط تحلیل های بنیادی و ارزندگی سهام شرکت ها جای خود را 
به نمودارهای تکنیکالی داده است. بدین ترتیب هم اکنون قیمت سهام بسیاری از 
شــرکت ها به زیر ارزش ذاتی آنها رسیده است، اما عدم اعتماد بخصوص در میان 
ســهامداران تازه وارد باعث شده است تا طی هفته های اخیر بازار با افت شدیدی 
مواجه شــود.اما در کنار دلایلی که باعث بروز شــرایط فعلی شده است، یکی از 
مهمترین پرسش ها این است که در آینده بازار به کدام سمت می رود؟ آیا همچنان 
به روند نزولی خود ادامه خواهد داد یا دوباره برخواهد گشت؟ در این راستا عمده 
کارشناسان بازار به تکیه بر تجارب سال های گذشته و تحلیل های مختلف اعتقاد 
دارند که به طور قطع شرایط اینگونه نخواهد ماند و در آینده دوباره بازار متعادل 
خواهد شد. البته زمانی که بازار به تعادل خواهد رسید به متغیرهای بسیاری ارتباط 

دارد که از بیرون به بازار سرمایه تحمیل می شود.
برخلاف نظر برخی که اعتقاد دارند بازار سرمایه ایران در وضعیت ناگواری به سر 
می بــرد، باید گفت بورس تهران باوجود تمام افت های شــدیدی که طی ماه های 
اخیر تجربه کرده است همچنان از ابتدای سال جاری تاکنون 1۳0 درصد بازدهی 
داشته است بدین ترتیب ماهانه به طور متوسط 1۳ درصد بازدهی به همراه داشته 
است که نسبت به دوره های قبلی بازار و همچنین بازارهای دیگر رقم قابل قبولی 
است. این درحالی است که در سال 1۳96 بازدهی کل بورس ۲۴ درصد و در سال 
1۳9۵ منفی ۴ درصد بوده است. اما درخصوص اینکه چه عواملی باعث شد تا بازار 
با نوســان و افت و خیرهای بســیار مواجه شود، می توان به دلایل متعددی اشاره 
کرد. در این زمینه عدم تطابق زیرساخت های بازار با ورود خیل عظیم سهامداران 
جدید )حدود ۵0 میلیون سهامدار(، سطح آگاهی پایین تازه واردان، ورود به روش 
مستقیم و بدون مشورت، گستردگی شبکه های غیرمجاز و سیگنال فروشی ازجمله 
عواملی است که تأثیر زیادی درعدم ثبت بازار داشته است. در چهار ماه نخست سال 
جاری، سهامداران جدید به محض ورود به بازار با بازدهی شیرین ۴0 تا ۵0 درصدی 
مواجه شدند، اما درخصوص ریسک های بازار و ضرورت داشتن نگاه بلندمدت برای 
ســرمایه گذاری به آنها کمتر گفته شد.همواره یکی از متغیرهای اصلی رشد بازار 
سرمایه، نرخ ارز است و این درحالی است که تعیین نرخ هدف 1۵ هزار تومان برای 
دلار تأثیر زیادی برانتظار ســودآوری از بازار سرمایه داشت. در کنار آن مؤلفه های 
دیگری مانند گشایش در سیاســت خارجی و لغو تحریم ها، نحوه تأمین کسری 
بودجه نیز جزو متغیرهای اثرگذار در بازار است. درمجموع با توجه به تغییر شرایط 
در بازار به طور قطع روند رشد شاخص همانند چهارماه ابتدایی سال نخواهد بود و 
شاخص با روند کندتری به رشد خود ادامه خواهد داد. با این حال تمام متغیرهای 
بازار حاکی از این است که پس از عبور از وضعیت فعلی و فروکش کردن هیجانات 

درمیان مدت و بلندمدت بازار به مسیر تعادلی خود بازخواهد گشت.
هم اکنون مهمترین دلیلی که به افت بازار ســرمایه منجر شــده، هیجانات و 
فراواکنش سهامداران است. درواقع عدم اطمینان درباره متغیرهای کلان اقتصاد 
که در ارزش گذاری شــرکت های بورسی مورد استفاده قرار می گیرد نقش مهمی 
دراین شرایط دارد. درحالی که بسیاری از کارشناسان معتقد بودند که کاهش نرخ 
دلار به زیر ۲0 هزار تومان در شرایط فعلی احتمال بسیار ضعیفی دارد، اعلام نرخ 
1۵ هزار تومانی برای دلار باعث واکنش در بازار شد. علاوه بر نرخ ارز، ورود وزارت 
صمت به قیمت گذاری دستوری فولاد نیز موجب شد تا بازاری که درحال ریکاوری 
خود بود دوباره با افت مواجه شود. این درحالی است که به دلیل تغییرات مدیریتی 
در برخی از شــرکت های فلزی، شایعه تعمیم قیمت گذاری به سایر فلزات مانند 
مس نیز شرایط را پیچیده تر کرد.در این میان ناهماهنگی میان قوه مجریه و مقننه 
بخصوص درباره لایحه بودجه و ابهام در برخی از متغیرهای مهم مانند نرخ انرژی 
صنایع و بهره مالکانه معادن و همچنین نرخ ارز نیز در نوســان بازار سرمایه مؤثر 
بوده است.در بازار سهام برخلاف سایر بازارها که امکان نوسان گیری به دلیل هزینه 
بالا و فرآیند طولانی نقل و انتقال وجود ندارد در بورس به دلیل نقدشوندگی بالا، 
نوســان گیری عده ای باعث نامتعادل تر شدن بازار شده است. دراین میان سازمان 
بورس باید تصمیم سخت را بگیرد. این سازمان می تواند با حذف دامنه نوسان آرامش 
را به بازار بازگرداند.هم اکنون قیمت بســیاری از سهم های بازار پس از افت شدید 
حتی تا ۷0 درصد ارزنده شــده اند، اما اتفاق خاصی نیفتاده اســت. در این شرایط 
حقوقی های بازار نیز منفعل عمل کرده اند چرا که وقتی بازار را تعزیراتی و پلیسی 
کنیم باعث می شود تا حقوقی ها نیز واکنش نشان ندهند. به طوری که برای نخستین 
بار در تاریخ بورس لیست تعدادی از حقوقی های بازار به قوه قضائیه ارسال شد.در 
این شرایط سیاستگذاران اصلی شامل دولت و مجلس باید به بازار این اطمینان را 
بدهند که متغیرهای اثرگذار در این بازار حداقل تا یکسال آینده و در قالب لایحه 
بودجه تغییر نمی کند و از قیمت گذاری دستوری جلوگیری می شود. از سوی دیگر 
بایستی پارادوکس نرخ بهره و ارز را نیز از بین ببریم، زمانی که قصد داریم نرخ ارز 
را به زیر۲0 هزار تومان کاهش دهیم باید نرخ بهره نیز به موازات آن کاهش یابد 

که این یک فرصت برای بازار سرمایه محسوب می شود.

 
 

 
 

مدیر عامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران)توانیر( گفت: ۴۵ 
هزار دستگاه ماینر غیر مجاز در بزرگ ترین برنامه سراسری مبارزه با انشعاب های 

غیر مجاز جمع آوری شد.
» محمد حسن متولی زاده« روز شنبه در جلسه آنلاین ستاد مدیریت سوخت 
نیروگاه ها، صنایع و مدیریت مصرف انرژی)برق و گاز کشور( افزود: این تعداد 
ماینر غیرمجاز که در روزهای گذشته شناسایی شده بودند، همزمان با اجرای 
برنامه سراسری تعدیل روشنایی و اصلاح انشعاب و رمز ارزها، جمع آوری شد.

وی مصرف برق این دستگاه های غیرمجاز رمز ارز را نزدیک به 100 مگاوات 
عنوان کرد و گفت: در حالی که ما از همه مشترکان می خواهیم مصرف خود 
را حتی در حد خاموش کردن یک لامپ اضافه کم کنند، اجازه نخواهیم داد 
عده ای با ســو اســتفاده، باعث ناپایداری در شبکه برق شده و احتمال بروز 

خاموشی را افزایش دهند.
متولی زاده ادامه داد: در مجموع در دو روز گذشــته با اقدام های صورت 
گرفته نه تنها به تعدیل روشنایی معابر اقدام شده است، بلکه سعی در اجرای 

برنامه های جدیدی در حوزه مدیریت بار شده است.
مدیرعامل توانیر از شرکت های برق سراسر کشور خواست که هماهنگی ها 

با صنایع  را افزایش دهند.
متولی زاده خاطرنشان کرد: ما روزانه باید 100 هزار مگاوات ساعت برق را 

مدیریت کنیم تا دچار خاموشی نشویم.
وی افزود: ما حتی راضی به دادن یک کیلووات خاموشی به مردم نیستیم و 
در این شرایط همه صنایع ومشترکان را همکار خودمان می دانیم و همانطور 
که در تابستان همکاری خوبی داشتیم، امیدواریم این روند در فصل جاری هم 

با توجه به محدودیت ها ادامه یابد.
پیشتر مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفته بود: 
توافق با مرکزهای مجاز استخراج رمز ارز برای توقف دو هفته ای فعالیت انجام 

شده که فارم رفسنجان از جمله آنها است.

رئیس اتاق بازرگانی ایــران و عراق می گوید با توجه به ظرفیت بالقوه 
قابل توجه موجود میان دو کشــور، امکان تامین نیازهای ایران از طریق 
عراق وجود دارد.یحیی آل اســحاق اظهار کرد: در سال های گذشته عراق 
همــواره به عنوان یکــی از اصلی ترین مقاصد صادرات ایران مطرح بوده و 
بخش مهمی از صادرات غیرنفتی کشور به این همسایه غربی صورت گرفته 
اســت. با وجود ثبت آمارهای مثبت، همچنان ظرفیت قابل توجهی برای 

افزایش همکاری های دو جانبه اقتصادی در این زمینه باقی مانده است.
به گفته وی، اقتصاد عراق در ســال های گذشــته تلاش کرده با بهبود 
نسبی شــرایط، نسبت به احیای زیرســاخت ها و افزایش تولید کالاهای 
عراق اقدام کند اما در عین حال این به معنی کاهش بازار کالاهای ایرانی 
نیســت و ســرمایه گذاران ایرانی می توانند شــانس خود را در حوزه های 

مختلف امتحان کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق با بیان اینکه عراقی ها پیشنهاد سرمایه 
گذاری از سوی تجار ایرانی را از مدت ها قبل مطرح کرده اند، گفت: مقامات 
عراقی وعده داده اند که این سرمایه گذاری با حمایت دولتی و اعطای تخفیف 
و امتیازات لازم انجام شــود و برای فراهم آمدن مقدمات آن باید مقامات 

دولتی دو کشور در کنار اعضای اتاق بازرگانی تلاش کنند.
آل اسحاق با اشاره به ظرفیت ترانزیتی مرزهای مشترک ایران و عراق 
تشــریح کرد: بررسی های ما نشان می دهد که از طریق ترانزیت و ظرفیت 
مرزهای مشترک، امکان تامین شش میلیارد دلار از نیازهای ایران از طریق 
عراق وجود دارد. البته این موضوع نیاز به طی کردن مراحل قانونی لازم در 
عراق و ایجاد زیرساخت های لازم در ایران است اما در صورت اجرای این 

مراحل، می توان انتظار داشــت که بخش مهمی از نیازهای وارداتی امروز 
ایران از طریق این ظرفیت تامین شود.

بر اســاس آمارهای گمرک و سازمان توسعه تجارت، ایران در ماه های 
ابتدایی امســال، با وجود کرونا، همچنان سهم خود در بازار عراق را حفظ 
کــرده و حتی در برخی ماه ها، عراق با عبور از چین، اصلی ترین شــریک 

تجاری کشور شده است.
بررســی تراز تجاری ایران و عراق نشــان می دهد که بخش مهمی از 
تجارت، با صادرات کالاهای ایرانی انجام شده و عراق عملا به ایران صادرات 
چندانی ندارد. با توجه به تحریم های آمریکا، در ماه های گذشــته بسیاری 
از فعالان اقتصادی پیشنهاد داده اند که در صورت دشواری تسویه حساب 

نقدی، عراق مقدمات واردات کالاهای موردنیاز ایران را به وجود آورد.

توقیف ۴۵ هزار دستگاه غیرمجاز استخراج رمز ارز

عراق می تواند بخش مهمی از نیازهای ایران را تامین کند

حمایت از صادرات به سوریه در اولویت سازمان توسعه تجارت نیست

 خبر

دبیر اتاق بازرگانی مشــترک ایران و سوریه گفت: 
حمایت از صادرات به سوریه در اولویت سازمان توسعه 
تجــارت نیســت.اصغر میرزایی، دبیر اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایران و سوریه در نشســت »توسعه تجارت 
با کشــورهای عراق و سوریه؛ فرصت ها و چالش ها«، با 
اشــاره به تاریخچه روابط تجاری کشور سوریه با دیگر 
کشــورهای جهان پیش از وقوع جنگ داخلی، گفت: 
بیشترین روابط تجاری سوریه تا قبل از شروع جنگ، با 
کشورهای اتحادیه اروپا بوده است. بررسی روابط تجاری 
سوریه نشان می دهد هر زمان که ظرفیت واردات سوریه 
افزایش پیدا کند، ایران می تواند سهم بیشتری در کسب 
بازارهای تجاری سوریه داشته باشد؛ البته به شرطی که 
برنامه مشخصی برای حضور در این بازار داشته باشیم.

وی افزود: این در حالی اســت که ســازمان توسعه 
تجــارت به عنوان متولی توســعه تجــارت هیچ گونه 
کمکی در توســعه صادرات به سوریه به اتاق بازرگانی 
ایران و ســوریه نکرده اســت و حتی وظایفی که طبق 
قانون باید از طرف ســازمان توســعه تجــارت به اتاق 
 بازرگانی ایران و سوریه تفویض شود نیز همچنان بدون

 متولی باقی مانده است.

 تضمین سرمایه؛ لازمه ورود تولیدکنندگان 
ایران به بازار سوریه

در این نشست حسن شاه حسینی، رئیس اداره دوم 

خاورمیانه و شــمال آفریقای وزارت امور خارجه گفت: 
وضعیت سوریه به دلیل تحریم های سزار آمریکا، شرایط 
جنگی و بیماری، شــرایط خاصی دارد. از سال 1۳9۵ 
که حلب آزاد شــد و امنیت و ثبات در سوریه برگشت، 
تــلاش بر این بود، علاوه بــر جنبه های حضور نظامی 

ایــران، در زمینه های اقتصادی هم در ســوریه حضور 
داشته باشم. تمام کارهای انجام شده در سوریه بیشتر 
در حد توافق نامه و موافقت نامه است. در سوریه ای که 
اقتصاد آن به شــدت تضعیف شده است، آیا سرمایه ای 
برای برای تجار و یا سرمایه گذاران ایرانی وجود دارد؟

وی افزود: مســئله مهم دیگر، مسئله حمل و نقل و 
ترانزیت کالا در ســوریه است؛ در حال حاضر حمل و 
نقل به صرفه نیســت. علاوه بر این تجار ضمانتی برای 
حضور تجاری خود در ســوریه ندارنــد. لذا پیش نیاز 
هایی لازم اســت که باید، اول از همه در سوریه فراهم 
شــود که مهمترین آن تضمین های لازم برای حمایت 
از تجار و ســرمایه گذاران در سوریه است.شاه حسینی 
در پایــان گفت: به ســوریه باید واقع بینانه نگاه کرد و 
شرایط فعلی آن را سنجید و پیش نیاز تمام این ها، فراهم 
آوردن شرایط لازم برای تجار و بازرگانان جهت فعالیت 
اقتصادی در ســوریه است. خطوط اعتباری، ضمانت و 
تأمین امنیت، از جمله پیش نیازهای اساســی اســت. 
سوریه بیشتر از آنکه به دنبال کالاهایی سرمایه ای باشد، 
به دنبال محصولات مصرفی مانند سوخت و بنزین است.

 آیا بازار روسیه فشار تحریم ها را کم می کند؟
با گذشــت حدود 1۵ ماه از عضویت ایران در اتحادیه اقتصادی اوراســیا، هرچند آمارهای جدید حاکی از رشــد نسبی صادرات اســت اما همچنان بسیاری از اولویت های تجاری جامانده اند.ایران در آبان ماه سال گذشته، عضویت 
آزمایشــی خود در اتحادیه اوراســیا را آغاز کرد. به این ترتیب ایران در یک مدت ســه ســاله می تواند از تعرفه تجارت ترجیحی با کشورهای عضو این اتحادیه بهره مند شود و البته در مقابل، کالاهای بیشتری از آنها خریداری کند.

هرچند سال نخست عضویت در این اتحادیه با شیوع ویروس کرونا همراه شد اما آمارهایی که رئیس سازمان توسعه تجارت ارائه کرده، نشان از آن دارد که بهبودی نسبی در این عملکرد مشترک به ثبت رسیده است. بر این اساس، 
حجم تجارت کشــورمان با مجموع پنج کشــور عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا طی ۵ آبان 1۳98 تا ۵ آبان ســال جاری، ۳میلیارد و ۴19 میلیون دلار بوده که نســبت به مدت مشابه سال قبل )۳ میلیارد و 161 میلیون دلار( رشد 
8 درصدی داشــته اســت. همچنین صادرات ایران به آن اتحادیه طی مدت مذکور رشــد ۳0 درصدی را از لحاظ ارزش نشــان می دهد و کسری تجاری با آن اتحادیه به میزان ۲۴1 میلیون دلار بهبود یافته است.آنچه که در این آمار 
اهمیت دارد، افزایش حدود 99 درصدی صادرات ایران در حوزه ۳۵۴ کالایی است که مشمول تعرفه ترجیحی شده اند و در میان این کشورها، بیشترین صادرات ایران به روسیه بوده است تا در دوران تحریم های اقتصادی آمریکا، 
راهی جدید برای صادرات کالاهای ایرانی پیدا شــود.بر اســاس آمار گمرک، در طول یک ســاله ابتدایی عضویت ایران در اوراسیا، پسته، سیب، کیوی، کشمش و فلفل فرنگی اصلی ترین کالاهای ایران به این کشورها را تشکیل داده 
و از ســوی دیگر، بذر جو، ذرت دامی، روغن خام و دانه ســویا کالاهای اصلی وارداتی ایران از این منطقه بوده اند.با وجود رشــد آمار صادراتی کشــور به این اتحادیه اما به نظر می رســد هنوز راهی طولانی تا استفاده از ظرفیت کامل 
این بازار باقی مانده اســت.هادی تیزهوش تابان، رئیس اتاق مشــترک ایران و روســیه در این رابطه گفته: برای نیل به اهداف تعیین شــده در تفاهم نامه تجاری هم بخش خصوصی و هم بخش دولتی باید در دیدگاه های خود تجدید 
نظر کنند و خود را با شرایط جدید تطبیق دهند. تولید صادرات محور و متناسب با الزامات و خواسته های بازار هدف باید جایگزین دیدگاه های سنتی بخش خصوصی شود و این بخش تلاش کند با شناخت صحیح بازار به صورت 
برنامه ریزی شــده و هدفمند در آن حضور یابد. بخش دولتی نیز باید بســتر و زیرســاخت مورد نیاز برای این جهش صادراتی را فراهم کند. در حال حاضر مشــکلات مرتبط با سیستم بانکی و مبادلات ارزی یکی از مهم ترین مسائل 

پیش روی بازرگانان است و بخش دولتی باید برای این امر سازوکاری آسان، ایمن و اجرایی تعریف کند.

 آیین نامه صادرات نرم افزار در دولت مانده است
عضو هیات مدیره کنفدراســیون صادرات با بیان اینکه صادرات نرم افزار 
شفاف نیست، گفت: هیات وزیران پس از 6 ماه هنوز آیین نامه صادرات نرم 

افزار را بررسی نکرده است.
محمدرضــا طلایی در مــورد وضعیت صادرات نرم افزار، اظهار داشــت: 
شــرکت های ما در دفاتر خود میزان صادراتشان را اعلام می کنند، زمانی که 
ممیز سازمان امور مالیاتی برای بررسی دفاتر مالی می آید، برای تأیید ارقام 
مربوط به صادرات، خواســتار دریافت پروانه صادراتی می شــود و زمانی که 
صاحب کســب و کار اعلام می کند که برای صادرات نیازی به پروانه ندارد، 
ممیز زیر بار نمی رود. این در حالیست که طبق قوانین ایران، گمرک، گمرکِ 
کالاهای فیزیکی اســت. صادرکننده نرم افزار چه کانتینری را برای صادرات 
ببرد؟ این موضوع را از ســال 80 به مسئولان مربوطه می گوئیم. این مساله 
حتی در وضعیت اعلام آمار صادرات نرم افزار هم مشکل ایجاد می کند.عضو 
هیأت مدیره کنفدراسیون صادرات ایران با بیان اینکه دولت ما سواد اقتصاد 
دانش بنیان را ندارد، افزود: در همین راســتا جهت ساماندهی صادرات نرم 
افزار، طی ۴ سال در اتاق بازرگانی و تشکل های صادراتی، آئین نامه اجرایی 
حمایت از توسعه صادرات نرم افزار و خدمات فناوری اطلاعات کشور را تهیه 
کردیم؛ این آئین نامه کاملًا موضوع صادرات و شرح وظایف دستگاه ها از جمله 
وزارت ارتباطات، وزارت ارشــاد، سازمان امور مالیاتی، بانک مرکزی، وزارت 
امور خارجه و … و روش های بررســی پرونده های صادراتی صادرکنندگان 

نرم افزار و خدمات دیجیتال را شفاف می کند.
هیأت وزیران هنوز آئین نامه صادرات نرم افزار را بررسی نکرده است

وی ادامــه داد: ایــن آئین نامه پس از تصویب در کمیته شــورای عالی 
صادرات سازمان توسعه تجارت در تیر ماه امسال، قرار بود در هیأت وزیران 
نیز مطرح شود تا به تصویب نهایی برسد اما تا به این لحظه هنوز این آئین 

نامه در هیأت وزیران طرح نشده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
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شماره : 1004

 مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشاه:
دارندگان سهام عدالت استان کرمانشاه در انتخابات هیات مدیره 

شرکت کنند

 مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشاه اعلام کرد: افرادی که روش غیرمستقیم 
را برای مدیریت سهام عدالت خود انتخاب کرده اند، در انتخاب هیات مدیره 

شرکت سهامی عدالت استان شرکت کنند.
امیر حمزه حیدریان در نشســتی خبری که در اداره کل اقتصاد و دارایی 
اســتان برگزار شد، اظهارداشــت: بیش از ۷00 هزار نفر در کرمانشاه روش 

غیرمستقیم را برای مدیریت سهام عدالت خود انتخاب کرده اند.
وی افزود: برای مدیریت ســهام عدالت این افراد شــرکت سهامی عدالت 
کرمانشاه راه اندازی شده است که اکنون با هیات مدیره موقت فعالیت می کند.

مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشاه با بیان اینکه متقاضیان حضور در هیات 
مدیره این شرکت نباید ارتباط کاری با دولت داشته باشند، توضیح داد: تمام 
افرادی که حداقل دارای مدرک لیسانس و سابقه فعالیت اقتصادی باشند می 

توانند برای حضور در هیات مدیره شرکت نام نویسی کنند.
حیدریان توضیح داد: دهم بهمن ماه مجمع نخســت شــرکت برگزار می 
شــود و ۳0 بهمن مجمع دوم برگزار خواهد شد تا هیات مدیره جدید بتواند 

روند فعالیت خود را آغاز کند.
وی افزود: این شرکت برای سرمایه گذاری سهام عدالت کرمانشاه در بخش 

های مختلف و افزایش ارزش سهام اعضا فعالیت خواهد کرد.
به گفته مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشــاه، افرادی که متقاضی حضور 
در انتخابات هیات مدیره و حضور در مجمع ســالانه هستند باید در سامانه 

»ستان« نام نویسی کنند.
حیدریان پیش بینی کرد که حدود 100 هزار نفر در انتخابات هیات مدیره 

شرکت مدیریت سهام عدالت استان کرمانشاه نام نویسی کنند.
وی همچنین گفت: افراد برای اطلاع از وضعیت مستقیم و غیرمستقیم بودن 
مدیریت سهام عدالت خود می توانند به سامانه samanese.ir مراجعه کنند.

مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشــاه از صاحبان ســهام عدالت خواست تا 
برای دریافت سود سهام، امکان خرید و فروش سهام و نیز شرکت در انتخابات 
هیأت مدیره حتما در سامانه سجام به آدرس www.sejam.ir ثبت نام کنند.

حیدریان تاکید کرد: در گذشــته برای ثبت نام در ســامانه سجام هزینه 
دریافت می شــد اما الان ثبت نام رایگان اســت و افراد می توانند به راحتی 

بدون مراجعه حضوری از طریق گوشی هوشمندشان اقدام کنند.
وی به دلیل در پیش بودن انتخابات هیأت مدیره شرکت سرمایه گذاری 
ســهام عدالت اســتان تاکید کرد که تا پایان ماه جاری ســهامداران باید در 

سامانه سجام ثبت نام کنند.
مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشــاه رتبه استان در ثبت نام سامانه سجام 
را پایین و ۲۲ کشــوری اعلام کرد و گفت: هم اکنون بســیاری از کارگزاری 
ها و تعدادی از بانک های اســتان ثبت نام سامانه سجام را به صورت رایگان 

برای سهامداران انجام می دهند.
براســاس آنچه تاکنون اعلام شــده است، ارزش روز شرکت سهام عدالت 
استان کرمانشاه 11 هزار میلیارد تومان دارد که مدیران ارشد استانی به دنبال 

استفاده از آن برای توسعه و اشتغالزایی در کرمانشاه هستند
 یک میلیون و ۴۴1 هزار نفر از مردم کرمانشــاه ســهامدار سهام عدالت 

هستند که معادل ۷۵ درصد جمعیت این استان است.
۵۳ درصد دارندگان سهام عدالت در استان کرمانشاه روش مستقیم و ۴۷ 
درصد روش غیرمســتقیم را انتخاب کرده اند در حالی که متوسط کشوری 

این آمارها برای مستقیم ۴1 درصد و برای غیرمستقیم ۵9 درصد است.
کســانی نیز که هیچ روشی را انتخاب نکرده اند، روش غیرمستقیم برای 

آنها لحاظ شده است.

 شهردار خرم آباد:
ضرورت توسعه خدمات شهری در مناطق حاشیه ای خرم آباد

شهردار خرم آباد بر ضرورت اجرای طرح های عمرانی و فرهنگی در مناطق 
حاشیه ای و کمتر برخوردار این شهر تاکید کرد.

  محمد شریفی مقدم در جلسه دیدار اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار 
و معاونان شــهردار خرم آباد با نماینده مردم این شــهر در مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به تهاتر ۴۵ میلیارد ریالی شهرداری این شهر با قرارگاه 
خاتم الانبیاء، اظهار کرد: با توجه به این که در ســال 1۴00 هم منابع مالی 
بند )و( را خواهیم داشــت، بنابراین ضرورت دارد تا نمایندگان و شــورای 

شهر اجرای پروژه های شهری را آغاز کنند.
وی ادامــه داد: پیگیری امور مرتبط با ابنیه غیر تاریخی در حال تخریب 
پادگان 0۷، اجرای فاز دوم تعریض خیابان انقلاب با مشارکت بانک پاسارگاد 
و تهاتر برای برج های دوقلو که به شهرداری واگذار شده از پروژه های شهری 

در دست اقدام شهرداری خرم آباد است.
وی افزود: خوشبختانه رویکرد دو سال اخیر شورای اسلامی شهر در زمینه 
اجرای طرح های فرهنگی در مناطق کمتر توســعه یافته بر احداث سراهای 
محله بوده قرار گرفته است، لذا در این مناطق زمین های بلااستفاده ای وجود 
دارد که اگر مسئولان سازمان ورزش و جوانان همکاری کنند می توانیم برای 

رونق ورزش های همگانی طرح های مشترک را اجرا کنیم.
شهردار خرم آباد گفت: اجرای طرح های بازآفرینی شهری در استان های 
دیگر موفق بوده اســت، اما، در خرم آباد در این بافت فرســوده و بافت های 
حاشیه نشــین با مشکلاتی چون تأمین آسفالت، توسعه فضای سبز و تملک 

اراضی مواجه هستیم.
شــریفی مقدم عنوان کرد: با پیگیری استاندار لرستان اعتباری به مبلغ 
پنج میلیارد تومان برای ســامان دهی دره اســدآبادی اختصاص داده شده 
اســت، اما رئیس جمهور کل اعتبارات بازآفرینی ســال جاری را به استان 

سیستان و بلوچستان اختصاص داده است.

اصفهان - فهیمی نسب- حجت الاسلام 
والمسلمین محمد عبادی زاده نماینده ولی 
فقیــه و امام جمعه بندر عباس در بازدید از 
شــرکت فولاد هرمزگان و دیدار با مدیران 
ارشد این شرکت از نزدیک در جریان فعالیت 

های این شرکت قرار گرفت.
 بــه گــزارش خبرنگار ما، امــام جمعه 
بندرعباس گفت: برای بنده جالب اســت و 
جای تقدیر دارد که فولاد هرمزگان با توجه 
به مشکلات تحریم ها متوقف نشده و رو به 
جلو در حال حرکت است و با امید به آینده 
در حال گسترش فعالیت های خود می باشد.

کارهای خوبی در این شرکت انجام شده، با 
فعالیت هایی که داشتند امروز به نقطه ای که 
هست رسانده اند و برای چشم انداز آینده در 
گسترش  صنعت فولاد هم طرح و برنامه ای 

دارند و بنده تشکر می کنم.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان 
ادامه داد: جذب سرمایه گذار یکی از عوامل 
پیشرفت هر منطقه است. اگر سرمایه گذاری 
از کشور خودمان در توسعه و سرمایه گذاری 
در منطقه هرمزگان پیش قدم شــد نگوییم 
غلط است و این یک نیاز است برای گسترش 
صنعت استان و کشور. یکی از  کارهایی که 

من فکر می کنم بایــد به صورت جدی به 
آن پرداخت، استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی اســت. می بایست به هر سرمایه 
گذاری از داخل و خارج توجه شــود و ما از 

ســرمایه گذار خارجی استقبال می کنیم. 
زمانی که بخش خصوصــی ورود پیدا کند 
خود ضامن سلامت مجموعه خودش است و 
تمام هم و غم خود را برای این می گذارد که 

سود بیشتر را با هزینه کمتر بدست بیاورد ما 
در بخش های دولتی همیشه با مشکل رانت 
و مفاسد اقتصادی مواجه بوده ایم. هرجایی 
هم که دست دولت باشد مشکلاتش بیشتر 

و بیشــتر می شــود. امیدواری من به آینده 
آن صنعــت کــه حضور بخــش خصوصی 
در آنجا قوی تر اســت بیشــتر می شود.امام 
جمعــه بندرعبــاس نمایده ولــی فقیه در 
اســتان هرمزگان گفت: استان هرمزگان با 
ظرفیــت بنادر و اتصال بــه آب های آزاد با 
هزار و دویســت کیلومتر ساحل باید تبدیل 
به قطب فولاد کشــور شود. ظرفیت ساحل 
و آب دریا ظرفیت بســیار ارزشمندی است 
کــه در بخش های مختلف می تواند زمینه 
های پیشرفت و آبادانی یک کشور را فراهم 
کند. یک حالت گریز و فرار از سواحل را در 
دســتور کار سیاست مداران  کشور داریم و 
متاسفانه نگاه خوبی در کشور ما وجود ندارد 
در حالیکه باید در سیستگذاری های کلان 
کشــور این موضوع دیده شود. کشور های 
اســتعمار گر نیز مایل بودند کاری کنند که 
مناطق ساحلی آباد نشود چرا که می دانستند 
اگر این مناطق آباد شوند به رشد و بالندگی 
کشور کمک خواهد کرد. قطعا رهبر انقلاب 
در حال انتقال این نگاه به مسوولان هستند 
که برای آبادانی کشورمان باید روی گسترش 
و توسعه بنادر و ایجاد بنادر جدید در سطح 

کشور سرمایه گذاری شود

بازدید نماینده ولی فقیه و امام جمعه بندر عباس از شرکت فولاد هرمزگان

 
 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:

آبرسانی به کرمانشاه از سد »گاوشان« را با دست خالی پیش می بریم

تامین سوخت نیروگاه های برق کرمانشاه در اولویت است

 مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه مشکل اصلی طرح 
آبرسانی به شهر کرمانشاه از سد گاوشان را کمبود اعتبار دانست و گفت: 
تلاش می کنیم تا پایان ســال و یا اوایل سال آینده تصفیه خانه این طرح 

به صورت اضطراری وارد مدار شود.
بهرام درویشی، در خصوص آخرین وضعیت طرح آبرسانی به کرمانشاه 
از ســد گاوشان با بیان اینکه این طرح بســیار پیچیده و پرهزینه است، 
گفت: مهمترین مانع تسریع در اجرای این پروژه مشکلات اعتباری است.

درویشــی اعتبار مورد نیاز برای تکمیل کامل طرح آبرسانی بلندمدت 
از سد گاوشــان برای شهر کرمانشاه را حدود 600 میلیارد تومان برآورد 
کرد و ادامه داد: این در حالی است که امسال کل اعتبار تخصیصی به این 

طرح ۴۲ میلیارد تومان بوده که تمام آن هزینه شده است.
وی اعتباری که فقط امسال برای خرید تجهیزات مورد نیاز این طرح 
لازم است را بالغ بر 1۵0 میلیارد تومان اعلام کرد و ادامه داد: اگرچه به 
پیمانکار فشــار وارد می کنیم که کارها را پیش ببرد، اما در حقیقت پولی 

برای پرداخت نداریم و با دست خالی کارها را پیش می بریم.
درویشــی با بیان اینکه اســتاندار کرمانشاه نیز با جدیت پیگیر تامین 
اعتبار این طرح اســت، گفت: حتی برای دریافت تسهیلات نیز با مشکل 

مواجه شدیم.
درویشــی از بخش های مختلف این طرح نیز یاد کرد و افزود: بشــی 
از این طرح تصفه خانه آب اســت که کارهای ســازه ای آن تا بیش از 90 
درصد انجام شده و آنچه که باقی مانده خرید و نصب تجهیزات است که 

به تدریج در حال انجام می باشد.
وی با بیان اینکه برخی از تجهیزات مورد نیاز این تصفیه خانه خارجی 
اســت و شرکت های خارجی برای فروش آن پول می خواهند، خاطرنشان 

کرد: بسیار تلاش کردیم بخشی از قطعات را به نمونه داخلی تبدیل کنیم.
به گفته این مسئول، در حال حاضر پیمانکار شب و روز در حال نصب 

قطعات است و کار به هیچ عنوان متوقف نیست.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه بخش دیگری از این 
طرح را شــامل یک خط اصلی انتقال دانست که به صورت کامل به طول 
۷۳ کیلومتر از سد گاوشان به تصفیه خانه و از تصفیه خانه به جنوب شهر 

کشیده شده و آماده بهره برداری است.
درویشی با بیان اینکه احداث مخازن نیز بخش دیگری از طرح آبرسانی 
به شــهر کرمانشاه است، تاکید کرد: 80 هزار متر مکعب مخزن برای این 
طرح در نظر گرفته شــده که بیش از این تعهد یعنی 90 هزار مترمکعب 

مخزن در دست اجرا داریم.
به گفته این مسئول، 1۴.۵ کیلومتر خطوط بین مخازن نیز در دست 
اقدام است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه با بیان اینکه 
تــلاش می کنیم تا اواخر ســال یا حداکثر اوایل ســال آینده به صورت 
اضطــراری تصفیه خانه این طرح وارد مدار شــود، تاکید کرد: امیدواریم 

بتوانیم با این کار آبی که از ســد گاوشان به کرمانشاه می رسد را به ۲.۵ 
مترمکعب در ثانیه برسانیم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه میزان آبرسانی که از 
سد گاوشان برای شهر کرمانشاه و در بلندمدت در نظر گرفته شده را 60 
میلیون مترمکعب در ســال برای افق 1۴1۵ دانســت و یادآور شد: البته 
نباید فراموش کنیم قرار نیســت آبی که از این ســد به کرمانشاه می آید 
صرفا به افزایش تامین آب کمک کند، بلکه هدف اصلی آن پایداری منابع 
آب شهر  کرمانشاه است زیرا ممکن است تا آن زمان بخشی از منابع آبی 

کنونی شهر تضعیف شود.

 بیش از نیاز شهر کرمانشاه آب تحویل می دهیم
درویشــی در ادامه اشــاره ای هم به وضعیت تامین آب شهر کرمانشاه 
داشــت و با بیان اینکه نیاز آبی شــهر کرمانشاه ۲.۵ متر مکعب در ثانیه 
اســت، ادامه داد: هم اکنون ۳.۷ مترمکعب در ثانیه آب تحویل می دهیم 
کــه این آب از منابع مختلفی از جمله 1۴0 حلقه چاه در ســطح شــهر 

کرمانشاه تامین می شود.
وی این منابع آبی را شامل چاه های میان دربند، ده پهن، بلوار طاقبستان 
و همچنین چشمه کانی روزان و ... دانست و عنوان کرد: به علاوه در حال 
حاضر در قالب طرح اضطراری ســد گاوشان نیز 1.۲ مترمکعب در ثانیه 

آب به شهر کرمانشاه می آید.
وی معتقد اســت، برای آنکه مشــکل تامین آب شــهر کرمانشاه حل 
شود، در کنار افزایش تولید آب باید فکری به حال اصلاح شبکه فرسوده 
و هدر رفت آب هم بشود که این موضوع نیازمند اعتبار فراوانی است که 

در شرایط کنونی نیز محدودیت های اعتباری مانع از این کار می شود.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب کشور با اشاره به اهمیت حیاتی 
برق در همه امور زندگی مردم اعم از کسب و کار، صنایع، خدمات اداری، 
روشــنایی منازل و معابر و حتی آبرســانی گفت: تامین سوخت نیروگاه ها 
برای پایداری شبکه برق در اولویت است و این شرکت تمام تلاش خودش 
را در این راســتا انجام می دهد.علی اســدی افزود: هم اکنون برای تامین 
سوخت نیروگاه های استان و منطقه غرب هیچ مشکلی وجود ندارد و تامین 
سوخت )گاز( نیروگاه های برق در اولویت استان است.او با اشاره به اهمیت 
و نقش نیروگاه 600 مگاواتی دالاهو در پایداری شبکه برق منطقه، گفت: 
این نیروگاه برای تامین سوخت )گاز( مشکلی ندارد اما اگر مردم بهینه برق 
و گاز مصرف نکنند، برای تامین سوخت دچار مشکل می شویم، به همین 
دلیل از مشــترکان و مردم می خواهیم در این فصل زمستان دمای هوای 
منازل خود را  متعادل و در حد اســتاندارد 18 تا ۲1 درجه نگه دارند، تا 
مشکلی برای قطعی برق و گاز پیش نیاید.اسدی، ظرفیت نیروگاه های تولید 
برق در استان کرمانشاه را ۲ هزار و ۲۳1 مگاوات و کل شرکت منطقه ای 
غرب کشور را سه هزار و 860 مگاوات اعلام کرد و گفت: در منطقه غرب 
در مجموع 1۴ نیروگاه بزرگ و مقیاس کوچک وجود دارد که سهم استان 
کرمانشــاه هشت نیروگاه شــامل پنج نیروگاه بزرگ و سه نیروگاه مقیاس 
کوچک است.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب کشور اضافه کرد: این 

شرکت ۲۲ مشــترک صنعتی و یک میلیون و 68۷ هزار و 6۷1 مشترک 
صنفی و خانگی در سطح شرکت های توزیع نیروی برق دارد.

اســدی در ادامه راه اندازی واحد ســوم )واحد بخار( نیروگاه دالاهو با 
ظرفیت تولید۲90 مگاوات، افزایش ظرفیت تولید نیروگاه زاگرس به میزان 
 CHP ۳۲0 مــگاوات،  بهره برداری از مرحله نهایی نیروگاه مقیاس کوچک
سفالینه حصار دنا واقع در شهرستان هرسین و افزایش ظرفیت تولید از 8.6 
به 1۲.6 مگاوات را از جمله برنامه های توسعه ای این شرکت اعلام کرد.  
او  همچنین اظهارداشت: پســت های انتقال و فوق توزیع شرکت برق 
منطقه ای غرب تا پایان آبان ماه 1۲۳ دســتگاه پست با ظرفیت 11 هزار 

و ۷10 مگاولت آمپر اســت که سهم اســتان کرمانشاه تعداد ۵8 دستگاه 
پســت شامل سه دستگاه پست ۴00 کیلوولت، هشت دستگاه پست ۲۳0 
کیلوولت و ۴6 دســتگاه پست 6۳ کیلوولت با مجموع ظرفیت پنج هزار و 
8۴1 مگاولت آمپر است که از این تعداد یک دستگاه پست ۲۳0 کیلوولت 

و 11 دستگاه پست 6۳/۲0 کیلوولت اختصاصی می باشد.
این مقام مســوول اضافه کرد: طول خطوط انتقال و فوق توزیع تحت 
مدیریت این شــرکت در منطقه غرب در مجموع هشــت هزار و ۵18.6  
کیلومتر مدار بوده که سهم استان کرمانشاه سه هزار و ۴۳8 کیلومتر مدار، 
۴98.۷ کیلومتر مدار خط ۴00 کیلوولت، هزار و ۳0 کیلومتر مدارخط ۲۳0 
کیلوولــت، 96 کیلوولت مدارخط 1۳۲ کیلوولت و هزار و 909.۲ کیلومتر 
مدار خط 6۳ کیلوولت است.اسدی، پیک مصرف برق منطقه در سال 99 
را حدود هزار و 991 مگاوات در هشــتم مرداد ماه عنوان کرد که  نسبت 
به ســال قبل که حدود هفت درصد رشد داشته است.وی همچنین گفت: 
پیک مصرف استان کرمانشاه در سال جاری حدود 90۴ مگاوات در تاریخ 
هشت مرداد ماه ســاعت ۲1:۳0 بوده است.وی همچنین هزینه نگهداری 
تجهیزات شــبکه در بخش های پست و خطوط انتقال و فوق توزیع را 10 
میلیــارد تومان اعلام کرد و اعتبار اختصاص یافته برای احداث پروژه های 

امسال را ۴0 میلیارد تومان عنوان کرد.

 
 

کمک های مومنانه فولاد هرمزگان در سومین رزمایش مواسات، همدلی و کمک های مومنانه
 در سومین رزمایش مواسات ،همدلی و کمک های مومنانه که به همت 
ســازمان بسیج کارگری برگزار گردید شرکت فولاد هرمزگان همچون قبل 

حضور فعال داشت.
به گزارش خبرنگار ما ، سومین رزمایش مواسات، همدلی و کمک های 
مومنانه سازمان بسیج کارگری و کارخانجات سپاه امام سجاد با همت سازمان 
بســیج کارگری و کارخانجات و با حضور دکتر رعیتی فرد فرمانده سازمان 
بسیج کارگری و کارخانجات کشور، سردار سالاری فرمانده سپاه امام سجاد 
)ع(، پاســدار امیر ارسلان شهبازی فرمانده بســیج کارگری و کارخانجات 
استان و جمعی از فرماندهان سازمانها و شرکتهای استان هرمزگان در قالب 
۵هزار بسته معیشتی و 10 سری جهیزیه آماده و مهیای ارسال برای مناطق 
محروم هرمزگان شد.در این رزمایش سردار علی حسین رعیتی فرد مسوول 
بسیج سازمان کارگران و کارخانجات کشور با تجلیل از نقش بسیج کارگری 
هرمزگان در تدارک دیدن چندین دوره از رزمایش مواســات و نقش آفرینی 
صنایع و واحدهای مهم تولیدی هرمزگان در ان رزمایش، اظهار کرد: آخرین 
تیر چله دشمن در مواجهه با جمهوری اسلامی ایران، جنگ اقتصادی است 
و آن را از طریق تحریم های ظالمانه پیگیری می کند و واحدهای تولیدی و 
کارخانجات ما در خط مقدم این جنگ هستند.وی با بیان این که کارگران 
رزمندگان جنگ اقتصادی با دشــمن بشــمار می روند، بیان داشت: یکی از 
مولفه های قدرت نظام جمهوری اســلامی ایــران که تأمین کننده اقتدار و 

امنیت کشــور در عرصه بین الملل بشمار می رود، عمق راهبردی ایران در 
منطقه به همت شهید والامقام حاج قاسم سلیمانی عزیز بود و تداوم راه آن 
شهید در ایجاد عمق راهبردی برای کشورمان در عرصه اقتصادی بر دوش 

فعالان عرصه اقتصادی و تولید در کشور است.
سید عبدالحمید بحرینی فرمانده بسیج شهید لشگری فولاد هرمزگان در 
حاشیه این مراسم از حضور فعال فولاد هرمزگان در کمک های مومنانه که 
به دستور رهبر معظم انقلاب آغاز شد خبر داد. وی اظهار داشت در رزمایش 
مساوات، همدلی و کمک های مومنانه به همت پایگاه بسیج شهید لشگری 
فولاد هرمزگان و به نمایندگی از این شرکت، ۵ دست جهیزیه شامل یخچال، 
گاز، فرش، اجاق گاز و سرویس ظروف و همچنین بسته های غذایی  تهیه و 
اهدا گردید.بحرینی ضمن اعلام حضور فعال فولاد هرمزگان در رزمایش های 
اول و دوم اظهار داشت: فولاد هرمزگان در رزمایش های قبلی با اهدای بسته 
های غذایی و کمک به نیازمندان مناطق محروم هرمز و بندرعباس حضور 
فعالی داشته است.فرمانده پایگاه بسیج شهید لشگری فولاد هرمزگان با اشاره 
به ساخت و افتتاح دفتر سازمان بسیج کارگری و کارخانجات سپاه امام سجاد 
علیه السلام و دفتر خیریه فاطمه الزهرا )س( گفت: فولاد هرمزگان مشارکت 
پررنگی در ساخت دفتر سازمان بسیج کارگری و کارخانجات سپاه امام سجاد 
علیه السلام و دفتر خیریه فاطمه الزهرا سلام الله علیها نیز داشته است و اظهار 
امیدواری کرد که این مراکز باعث خیر و برکت برای مستضعفین استان باشد.

 برگزاری حدود ۳ هزارنفر ساعت آموزش HSE در منطقه پخش کرمانشاه
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه گفت: دوره های HSE )بهداشت ایمنی و محیط زیست( در 9 ماه نخست امسال در شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه به حدود ۳ هزار نفر ساعت 
رســید.خبرنگار آوای اقتصاد /به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشــاه، فریدون یاسمی با مهم برشــمردن رعایت HSE در انبار ها و ضرورت دقت بالای رانندگان نفتکش)تانکر( در محیط 
های عملیاتی افزود: توجه کارکنان انبارهای نفت در هنگام بارگیری تانکرها، همچنین دقت رانندگان نفتکش و کارکنان جایگاه های سوخت در زمان تخلیه فرآورده های نفتی ضرورت هایی هستند که نباید ازآنها غفلت شود.

 به گفته وی، این دوره های آموزشــی برای نیروهای پیمانکاری، رانندگان نفتکش و گازکش و کارگران جایگاه های عرضه فرآورده های نفتی و فروشــندگی های روســتایی برگزار شده است. یاسمی بر ارتقای آمادگی کارکنان 
در رویارویی با خطر های احتمالی گفت: برگزاری دوره های آموزشــی HSE و کاربردی کردن این آموزش ها با برگزاری مانورهای فنی دراین حوزه به طور قطع در کاهش حوادث احتمالی نقش آفرین خواهد بود. گفتنی اســت 

آموزش های مذکور، با توجه به لزوم اجرای شیوه نامه های بهداشتی و پیشگیری از شیوع ویروس کووید19 در فضای باز توسط واحد HSE منطقه کرمانشاه برگزار شده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/29

شماره : 1004

با حضور وزیر نفت

8 قرارداد طرح نگهداشت و افزایش تولید نفت امضا شد
هشت قرارداد از مجموعه قراردادهای طرح 
نگهداشت و افزایش توان تولید نفت به ارزش 
1.۲ میلیارد دلار میان شرکت ملی نفت ایران 

و شرکت های پیمانکار ایرانی امضا شد.
 خبرنــگار آوای اقتصاد/ به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی وزارت نفت، این اسناد همکاری 
که روز دوشــنبه، )۲۲ دی ماه( با حضور وزیر 
نفت امضا شــد، شامل هفت بسته قراردادی 
میدان های بینک، سولابدر، لالی بنگستان، 
گچساران ۳ و ۴، گلخاری، بی بی حکیمه و اهواز 
۲، ۳ و ۵ شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
در استان های بوشــهر، فارس، خوزستان و 
کهگیلویه و بویراحمد و بسته قراردادی میدان 
رشادت شرکت نفت فلات قاره ایران در حوزه 
دریایی استان هرمزگان در خلیج فارس است.

قراردادهای بسته های گلخاری، گچساران 
۳ و ۴، بینک، بی بی حکیمه، سولابدر و لالی 
بنگســتان به ترتیب با شرکت های حفاری 
شمال )هلدینگ انرژی گستر سینا(، شرکت 
مهندسی و ساخت تاسیسات دریایی ایران، 
ماشین سازی  مشــارکت  پتروایران،  توسعه 
اراک، مشــارکت صنایع نفت و انرژی قشم 
و مارون کاران، شــرکت ملی حفاری ایران و 
مهندسی و ســاختمانی جهانپارس به امضا 
رسید و قرارداد بســته های اهواز ۲ و ۳ و ۵ 
و رشادت نیز با قرارگاه خاتم الانبیا امضا شد.

زنگنه: تحریم ها رفتنی است اما از ظرفیت 
های ایجاد شده دست نمی کشیم

وزیر نفت در آیین امضای هشت قرارداد از 
مجموعه قراردادهای طرح نگهداشت و افزایش 
توان تولید نفت بــه ارزش 1.۲ میلیارد دلار 
اظهار کرد: تحریم ها مردنی و رفتنی هستند، 
اما از ظرفیت هایی که به وجود آوردیم دست 
نخواهیم کشید و آنها را  ساماندهی و تقویت 
می کنیم؛ ظرفیت امروزمان در بخش فروش 
نفت، انتقال نفت و دریافت پول نفت به هیچ 
وجه با ابتدای سال 9۷ و  آغاز تحریم ها قابل 
مقایســه نیســت. ما اجازه نخواهیم داد این 
ظرفیت ها از بین بــرود. ما این ظرفیت ها را 

ساماندهی می کنیم.
بیژن زنگنه تصریح کرد: ما در دوران تحریم 
به عنوان خدمتگزاران ملت بســیار سختی 
کشیدیم، ملت ما بسیار سختی کشیده است، 
اما درس های بزرگی آموختیم و ظرفیت های 
بزرگی در کشور در این دوره ایجاد شد. ما به 
دلیل مصلحت کشــور نتوانستیم درباره این 
ظرفیت هــا و توانمندی ها و چیزهایی که به 

آن دست یافتیم، بگوییم.
وزیر نفت به ظرفیت ایجادشده در بخش 
پیمانکاری و ســاخت تجهیزات در این دوره 
اشــاره کرد و افزود: البته اگر شــرکت های 
خارجی بیایند با آنها همکاری خواهیم کرد، 
اما این موضوع به آن معنا نیست که آنچه را 
به دســت آوردیم کنار می گذاریم. ما بر پایه 
جدیدی که بسیار استوارتر و در مرتبه بالاتر 

است با دیگران صحبت خواهیم کرد.

 ضریب بازیافت به خواست و توقع 
ملی تبدیل شود

زنگنه همچنین اظهار کرد: خوشحالم که 
امروز برای سومین بار در اینجا و برای امضای 
قراردادهــای جدید نفتــی در قالب EPC  و 
EPD در خدمت دوســتان هستیم. از حضور 
همه دوستان و همکاران به ویژه نمایندگان 
مجلس با وجود مشغله کاری که دارند قدردانی 
می کنم؛ این حضور نشانه  حمایت مجلس و 

کمیسیون انرژی و مایه دلگرمی است.
وی بر ضرورت افزایــش ضریب بازیافت 
مخازن تاکید کرد و گفت: یک درصد افزایش 
ضریب بازیافت نفت خام معادل هفت میلیارد 
بشکه است که با نفت ۴0 دلاری درآمدی ۳00 
میلیارد دلاری به دنبال دارد، بنابراین افزایش 
ضریب بازیافت باید به خواســت و توقع ملی 

تبدیل شود و ضرایب قابل بحث نیست.
وزیر نفت ادامــه داد: ارزش قراردادهایی 
که امروز امضاء می شود یک میلیارد و ۲00 
میلیون دلار اســت که اگر 100 هزار بشکه 
در روز به تولید نفت اضافه کند این عدد در 
یک  سال به ۳6 میلیون بشکه می رسد که با 
محاسبه قیمت ۴0 دلاری برای نفت درآمدی 
معادل یک میلیارد و ۵00 میلیون دلار در سال 
ایجاد خواهد کرد، بنابراین سرمایه گذاری در 
کمتر از یک ســال باز می گردد. البته افت به 

طور طبیعی وجود خواهد داشت.
فعال شدن سازندگان و پیمانکاران داخلی

زنگنه با بیان اینکه امروز ســی و یکمین 
قرارداد از بسته نگهداشــت و تولید را امضا 
می کنیم که آثار بسیار مهمی دارد و خواهد 
داشت، به ســه تصمیم مهم در این طرح ها 
اشــاره کرد و توضیح داد: نخستین تصمیم 
این اســت که تمام قراردادها در این طرح ها، 
فقط با پیمانکاران داخلی و ایرانی امضا شود، 
همچنین تصمیم گرفته شــد پیوســتی در 
قراردادها گذاشته شود که تجهیزاتی که در 
قراردادها ذکر شده است حتما باید از شرکت ها 

و سازندگان داخلی خریداری شود.
وی تصریــح کرد: تاکنــون به ۷۲ درصد 
ارزشی ساخت داخل رسیدیم و شرکت هایی 
مثل ماشین سازی و  لوله سازی اسفراین فعال 
شدند. لوله سازی اسفراین در یک مقطع برای 
تولید 10 هزار تن التماس می کرد اما اکنون 
همکاران ما باید به آنها التماس کنند که کار 
را سروقت تحویلشان دهد؛ این بدان معناست 
که شــرکت های دیگری نیــز در این زمینه 
سرمایه گذاری کنند تا ظرفیت ملی بالا برود.

وزیر نفت سومین تصمیم را تامین منابع 
از بازار سرمایه عنوان کرد و با بیان اینکه این 
برای نخســتین بار است که طرح های نفتی 
به اتکای بازار سرمایه اجرا می شود، افزود: ما 
در این شرایط نمی توانسیتم به امید صندوق 

توسعه ملی بمانیم.

 برای همه طرح ها مناقصه برگزار 
شد، به جز 2 پروژه

زنگنه با تأکید بر اینکه هر طرحی که به 
پیمانکار داده می شود یک هدف مشخص تولید 
دارد که باید در زمان مشــخص به آن دست 
یابد، گفت: پیش از این میلیاردها دلار برای 
افزایش تولید هزینه شده، اما افزایش تولید 
اتفاق نیفتاده است. در این قراردادها پیمانکار 
پول خود را از محل  ۵0 درصد افزایش تولید 

دریافت می کند.
به گفته وی، همه قراردادهای طرح های 
نگهداشت و تولید به جز دو مورد که با قرارگاه 
خاتم الانبیا امضا شده، در قالب مناقصه واگذار 

شده است.
وزیــر نفت با بیان اینکــه در این طرح ها 
برای نخستین بار عنوان شده که ۴ درصد از 
هزینه هــای هر طرح باید صرف فعالیت های 
اجتماعی شود که بسیار هم مهم است، افزود: 
ما در اوج شــرایط تحریم و در سال 9۷ این 
قراردادها را امضا کردیم. هدفمان هم این بود 
که برای پیمانکاران و ســازندگانمان اشتغال 
و امید ایجاد کنیم، آن هم در شــرایطی که 
به دلیل تحریم 1۴.۵ درصد سهم وزارت نفت 

از صادرات نفت از بین رفت.

 ایده های جدید نفتی
زنگنه با بیان اینکه یکی از آرزوهایم این 
است که شرکت های استانی تقویت شوند و 
در لیست شرکت های تأیید صلاحیت شده 
قرار بگیرند، اظهار کرد: چهل سال تجربه ما 
به روش امانی در استان خوزستان و مناطق 
نفت خیز جنوب نشان داد که آن روش غلط 
اســت و در این سال ها یک پیمانکار قوی در 
استان تشکیل نشــده است و هیچکس هم 

جوابگو نیست.

وی از سرمایه انسانی متخصص، پژوهش، 
ظرفیت حرفه ای و سیستم ها و نظام اجرا به 
عنوان چهار رکن توسعه فناوری در صنعت 
نفت نام برد و افزود: از اهداف طرح این است 
که ما حتما از مشــاور استفاده و شرکت های 

خود را تقویت کنیم.
وزیر نفت با بیان اینکه در ادامه طرح های 
میدان محور به ایده تمرکز بر توسعه چاه محور 
هم فکر می کنیم، تشریح کرد: در این ایده فکر 
می کنیــم که چاه های معلق یا کم بازده را با 
اتکای ظرفیت های فناور و استارتاپ احیا کنیم 

تا استارتاپ ها زنده شوند.
زنگنه با بیان اینکه در این طرح  مهمتر از 
احیای چاه ها، ایجاد ظرفیت های جدید فناور 
دانش بنیان برای کشور است، افزود: این ایده 
پس از صحبت هــای مقام معظم رهبری در 
نشست سران سه قوه و شورای عالی اقتصادی 
که عنــوان کردند نفت یکــی از زمینه های 
ایجاد اشتغال و توســعه اتکای شرکت های 
دانش بنیان اســت به ذهن دوستان رسید و 
آن را پیگیری کردند که این ایده با همکاری 
شرکت های بهره برداری  کامل می شود و ان 

شاءالله آن را به نقطه خوبی می رسانیم.
وی به ایده دیگر با موضوع بهینه ســازی 
مصرف انرژیِ با اتکای شرکت های دانش بنیان 
و ظرفیت استارتاپ اشاره و اظهار کرد: ما یکی 
از کشورهایی هستیم که  دانش آموخته های 
زیادی در این بخش داریم و می توانیم از آنها 
استفاده کنیم. در واقع ایده می تواند این باشد 
که به طور ســاده انرژی صرفه جویی شده از 
سوی شرکت های دانش بنیان از سوی دولت 
خریداری شود. این کار خیلی مهمی است که 
باید به آن پرداخته شود. از همه دوستان هم در 

این زمینه کمک فکری می خواهم.

 افزایش بی رویــه مصرف گاز در 
کشور

وزیر نفت موضوع آخر را به مصرف انرژی 
و به ویژه گاز در کشور اختصاص داد و یادآور 
شد: مصرف سوخت های مایع در سال 99 به 
طور متوسط یک میلیون و ۵00 هزار بشکه در 
روز و میانگین مصرف گاز طبیعی برابر روزانه 
۵ میلیون بشکه است که این رقم در زمستان 

بیشتر می شود.
زنگنه با بیان اینکه امسال تولید گاز کشور 
برابر ۲.۵ فاز پارس جنوبی یعنی 6۴ میلیون 
مترمکعب افزوده شــده است، اظهار کرد: با 
این شرایط بازهم ما مشکل تامین گاز داریم.  
مصرف گاز در بخش خانگی کل کشور نسبت 
به پارسال 1۲ درصد و مصرف گاز در تهران نیز 
در ۴۲ روز اخیر 1۵ درصد افزایش یافته است. 

مگر می توان چنین رشدی را تامین کرد؟!
وی تصریح کــرد: تاکید اصلــی باید بر 
بهینه سازی مصرف انرژی باشد، اما مردم فکر 
می کنند اگر پنجره ها باز باشد کرونا می رود، 
در حالی که مصرف را افزایش می دهند، برای 
خانه ها لازم نیست پنجره باز شود و نقشی در 

کنترل شیوع بیماری کرونا ندارد.
وزیــر نفت اولویت نخســت تامین گاز را 
بخش خانگی دانســت و بــا تاکید بر اینکه 
افزایش مصرف گاز در این بخش سبب فشار 
آوردن به صنایع می شود و ما ناچار به استفاده 
از سوخت مایع  هستیم، گفت: در استان های 
تهران، البرز و قم هیچ مازوتی مصرف نمی شود. 

ضمن اینکه در قم هم نیروگاهی که مازوت 
مصرف کند، نداریم.

 هر چقدر بخواهیم می توانیم مازوت 
صادر کنیم

زنگنه در واکنش به انتقاد یک مقام مسئول 
درباره اینکه مصرف مازوت در کشور  به دلیل 
ناتوانی در صادرات این فرآورده نفتی اســت، 
اظهار کــرد: همین جا اعلام می کنم که اگر 
۳0 میلیــون لیتر مازوت هم بدهند ظرفیت 
صادرات داریم؛ مدیر امور  بین الملل شرکت 
ملی نفت ایران هم به تازگی اعلام کرده است 
مخازن خالی است و برای صادرات به مازوت 
نیــاز دارند. پس ما هرچقدر مازوت داشــته 
باشیم می توانیم صادر کنیم.وی تاکید کرد:  
بعد می گویند حالا که نمی توانید مازوت صادر 
کنید ما شرکتی معرفی می کنیم که مازوت 
ببرد و اتوبوس بدهد. اگر آن کشــور که شما 
می گویید خریدار بود پول های بلوکه شده ایران 
را آزاد کند. چرا در کار هم دخالت می کنیم؟

 کرباسیان: 2 هزار میلیارد تومان 
اوراق مشارکت منتشر می شود

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره 
به تأمین منابع مالی طرح نگهداشت و افزایش 
تولید نفت از محل انتشــار اوراق مشارکت، 
گفت: به این منظور ۳ هزار میلیارد تومان اوراق 
در سال 9۷ منتشر شد و ۲ هزار میلیارد تومان 
اوراق نیز تا پایان دی ماه امسال منتشر می شود.

مســعود کرباســیان در آییــن امضای 
قراردادهای طرح نگهداشت و افزایش تولید 
نفت شرکت ملی نفت ایران گفت: این طرح با 
ابتکار مهندس زنگنه در دستور کار قرار گرفت؛ 
شورای اقتصاد در سال 9۷ آن را تصویب کرد 
و همان سال قراردادهای مرحله نخست )10 
قرارداد( امضا شد، قراردادهای مرحله دوم )1۳ 
قرارداد( مردادماه ســال 9۷ امضا شد و امروز 
نیز مرحله سوم این قراردادها )8 قرارداد( به 
ارزش 1.۲ میلیارد دلار و با هدف افزایش 9۵ 
هزار بشکه ای ظرفیت تولید روزانه نفت امضا 
می شود.وی با بیان اینکه ۳۳ بسته کاری طرح 
نگهداشت و افزایش تولید نفت مشتمل بر ۲9 
پروژه خشکی و چهار پروژه فراساحل است، 
ابراز امیدواری کرد با اجرای کامل ۳۳ بسته، 
توان تولید روزانه نفت کشور حدود ۲80 هزار 

بشکه افزایش یابد.

 امضای قرارداد با 22 شرکت ایرانی
کرباسیان با اشاره به استفاده حداکثری از 
توان شرکت های ایرانی در اجرای این پروژه ها، 
به حضور 1۷ شــرکت صاحب صلاحیت در 
حوزه اکتشــاف و تولید، 16 شرکت عملیات 
حفاری و ۲۲ شرکت EPC رتبه یک ایرانی در 
مناقصه های طرح نگهداشت و افزایش تولید 
نفت اشاره کرد و گفت: در مجموع ۳1 بسته 
قراردادی یادشده به ۲۲ شرکت ایرانی واگذار 
شده اســت. وی مجموع ارزش قراردادهای 
واگذارشــده در این ۳1 پروژه  را ۳.۷ میلیارد 

دلار عنوان کرد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره 
به میانگین ۳0 درصدی پیشرفت 10 قرارداد 
مرحله نخست طرح نگهداشت و افزایش تولید 
نفت، گفت: پیشرفت پروژه ها از طریق سامانه 
مدیریت پروژه این شرکت به طور دقیق رصد 

می شود و به تدریج استفاده از ظرفیت های این 
سامانه برای دیگر طرح ها و پروژه های شرکت 

ملی نفت هم محقق می شود.

 سهم ۷2 درصدی ساخت داخل
کرباســیان مزیت دیگر این طرح را سهم 
حداکثری ســاخت داخل خوانــد و افزود: 
به واســطه اجرای طرح بومی سازی 10 گروه 
کالاهــای کاربردی نفت که از ســال 9۳ در 
وزارت نفت کلید خورد، امکان اســتفاده از 
ظرفیت های ســازندگان ایرانی در سه بخش 
تجهیزات ســرچاهی، رشــته های تکمیلی 
درون چاهی و لوله های بدون درز فراهم شد 
تا جایی که سفارش های کالای نفت در برخی 
زمینه ها بعضابًه میزانی فراتر از ظرفیت های 

فعلی سازندگان داخلی رسیده است.
وی سهم ساخت داخل در طرح نگهداشت 
و افزایش تولید نفــت را ۷۲ درصد خواند و 
گفت: پیش بینی می شود این سهم در پایان 
اجرای قراردادها به بیش از 80 درصد برسد.

به گفته این مقام مسئول، هم اکنون 18 
دکل حفاری در طرح نگهداشــت و افزایش 
تولید نفت فعال است که با فعال شدن تمام ۳۳ 
بسته قراردادی، این تعداد به ۵۵ دکل افزایش 
خواهد یافت. کرباسیان اختصاص ۴ درصد از 
ارزش قرارداد به ایفای مسئولیت های اجتماعی 

را از دیگر محاسن این طرح ملی خواند.

 ســابقه قراردادهای نگهداشت و 
تولید

گفتنی اســت طرح نگهداشت و افزایش 
تولید نفت در گستره فعالیت سه شرکت تابع 
شرکت ملی نفت ایران )شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب، شرکت نفت فلات قاره ایران و 
شرکت نفت مناطق مرکزی ایران( در محدوده 
جغرافیایی هفت اســتان کرمانشــاه، ایلام، 
خوزســتان، کهگیلویه و بویر احمد، بوشهر، 
فارس و هرمزگان تعریف شــده و شامل ۳۳ 
پروژه )۲9 پروژه در بخش خشــکی و چهار 
پروژه در بخش فراساحل( است که نخستین 
قرارداد آن، مهرماه سال 9۷ برای پروژه سیری 
)میدان های سیوند و اسفند( شرکت نفت فلات 

قاره ایران امضا شد.
چندی بعــد در بهمن ماه ســال 9۷، 9 
قرارداد دیگر این طرح مشــتمل بر 6 بسته 
کاری شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
)پروژه هــای کبود، گچســاران خامی، لالی 
آسماری، نرگسی، منصوری آسماری و رامشیر( 
و سه بسته کاری شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران )پروژه های دانان، سعادت آباد و نفت شهر( 

به امضا رسید.
در ادامه این روند، مردادماه امسال نیز 1۳ 
قرارداد مشتمل بر 11 قرارداد به کارفرمایی 
شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب )رامین، 
منصورآبــاد، مارون ۲ و ۵، زیلایی، اهواز 1 و 
۴، مارون 1 و ۴، سیاهمکان، مارون ۳، مارون 
6، چیلینگر و گرنگان و بالارود( و دو قرارداد 
)میدان های فروزان و رسالت( به کارفرمایی 
شــرکت نفت فلات قاره ایران با پیمانکاران 

ایرانی امضا شد.
امروز نیز با امضای هفت قرارداد دیگر به 
کارفرمایی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
)میدان های بینک، سولابدر، لالی بنگستان، 
گچساران ۳ و۴، گلخاری، بی بی حکیمه و اهواز 
۲، ۳ و ۵( و امضای آخرین بســته قراردادی 
شرکت نفت فلات قاره ایران )میدان رشادت(، 
تعداد بسته های قراردادی تعیین تکلیف شده 
طرح نگهداشت و افزایش تولید نفت شرکت 

ملی نفت ایران به ۳1 بسته رسید.
بــر اســاس اعلام شــرکت ملــی نفت 
ایــران، مجموع هزینه های ســرمایه گذاری 
پیش بینی شده در طرح نگهداشت و افزایش 
توان تولید نفت معادل 6.۲ میلیارد دلار است 
که با حســاب هزینه های تأمین مالی و ارقام 
بازپرداخت در تعهد دولت به ۷.۲ میلیارد دلار 
می رسد.مدیرعامل شرکت ماشین سازی اراک: 
اعتمادســازی نفت به توان داخل در اجرای 
پروژه ها ستودنی استنایب رئیس کمیسیون 
انرژی مجلس: اتکا به دانش بنیان ها در کشور 

نهادینه شده است
رئیس کمیتــه نفت کمیســیون انرژی 
مجلس: صیانت از مخازن نفت و گاز، راهکار 

کاهش وابستگی به نفت است.

ضرورت مطالبه گری در حوزه حفاظت از منابع آبی
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد، با تاکید بر ضرورت مطالبه گری 
در حوزه حفاظت از منابع آبی گفت: با توجه به وضعیت نامناسب منابع آبی 

شهرستان تفت، همه افراد و مسئولین باید احساس مسئولیت کنند.
خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
یزد، مدیر اداره منابع آب شهرستان تفت،در ابتدای نشست شورای حفاظت 
از منابع آب این شهرستان که در راستای رویداد آبی تفت برگزار شد، گزارشی 
از وضعیت منابع آبی و نصب کنتورهای هوشمند ارایه داد و گفت: با توجه به 
این که خاموشی زمستانه و نصب کنتورهای هوشمند در کاهش افت سطح 
آب های زیرزمینی موثر بوده، همچنان نیاز است تعادل میان آب های ورودی 
و خروجی به ســفره ها برقرار شود تا روند افت به طور کامل متوقف گردد.

در ادامه »علیرضا نوکار« فرماندار تفت، ساماندهی رودخانه تفت را ضروری 
دانست و اظهار کرد: لازم است شرکت آب منطقه ای استان برای  استفاده از 
فضای موجود در آن برنامه ای ارایه کند.وی همچنین افزود: جمعیت شناوری 
که روزهای تعطیل و آخر هفته ها روستاهای شهرستان پذیرای آن ها است، 
نیازمند تخصیص بیشتری از آب آشامیدنی است تا با کمبود فشار آب به ویژه 
در مرکز شهرستان مواجه نشود.فرماندار تفت، اقدام اساسی دیگر را تهیه طرح 
جامع پســماند شهرستان عنوان کرد و گفت: طبق مصوبه انتخاب مشاور و 

تدوین این طرح به شهرداری تفت واگذار شد که با تهیه این طرح بسیاری 
از مشکلات این حوزه رفع می شود.»محمدمهدی جوادیان زاده«مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای یزد نیز در این نشست بیان کرد: شرکت سهامی آب 
منطقه ای یزد، ماموریت مدیریت کمی و کیفی منابع آب و مدیریت مصرف 
و تامین آب را برعهده دارد.وی با اشــاره به این که ماموریت ما خدشــه دار 
کردن شغل و معیشت افراد نیست،  گفت: آن چیزی که ما را وادار می کند 
از برداشت ها جلوگیری کنیم،  وضعیت منابع آبی است که در اثر برداشت 
های غیرمجاز دچار مشکل شده است. وی خاطرنشان کرد: با توجه به وضعیت 
نامناسب منابع آبی باید مطالبه گری در حوزه حفاظت از منابع آب افزایش 
یابد و افراد جامعه نسبت به این موضوع احساس مسئولیت کنند.مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای، از کاهش سطح آب سفره های زیرزمینی به دلیل 
برداشت بی رویه در سال های گذشته و کاهش بارندگی ها خبر داد و اظهار 
کرد: برای تأمین آب شــرب شهرستان تفت که یکی از مناطق خوش آب و 
هوای استان است با مشکل روبرو هستیم و با بروز این مشکل تعدادی از چاه 
های غیرمجاز نیز پلمب شد.وی با اشاره به تاثیر افت آب های زیرزمینی بر 
کاهش کیفیت آب ، افزود: در ســال های اخیر نه تنها منابع آبی را از دست 
داده ایم بلکهخ به دلیل افت بیش از حد، سطح سفره، کیفیت همین منابع 

موجود هم رو به خرابی می باشد. جوادیان زاده، در بخش دیگری از سخنان 
خود جلوگیری از برداشت چاه های غیرمجاز بخصوص چاه های نزدیک به 
قنات را از جمله اولویت های این شرکت عنوان کرد و گفت: قنات ها به لحاظ 
فرهنگی، تاریخی، تأمین منابع آبی و کشاورزی میراثی ارزشمند محسوب می 
شــود، نباید به خاطر تخلف برخی افراد  خشک شود.وی ادامه داد: در پنج 
روســتای شهرســتان های تفت و مهریز، بحث تعرض به حریم رودخانه ها 
بررسی و تدقیق شده است ولیکن در امر آزادسازی مشکلاتی داشته ایم که 
به یاری خداوند در حال رفع و رجوع این مشکلات هستیم و به زودی فرایند 
آزادســازی این رودخانه ها شروع می شود.»رضا ملکی«دادستان عمومی و 
انقلاب شهرستان تفت نیز در این نشست، گفت: به جای ویران کردن ساخت 
و سازهای غیرمجاز در حریم رودخانه ها باید قبل از هرگونه ساخت و سازی 
از تخلف افراد پیشگیری شود، زیرا تخریب همواره آثار اجتماعی خاص خود 

را دارد و شاید فردی بدون اطلاع اقدام به ساخت کرده باشد.
وی با بیان اینکه شاید آب منطقه ای استان نیروی کافی در اختیار نداشته 
باشــد، گفت: باید از ظرفیت دهیاران، شورای اســلامی روستاها، نیروهای 
مردمی بســیج که غالباً ســاکن مناطق هستند و یا از تجهیزات مدرن مثل 

پهباد استفاده کرد.

 مدیر عامل شرکت گاز استان گلستان خبر داد:
قطعی برق استان ربطی به عملکرد شرکت گاز ندارد

مومنی  :گلستان |به گزارش روابط عمومی شرکت گاز گلستان ،مهندس علی 
طالبی مدیر عامل شرکت گاز استان گلستان در خصوص شفاف سازی برخی از 
ابهامات پیرامون اینکه مشکل قطعی برق را به عدم تحویل گاز به نیروگاهها  ربط 
داده اند گفت: این  شرکت در تامین گاز استان مشکلی ندارد و بحث نیروگاه ها و 
مصرف کنندگان فوق عمده مقوله کشوری بوده و مطابق توافقات  و سیاستهای 
دیسپاچینگ ملی و تامین سوختهای مایع و گاز تعیین و تامین می گردد. تامین 
گاز این بخشها بر اساس قرارداد طرفین صورت می پذیرد و شرکت ملی گاز  برای 

نیروگاهها  تنها  برای هفت ماه گرم سال قرارداد تامین گاز  دارد.
 وی افزود:در پنج ماه ســرد ســال قراردادی برای تحویل گاز  برای آنها  وجود 
ندارد و این واحدها باید از سوخت مایع و سایر سوختهای جایگزین استفاده کنند.

 مهندس طالبی تصریح کرد:خوشــبختانه در حال حاضر در تامین گاز استان 
مشــکلی وجود ندارد و تامین گاز واحدهای صنعتی علی رغم افزایش بی سابقه 

مصارف بخش خانگی در حال انجام می باشد  
ایشان تاکید کردن که مصارف خانگی اولویت اصلی مصرف گاز است. .

 با اوپک پلاس بر سر کاهش تولید مذاکره نمی کنیم
وزیر نفت عراق در اظهاراتی بر پایبندی این کشور بر تصمیم کاهش تولید اوپک 

پلاس و جبران مازاد تولید خود تاکید کرد.
احسان عبدالجبار اظهار کرد: عراق قصد ندارد با اعضای اوپک پلاس در خصوص 

سهم تولید نفت یا جبران مازاد تولیدش مذاکره کند.
وی تصریح کرد در دیدارهای گذشته از اعضای اوپک پلاس درخواست کرده بود 
اجازه دهند عراق جبران مازاد تولید خود را به تاخیر بیاندازد و این امر به بازگرداندن 

امید به اقتصاد عراق کمک کرد.
وزیر نفت عراق گفت: عدم پایبندی منطقه کردستان به سهم تولیدش، دلیل 
اصلی کاهش نرخ پایبندی عراق به ۷9 درصد بوده اســت. ما با منطقه کردستان 
برای کاهش تولیدشان به میزان ۲0 درصد معادل 80 هزار بشکه در روز به توافق 
رسیده بودیم اما آنها به تعهدشان عمل نکرده و تولیدشان را در ۴۳0 هزار بشکه 

در روز حفظ کردند.
عبدالجبار گفت: کاهش تولید داوطلبانه عربستان سعودی به میزان یک میلیون 

بشکه در روز به جلوگیری از فروپاشی بازار نفت کمک کرد.
اوپک پلاس از ماه مه محدودیت عرضه به میزان 9.۷ میلیون بشکه در روز را 
آغاز کرد و تحت برنامه تســهیل تدریجی محدودیت عرضه، در ژانویه ۵00 هزار 
بشــکه در روز به تولیدش اضافه کرد اما بجز کاهش تولید داوطلبانه عربســتان 
سعودی و افزایش اندک تولید روسیه و قزاقستان، تولید اکثر اعضای این گروه در 

فوریه ثابت خواهد ماند.
وزیر نفت عراق در مصاحبه با شــبکه تلویزیونی شرقیه عراق پیش بینی کرد: 
قیمت هر بشــکه نفت در ســه ماهه دوم سال ۲0۲1 به حدود 60 دلار می رسد.

بر اســاس گزارش رویترز، قیمت نفت برنت در معاملات روز جمعه با ۲.۳ درصد 
کاهش، در ۵۵ دلار و 10 ســنت و وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲.۳ درصد 

کاهش، در ۵۲ دلار و ۳6 سنت در هر بشکه بسته شد.

 قرنطینه چین ترمز صعود نفت را کشید
بهای معاملات نفت روز جمعه تحت تاثیر موج جدید شیوع ویروس کرونا در 
چین که دورنمای تقاضا برای انرژی را مبهم کرد، بیش از دو درصد کاهش پیدا کرد.

بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت برای تحویل در فوریه یک دلار و ۲1 
سنت معادل ۲.۳ درصد کاهش یافت و در ۵۲ دلار و ۳6 سنت در هر بشکه بسته شد.

بهای معاملات نفت برنت یک دلار و ۳۲ سنت معادل ۲.۳ درصد کاهش یافت 
و در ۵۵ دلار و 10 سنت در هر بشکه بسته شد.

هر دو شــاخص که اوایل هفته به بالاترین حد در حدود یک سال اخیر صعود 
کرده بودند، نخســتین کاهش هفتگی خود در سه هفته اخیر را به ثبت رساندند 
و نفت برنت 1.6 درصد و نفت آمریکا حدود 0.۴ درصد کاهش هفتگی داشت.در 
حالی که تولیدکنندگان با چالشهایی برای متعادل کردن عرضه و تقاضا در مواجهه 
با قرنطینه های سخت گیرانه و عرضه همزمان واکسنهای کووید 19 مواجه هستند، 
قراردادهای مالی تحت تاثیر صعود بازارهای سهام و دلار ضعیفتر رونق گرفته بودند. 
اما این عوامل مثبت روز جمعه وضعیت متفاوتی پیدا کردند و دلار صعودی شد و 

چین تدابیر قرنطینه را تشدید کرد.
بسته کمک کرونایی دو تریلیون دلاری که از سوی جو بایدن، رییس جمهور 
منتخب آمریکا رونمایی شده است ممکن است تقاضا برای نفت را در این کشور 
که بزرگترین مصرف کننده نفت جهان است تقویت کند اما تحلیلگران می گویند 

ممکن است این اقدام برای تحرک بخشیدن به تقاضا کافی نباشد.
واردات نفت چین در سال ۲0۲0 به میزان ۷.۳ درصد رشد داشت و رکورد بالایی 
محموله در دو سه ماهه که پالایشگاههای چینی از قیمتهای پایین برای ذخیره 
ســازی نفت بهره برداری کرده بودند، وارد شده بود. اما چین روز جمعه بالاترین 
آمار روزانه ابتلا به کووید 19 در بیش از 10 ماه گذشته را گزارش کرد و با گزارش 
نخستین مرگ بر اثر ابتلا به ویروس کرونا از ماه مه تاکنون، بیش از ۲8 میلیون 
نفر به قرنطینه رفتند. بیورنار تونهاگن از شرکت تحقیقاتی ریستاد انرژی در این 
باره گفت: شیوع ویروس کرونا دوباره در مرکز توجهات قرار گرفته و معامله گران 
در خصوص مدت طولانی قرنطینه اروپایی و محدودیتهای جدید در چین نگرانی 

فزاینده ای پیدا کرده اند.
در این بین، گزارش شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز نشان داد شمار دکلهای 
حفاری نفت و گاز طبیعی آمریکا هفته گذشته برای هشتمین هفته متوالی تحت 

تاثیر بهبود قیمتهای نفت، رشد کرده است.
بر اســاس گزارش رویترز، با وجود رشد شمار دکلهای در ماههای اخیر، شمار 
آنها همچنان ۴۲۳ حلقه معادل ۵۳ درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته است. 
شمار دکلهای حفاری نفت آمریکا هفته گذشته 1۲ حلقه افزایش یافت و به ۲8۷ 
حلقه رسید که بالاترین میزان از ماه مه بود. شمار دکلهای حفاری گاز طبیعی هم 

با یک حلقه افزایش، به 8۵ حلقه رسید که بالاترین میزان از آوریل بود.

جنجالی ترین پروژه گازی جهان به مانع جدید خورد
گروه بیمه زوریخ در مواجهه با تحریمهای آمریکایی که علیه شرکتهای اروپایی 
حمایت کننده از ساخت خط لوله گاز طبیعی نورد استریم ۲ در پیش است، از این 

پروژه 11 میلیارد دلاری خارج خواهد شد.
وزارت خارجه آمریکا ماه جاری به شرکت های اروپایی که به نظر می رسد در 
ساخت خط لوله گازی نورد استریم ۲ روسیه مشارکت دارند، هشدار داد با ریسک 
تحریمها مواجهند. دولت ترامپ در روزهای پایانی خود در حال آماده سازی دور 

نهایی اقدامات تنبیهی علیه این پروژه است.
یک منبع آگاه به رویترز گفت: زوریخ که کســب و کار آمریکایی بزرگی دارد، 

یکی از ۲0 شرکت بیمه در کنسرسیومی است که از این پروژه حمایت می کند.



6

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/29

شماره : 1004

سرخابی ها در دیدار پسادربی

با باند و تشکیلاتی که وجود دارد، علی کریمی رأی نمی آورد
انگار می خواهیم بین بد و بدتر انتخاب کنیم، بهاروند 
بازنشســته است و باید از قانون تمکین کند، درخواست 

میزبانی جام ملت ها مزاح است.
 انتخابات فدراســیون فوتبال در حالی قرار است 10 
اسفند برگزار شــود که علی کریمی کاپیتان سابق تیم 
ملی و پرسپولیس، کیومرث هاشمی رئیس سابق کمیته 
ملی المپیک، شهاب الدین عزیزی خادم عضو سابق هیأت 
رئیسه فدراسیون فوتبال، حیدر بهاروند سرپرست فعلی 
فدراسیون و یک روحانی ناشناخته و بدون سابقه ورزشی 
به نام ســتار عبدی پور برای ریاســت فدراسیون کاندیدا 
شده اند. امیررضا واعظ آشتیانی مدیرعامل اسبق استقلال 
و قائم مقام پیشین سازمان تربیت بدنی در خصوص حضور 
این افراد در انتخابات فدراسیون گفت: »واقعیت این است 
که برخی از افرادی که کاندیدا شده اند، در سرنوشت امروز 
یا گذشته فدراسیون تأثیرگذار بوده اند و عده ای هم هستند 
که نوع روش و منش مدیریت شان »شاه سلطان حسین« 

است و تجربه نشان داده که چطور کار می کنند. 
برخی هم  باورشان بر این است که تجربه و مدیریت 
نمی تواند ملاک باشد. در صورتی که تجربه یک واقعیتی 
اســت که نمی توان آن را کتمان کرد و برخی هم دارای 
رزومه های خوبی هستند ولی مجمع فدراسیون از آنها بابد 
بپرسد در سمت های قبلی که داشته اند، چه توفیقی کسب 
کرده اند و چه کارهای مهمی انجام داده اند؟ آیا توانسته اند 
فرد مفیدی باشند؟ ضمن اینکه افکار عمومی هم افراد را 

به لحاظ مدیریتی بخوبی قضاوت می کنند.«
واعظ آشتیانی درباره اینکه منظورش از تجربه کریمی 
بوده ولی اهالی فوتبال از حضور او با نایب رئیسی مهدی 
مهدوی کیا استقبال کرده اند، چنین پاسخ داد: »ببینید 
من حرفم خطابی به کسی ندارد ولی افرادی هستند که 
ســابقه فوتبالی خوبی دارند و افــرادی هم تحصیلکرده 
هســتند یا سابقه مدیریت ورزشی خوبی دارند ولی باید 
سؤال کرد که چرا آنها جلو نیامده اند؟ حالا اینکه افرادی 
آنقدر جسارت داشته اند که برای ریاست یا نایب رئیسی 
آمده اند قابل احترام است ولی همه چیز را باید کنار هم 
در نظر گرفت. خیلی ها هم هستند که تجربه دارند ولی 
در زمان خودشــان متوقف مانده اند. برخی ها سمت های 
خوبی داشته اند ولی عمر تلف کرده اند و جامعه برکتی از 

آنها به لحاظ مدیریتی ندیده است. من احساس می کنم به 
سمتی رفته ایم که انگار می خواهیم بین بد و بدتر انتخاب 
کنیم.« او ادامه داد:»البته به نظر من ریاســت آنقدر مهم 
نیســت. نکته ای که من را نگران می کند این اســت که 
چرا افراد قوی برای هیأت رئیسه نیامده اند؟ در حالی که 
هیأت رئیسه بسیار حائز اهمیت است و کلید موفقیت هر 

فدراسیونی هیأت رئیسه اش است. 
وقتی هیأت رئیسه توانایی کنار هم قرار بگیرند، معجون 
خوبی درست می شود و می توانند تصمیماتی بگیرند که در 
جهت توسعه فوتبال نقش ایفا کند. رئیس فدراسیون ها 
نقش اجرایی به آن معنا ندارند و نقش اجرایی را دبیرکل 

دارد که هیأت رئیسه باید انتخابش کند.«
در حال حاضر شــرکت شستا از فدراسیون به خاطر 
طلبی که از پرونده مارک ویلموتس دارد، شکایت کرده و 
ساختمان های فدراسیون و باشگاه پرسپولیس در معرض 
توقیف قرار گرفتند ولی وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از 
وزیر ورزش و جوانان قول گرفته تا این بدهی تا پایان سال 
99 پرداخت شود. آیا فدراسیون جدید می تواند با این افراد 
کاندیدا شــده از بحران شستا و بدهی 6 میلیون یورویی 
سرمربی سابق تیم ملی عبور کند. واعظ آشتیانی در این 

باره چنین صحبت کرد:»این رئیس فدراسیون نیست که 
بخواهد این مشکلات را حل کند و این تصمیمات درست 
هیأت رئیســه اســت که باید در این باره گرفته شود. ما 

تعریف نادرستی از رئیس فدراسیون داریم. 
همــه فکر می کنند که رئیس فدراســیون همه کاره 
است. پس دبیرکل چه؟ من فکر می کنم برخی ها هم که 
جلو نیامدند به خاطر اوضاع و احوال اقتصادی فدراسیون 
است. حدود 1۷0 میلیارد تومان بدهی فقط درباره پرونده 
ویلموتس وجود دارد که امیدواریم در دادگاه CAS نتیجه 
دیگری به دســت بیاید. فدراسیون شخم خورده و جمع 

کردن آن بسیار مشکل خواهد بود.«
با این شرایط، آیا مهدی محمدنبی به عنوان دبیرکل 
توانست انتظارات را برآورده کند؟ واعظ آشتیانی چنین 
پاسخ داد:»من به کسی نمره نمی دهم و این هیأت رئیسه 
جدید است که باید بگوید چه کسی دبیرکل بشود یا نه. 
هیأت رئیســه و دبیرکل مهم هستند ولی متأسفانه نگاه 

همه به رئیس فدراسیون است.« 
او درباره اینکه فکر می کند کریمی چقدر شانس برای 
رسیدن به صندلی فدراسیون دارد، چنین نظر داد:»به نظر 
من ایشان را حذف می کنند. یعنی با توجه به باند، گروه 

و تشــکیلاتی که وجود دارد، کریمی رأی قابل توجهی 
نمی آورد. در تعریف فدراســیون آمده نهاد عمومی غیر 
دولتی ولی برخی یا مفهوم آن را نمی دانند یا می دانند و 
می خواهند آدرس اشتباهی بدهند. می گویند بازنشسته ها 
هم می توانند بیایند، در حالی که نمی توانند قانون را دور 

یا دریبل بزنند.« 
واعظ آشتیانی درباره اینکه بهاروند جزو بازنشسته هاست 
ولی برای ریاست ثبت نام کرده گفت:»بله ایشان بازنشسته 
است و باید از قانون تمکین کند و اگر تمکین نکند، قانون 
این اجازه را به او نمی دهد. البته این را به حســاب نگاه 
بدبینانه من نگذارید. من با توجه شــناختی که دارم به 
نظرم با حضور هر کــدام از این افراد، تحولی در فوتبال 

ایران رخ نمی دهد.«
اما حضور کریمی در کنار مهدوی کیا با سابقه درخشانی 
که در دوران تیم ملی و حضور در فوتبال اروپا داشته اند، 
شور و نشاط خوبی را برای انتخابات به وجود آورد. واعظ 
آشــتیانی در این باره گفت:»من مخالــف این موضوع 
نیستم ولی معتقدم همه چیز باید در کنار هم باشد. من 
نمی توانم به صرف فنی بودن، رئیس فلان مجموعه باشم. 
باید مدیریت، تجربه و قدرت مذاکره داشــته باشم. شاید 
برخی با ایده های قوی هم بیایند ولی عوامل بازدارنده ای 
هســتند که ترمز کار را می کشند و کسانی می توانند که 
از این شــرایط عبور کنند که از تجربه مدیریتی کارآمد 

برخوردار باشند و سد راهشان نشوند.«
در حال حاضر فدراسیون به دنبال گرفتن امتیاز میزبانی 
جام ملت های آسیا هم هست ولی خداداد عزیزی معتقد 
است تا وقتی یکی از مشکلات اصلی را که ورود خانم ها 
به ورزشگاه است حل نکنیم به ما میزبانی نمی دهند. واعظ 
آشتیانی در این باره چنین واکنشی داشت: »من بحث این 
موضوع را نمی کنم ولی درخواســت میزبانی جام ملت ها 
مزاحی است که مردم در این فضای کرونایی لبخند بزنند! 
میزبانی شاخصه هایی دارد که مهم ترینش مدیریت است 
ولی اینها ندارند و در برگزاری لیگ شان عاجز هستند. در 
همین بازی اســتقلال و پرسپولیس، وقتی یک تیم گل 
می زند همه عوامل تیم به داخل زمین می ریزند. کجای 
فوتبال حرفه ای دنیا چنین اتفاقی می افتد و از سرپرست 

و مربی و تدارکات با بازیکنان شادی می کنند؟«

هفتــه یازدهــم لیگ برتــر فوتبال در 
حالی امروز با برگــزاری ۲ دیدار به پایان 
می رسد که بازی های این هفته جمعه با ۳ 
دیدار ادامه پیدا کرد که طی آن ســپاهان 
۲-1 پیکان را برد، سایپا ۲-1 ذوب آهن را 
شکســت داد و دیدار آلومینیوم و گل گهر 
با تســاوی بدون گل به پایان رسید. ضمن 
اینکه در یک دیدار معوقه هفته نهم، دیدار 
نســاجی و ماشین ســازی با تساوی 1-1 

خاتمه یافت.
استقلال باخت فینال را جبران می کند؟

در اولین بازی امروز، تراکتور از ساعت 
1۴:۳0 در ورزشگاه یادگار امام)ره( تبریز 
میزبان اســتقلال اســت. دیداری بین ۲ 
تیــم پرطرفدار فوتبال ایــران که همواره 
و علاقه مندان  دارد  زیــادی  جذابیت های 
به فوتبال ایران با اشتیاق فراوان به  دنبال 
تماشای آن هستند. سرخپوشان تبریزی در 
شــرایطی به میدان می روند که در آخرین 
بازی شــان در فولادشــهر برابر ذوب آهن 
به پیروزی ۲-1 رســیدند و یاران مسعود 
شــجاعی که با 16 امتیــاز در رده چهارم 
جدول ایستاده اند، به دنبال این هستند تا 
با کسب ۳ امتیاز این بازی خانگی شرایط 
بهتری در بالای جدول برای خود دســت  
و پا کنند. این در حالی است که آبی پوشان 
پایتخت هم چنین هدفی را دنبال می کنند. 
شــاگردان محمود فکری بعد از تســاوی 
۲-۲ در دربی پایتخت، 19 امتیازی شدند 
تا در رده دوم جــدول قرار بگیرند و حالا 
می خواهند با برد برابــر تراکتور دوباره به 
صدر جدول بازگردند و این شــرایط باعث 
شــده تا تقابل ۲ تیم اهمیت بیشتری پیدا 
کند. شجاعی اگرچه ۵ بازی است به صورت 
موقت هدایــت تراکتور را برعهده دارد اما 
هنوز قید بازی کردن را نزده و در ۲ بازی 
اخیــر تیمش بازی کــرده و احتمال دارد 
مقابل استقلال هم خود را در ترکیب اصلی 
قرار دهد؛ در این میان، باید دید اشــکان 

دژاگه که پس از رفع مصدومیت به تمرینات 
تراکتور بازگشــته در ترکیب این تیم قرار 
می گیرد یا نه اما احســان حاج صفی دیگر 
بازیکنی است که تبریزی ها روی او حساب 
ویژه ای باز کرده اند و محمد عباس زاده هم 
که با ۵ گل زده بهترین گلزن تراکتور است؛ 
در مقابل، اســتقلال در این مسابقه هرویه 
میلیچ که از ایران رفته، فرشید باقری که در 
اختیار باشگاه گذاشته شده، آرش رضاوند، 
سیداحمد موسوی و سبحان خاقانی را هم 
به دلیل مصدومیــت در اختیار ندارد ولی 
مهدی قائدی و امیر ارســلان مطهری که 
در دربی 9۴ گلزنی کردند مهره های اصلی 
فکری برای گلزنی هســتند و در این میان 
باید دید شــیخ دیاباته چطور کار خواهد 
کــرد؛ در ایــن بازی، تقابل محمدرشــید 
مظاهری با تیم ســابقش هم بسیار جالب 
توجــه خواهد بود و باید دید با حضور این 

ســتاره ها چه نتیجه ای رقم خواهد خورد. 
آخریــن بازی این دو تیم، دیدارشــان در 
فینــال جام حذفی فصل گذشــته بود که 
تراکتور ۳-۲ به برتری رسید و جام قهرمانی 
را بالای ســر برد و از این نظر این مسابقه 

برای آبی ها جنبه انتقامی هم دارد.

پرسپولیس با برد آشتی می کند؟
در آخرین بازی هفته یازدهم، پرسپولیس 
از ساعت 16:۴0 در ورزشگاه آزادی تهران 
پذیرای فولاد اســت. سرخپوشان پایتخت 
در شــرایطی این دیدار را برگزار می کنند 
که بعد از تســاوی در دربی که چهارمین 
مســاوی پیاپی شــان بود، وارد حاشــیه 
شــدند، چرا که یحیــی گل محمدی علیه 
مهدی رســول پناه صحبت کرد و به نوعی 
اولتیماتــوم داد که رئیــس هیأت مدیره 
پرسپولیس از این تیم جدا شود ،ولی این 

اتفاق نیفتاد و سرمربی قرمزها که روز بعد 
از دربــی در تمرین تیمش شــرکت نکرد 
و تمرین روز بعــدش را هم تعطیل اعلام 
کرد، بالاخره از مواضع خود عقب نشــینی 
کــرد و با بیان اینکه نمی خواســته در کار 
وزیر ورزش دخالت کند، به ســر کار خود 
بازگشــت. حالا شاگردان گل محمدی با ۳ 
بــازی کمتر و با 1۲ امتیــاز در رده دهم 
قــرار دارند، می خواهند هم تنها تیم بدون 
شکست لیگ برتر بمانند و هم با کسب ۳ 
امتیاز بازی با فولاد با برد آشتی کنند. در 
مقابل، شاگردان جواد نکونام هم ۲ مساوی 
پیاپی داشته اند که آخرین آن تساوی 1-1 
با مس بود که باعث شده فولادی ها با 1۵ 
امتیــاز در رده هفتم قــرار بگیرند و حالا 
می خواهند با برتری در این مســابقه، خود 
را به بالای جــدول نزدیک تر کنند، البته 
نکونام در ۳ دیداری که به عنوان سرمربی 

برابر پرســپولیس قرار گرفته بازنده بوده 
اســت. یک بار با نساجی و دو دیدار رفت و 
برگشت فصل گذشته با نتیجه مشابه 0-1 
با فولاد و برای همین به خوبی می داند که 
شکست دادن پرسپولیس کار سختی است. 
پرســپولیس در نیمه دوم بازی با استقلال 
با گلزنی مهدی عبــدی و وحید امیری و 
فرصت هایی که احمد نوراللهی از دســت 
داد، نمایشی دیدنی داشت و در فولاد هم 
فرشاد احمدزاده و آیاندا پاتوسی بازیکنان 
خطرناکی در کنار لوســیانو پریرا محسوب 
می شوند و در این شرایط باید منتظر ماند و 
دید تقابل این دو تیم مدعی چه سرانجامی 

خواهد داشت.

گزینه های  از  یکی  ترابی  مطهری: 
ماست

حمید مطهری در نشست خبری پیش 
از بازی با فــولاد گفت: »برنامه ریزی برای 
ما فشــرده شــد و این کار ما را ســخت 
می کند، اما جای هیچ وقفه ای نیست و ما 
باید همیشــه قوی و با صلابت کار کنیم و 
بتوانیم  به ســمت قهرمانی حرکت کنیم. 
امیدوارم پرسپولیس واقعی را از این به بعد 
و از فردا ببینیم. از فردا استارت قهرمانی را 
خواهیم زد.« مربی پرسپولیس درخصوص 
جذب مهــدی ترابی گفت: »در حال رصد 
هســتیم. باید در بخش حملــه خودمان 
را تقویــت کنیم و مهــدی ترابی یکی از 
گزینه های ماست. باید وضعیت قرارداد او را 
ببینیم و بموقع عمل کنیم.« محمود فکری 
سرمربی اســتقلال هم در نشست قبل از 
بازی با تراکتور درباره اینکه اسماعیل خلیل 
زاده رئیــس هیات مدیره اســتقلال برای 
انتخاب جایگزین او جلســه داشته گفت: 
»هواداران مان خیلی باهوش باشند چون 
خیلی ها دنبال بهم ریختن تیم هستند و 
می خواهند اختلاف بیندازند و از این آب 

گل آلود ماهی بگیرند.«

واکنش هواداران پورتو به عذرخواهی مهاجم ایرانی 
مســابقات فوتبال در چند روز گذشــته پیگیری شد 
و لژیونرهای فوتبال کشــورمان بــرای تیم های خود به 
میدان رفتند. بامداد شنبه و در حساس ترین دیدار هفته 
چهاردهــم لیگ پرتغال، دیدار مهیج و پربرخورد پورتو و 
بنفیکا که به »اکُلاسیکو« شهرت دارد، با تساوی 1ـ1 به 
اتمام رســید. مهدی طارمی از ابتدا به میدان رفت و در 
حالی که تیمش 1ـ 0 عقب بود، در دقیقه ۲۵ گل تساوی 
را به ثمر رساند. اما مهاجم ایرانی پورتو در دقیقه ۷۳ به 
دلیل تکل خطرناک اخراج شد تا مسابقه حساس مقابل 

اسپورتینگ را از دست بدهد. 
 اخراج طارمی در دیدار با بنفیکا، در رسانه های جهان 
بازتاب زیادی داشــت. روزنامه آبــولا پرتغال با قراردادن 
عکسی از صحنه اخراج طارمی نوشت: »تنش حداکثری«. 
همچنین سایت معتبر ESPN نیز با انتشار فیلمی از لحظه 
تکل مهدی طارمی و اخراج این بازیکن نوشت: »داور این 

لحظه فرجام خواهی کرد.
 شــماره 9 پورتو پس از بازبینی صحنه توســط داور 
با انتشــار پیامی بابت اخراجش عذرخواهی کرد؛ اقدامی بازی را 10 نفــره ادامه دهد.« طارمی بعد از پایان بازی از زمین مســابقه اخراج شد تا تیم ســرجیو کنسیسائو 

که بازتاب گسترده و مثبتی میان هواداران پورتو داشت. 
یکی از هواداران پورتو به زبان فارســی نوشت: »تو نباید 
عذرخواهی کنی... ما باید تشــکر کنیم. ممنون طارمی!« 
از هفته بیســتم رقابت های لیگ فوتبال بلژیک، شارلروا 

1ـ0  از میشلن شکست خورد.
 کاوه رضایی و علی قلی زاده دو بازیکن ایرانی شارلروا 
از ابتدا در ترکیب اصلی تیم شان حضور داشتند. رضایی 
در دقیقه 66 بازی تعویض شــد ولی قلی زاده 90 دقیقه 

بازی کرد.
 از هفته نوزدهم ســوپرلیگ ترکیه ترابزون اسپور با 
تساوی 1ـ1 مقابل آنتالیا اسپور به کار خود پایان داد. در 
این بازی ســیدمجید حسینی از ابتدا در ترکیب تیمش 
حضور داشــت و 90 دقیقه بازی کرد. در چارچوب هفته 
یازدهــم لیگ هلند موســوم به آردویــزه، زوله که رضا 
قوچان نــژاد را در اختیار دارد، میهمــان هراکلس بود و 
۳ـ0 شکست خورد. مهاجم ایرانی زوله از ابتدا در ترکیب 
حضور داشــت و 90 دقیقه بازی کرد اما نتوانست برای 

تیمش گلزنی کند.

 جدایی رسول پناه از پرسپولیس غیرممکن است؟
پرسپولیس اوضاع چندان خوبی ندارد و صحبت های یحیی گل محمدی پس 
از تساوی در دربی حاشیه ساز شده است. گرچه اختلاف گل محمدی با رسول پناه 
موضوع تازه ای نیست اما سرمربی سرخ ها پس از دربی به صورت جدی خواهان 
جدایی سرپرست ســابق و رئیس فعلی هیأت مدیره باشگاه شد. گل محمدی 
پــس از دربی درباره ماجراهای مدیریتی پرســپولیس این گونه صحبت کرد: 
»اتفاقاتی که قبل از فینال آسیا رخ داد، برنامه ریزی شده بود تا پرسپولیس را 
ضعیف کنند. به لطف آقای رسول پناه بازیکنان مان را یکی یکی از دست دادیم 
و توجیه شان این بود که رفتن بازیکنان مشکلی نیست. این یک حرف مسخره 
است. الان هم آقای رسول پناه رئیس هیأت مدیره است و به ریش ما می خندد.« 
او در بخــش دیگری از صحبت های خود بــه وزیر ورزش ۲ روز فرصت داد تا 
مقدمات برکناری رسول پناه از پرسپولیس را فراهم کند. فرصتی که دیروز به 
اتمام رســید و خبری از هیچ تغییراتی نشد. یحیی در تمرین سه شنبه تیمش 
حاضر نشد و طبق تصمیم کادر فنی تمرین دیروز )چهارشنبه( هم تعطیل شد. 
این در حالی است که پرسپولیس دوشنبه هفته آینده در چارچوب دیدارهای 
هفته یازدهم لیگ برتر میزبان فولاد است.  پس از غیبت معنادار گل محمدی، 
شــرکت پیشکسوتان پرسپولیس با انتشار بیانیه ای خطاب به وزارت ورزش و 
هیأت مدیره باشــگاه، خواهان جلوگیری از سرمایه ســوزی شد. در این بیانیه 
آمده است: »آنچه پرسپولیس را در گذر زمان مثل درختی تنومند ایستاده نگه 
داشــته، سرمایه های انسانی اش است. سرمایه ای نظیر هواداران فهیم و وفادار 
و پیشکسوتانی که جان و جوانی خود را برای سربلندی پرسپولیس می دهند. 
اکنون که یکی از ســرمایه های این باشگاه با تلاش و بی ادعا پرسپولیس را به 
فینال آسیا رسانده و با وجود جدایی غیرمنتظره بازیکنان تأثیرگذار در همین 
دربی اخیر اقتدار پرسپولیس را در تقابل با رقیب پرمهره به نمایش گذاشته، روا 
نیست سرمایه سوزی شود و شاهد دلسرد شدن این فرزند برومند پرسپولیس 
باشــیم. پیشکسوتان پرسپولیس همصدا با هواداران باشگاه از وزارت ورزش و 
هیــأت مدیره توقع دارند به خواســته های منطقی یحیی گل محمدی توجه و 
از این فرزند پرســپولیس دلجویی و حمایت شــود. پرسپولیس در این روزها 
بیش از همیشه به آرامش نیاز دارد و زیبنده نیست آرامش این تیم این گونه 
در معرض خطر قرار گیرد.« این اتفاقات باعث شــد تا صبح دیروز تعدادی از 
هواداران پرســپولیس با تجمع مقابل ســاختمان این باشگاه اعتراض شان را 
نســبت به اتفاقات حاشــیه ای اعلام کنند؛ آنها خواهان برکناری رسول پناه از 
ریاست هیأت مدیره باشگاه شدند. به دنبال وقایع اخیر تعدادی از پیشکسوتان 
پرسپولیس هم اظهاراتی داشتند. بهزاد داداش زاده درباره حواشی ایجاد شده 
برای پرسپولیس پس از دربی 9۴ اظهار داشت: »مقصر اصلی این ماجرا وزیر 
ورزش و جوانان اســت. سلطانی فر بدون کارشناسی افرادی را بدون هیچ گونه 
رزومه ای برای مدیریت پرســپولیس و استقلال استفاده می کند که مشخص 
نیســت فوتبالی هســتند یا نیستند؟  این رشــته را می فهمند یا نمی  فهمند؟ 
این موضوع اشــتباه وزیــر و تصمیم گیرندگان را می رســاند. پس از قهرمانی 
غرب آسیا، مشکلات پرســپولیس بیشتر شد. یک مربی بدون بازیکن چگونه 
می خواهد نتیجه بگیرد؟ رسول پناه روی چه حسابی می گوید جدایی بازیکنان 
از پرسپولیس تأثیرگذار نیست؟ این چه حرفی است؟ بازیکن می خواهد بازی 
کند یا مدیرعامل؟ یحیی حرف حق را زده و این موضوع هم تلخ است. اکنون 
هم مثل گذشــته از گل محمدی حمایت می کنم و اعتقاد دارم اگر رسول پناه 
محترمانه از ریاســت هیأت مدیره پرسپولیس استعفا بدهد، شخصیت خود را 
حفظ می کند.« رسول پناه که پس از حاشیه های چند ماه گذشته از سرپرستی 
باشگاه پرسپولیس کنار رفت، همچنان به عنوان رئیس هیأت مدیره به کار خود 
ادامه می دهد و اصرار او به حضور در این سمت کمی عجیب به نظر می رسد، 
اما علت این موضوع چیســت؟ به گزارش تســنیم، یکی از دلایل اصلی ادامه 
حضور رسول پناه در هیأت مدیره، بدهی باشگاه پرسپولیس به اوست. رسول پناه 
که در زمان سرپرستی در باشگاه پرسپولیس مطالبات برانکو و دستیارانش را 
پرداخت و پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس را باز کرد، برای پرداخت آخرین 
قســط مطالبات برانکو، مبلغی را به عنوان قرض الحسنه به باشگاه پرسپولیس 
قرض داد و حالا برای جدایی باید مطالبات او به طور کامل پرداخت شود. علاوه 
بر رســول پناه، هیأت مدیره باشــگاه پرسپولیس مبلغ ۴ میلیارد تومان از رضا 
یلوه، معاون اقتصادی ســابق این باشگاه به صورت قرض الحسنه دریافت کرده 
بود که مدیران جدید پرسپولیس در زمان قطع همکاری با یلوه این مبلغ را به 
او پرداخت کردند اما هنوز بدهی باشــگاه به رسول پناه پابرجاست. در صورت 
جدایی رســول پناه از هیأت مدیره پرسپولیس، باید چند میلیارد تومان به او 
پرداخت شــود که در شرایط مالی کنونی پرسپولیس و بدهی های فراوان این 
باشــگاه سخت و شــاید غیرممکن به نظر می رسد. از سوی دیگر موضوع مهم 
اینکه وزارت ورزش تأکید می کند رسول پناه اقدامی برای تضعیف پرسپولیس 
نداشــته و حتی با تأمین منابع لازم برای پرداخت بدهی های این باشــگاه و 
جذب 9 بازیکن مدنظر این تیم و کادر فنی در نقل و انتقالات تابستانی، اقدام 
موفقی را صورت داده اســت. با این اوصاف آخرین اخبار مبنی بر این اســت 
کــه هیچ تغییری نه درخصوص کادر فنی و نه هیأت مدیره که مدنظر یحیی 
گل محمدی باشد در دستور کار وزارت ورزش قرار ندارد و باید دید طرفین به 

چه تعاملی در ادامه مسیر خواهند رسید.

 فرشید باقری از استقلال کنار گذاشته شد
با تصمیم کادر فنی استقلال، فرشید باقری از امروز حق شرکت در تمرینات 
ایــن تیم را ندارد. باقری در دیدار با آلومینیــوم به دلیل اینکه در دقیقه 80 
قرار بود راهی زمین شود، به پرویز مظلومی سرپرست استقلال اعتراض کرد؛ 
در ادامه محمود فکری ســرمربی آبی پوشان در محل تمرین این تیم به باقری 
در حضــور بازیکنان تذکر جدی داد که به این نوع رفتارش پایان بدهد وگرنه 
جایی در اســتقلال ندارد اما هافبک استقلال در جریان بازی با پرسپولیس و 
زمانی که روی نیمکت نشسته بود، صحبت هایی را در مورد ترکیب تیم و نوع 
بازی استقلال انجام داد که این موضوع به گوش کادر فنی رسید. با وجود این 
باقری در تمرین سه شنبه و ریکاوری تیمش شرکت کرد اما او که باید در قالب 
بازیکنانی که در ترکیب اصلی حضور نداشتند، 90 دقیقه تمرین می کرد اعلام 
کرد می خواهد با تیم اصلی ریکاوری کند و شــرایط تمرین ندارد. به گزارش 
فارس، این موضوع باعث تعجب فکری شــد اما باقری با تیم اصلی ها تنها دور 
زمین دوید و بعد از ۳0 دقیقه از تمرین مجموعه تهرانسر را ترک کرد تا اعضای 
کادر فنی تصمیم نهایی خود را برای کنار گذاشتن این بازیکن به باشگاه اعلام 
کنند. باقری به این ترتیب در اختیار کمیته انضباطی باشــگاه قرار گرفت اما 
به نظر می رسد وی دیگر مد نظر کادر فنی آبی پوشان نیست و اولین بازیکنی 
خواهد بود که در نیم فصل از استقلال جدا می شود. این در شرایطی است که 
هرویه میلیچ مدافع کروات استقلال هم بامداد سه شنبه و ناگهانی تهران را به 
مقصد کشورش ترک کرد. ظاهراً این بازیکن هفته گذشته با مراجعه به باشگاه 
اســتقلال پاسپورت خود را از کاظم قیم معاون امور بین الملل دریافت کرده و 
به بهانه اینکه قصد دارد به ســفارت کرواســی در تهران برود، همان روز اقدام 
به تهیه بلیت برای سفر به کرواسی گرفته است؛ اینکه چرا مسئولان استقلال 
راحت و بدون ســؤال و جواب از بازیکن تیمشان گذرنامه را تحویل وی دادند 
ســؤالی است که مسئولان این باشگاه و مدیر روابط بین الملل این باشگاه باید 
به آن پاسخ بدهند. آرش برهانی مربی استقلال درباره رخ دادن این حاشیه ها 
گفت: »این دلیل نمی شود چون یک بازیکن در ترکیب تیم حضور ندارد، رفتار 
غیرمسئولانه و غیرحرفه ای انجام بدهد و اگر قرار باشد یک نفر قهر کند، یک 

نفر به تمرین نیاید و یک نفر از کشور برود، نمی شود تیم را آماده کنیم.«



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/29

شماره : 1004

با قهرمانی پنجم ابدی و دست نیافتنی خواهیم شد

1۷6 باشگاه ورزشی استان یزد برای دریافت تسهیلات کرونا تایید و معرفی شدند
مدیرکل ورزش و جوانان استان یزد از تایید و معرفی 
1۷6 باشــگاه ورزشی استان یزد برای دریافت تسهیلات 

کرونا خبر داد.
خبرنگار آوای اقتصاد / مســعود شریعتی با اعلام این 
خبر به پیگیری هایی انجام  گرفته برای ارائه تســهیلات 
کرونایی به باشگاه داران اشاره کرد و افزود : ۲6۲ متقاضی 
دریافت وام در سامانه میز خدمت وزارت ورزش و جوانان 
ثبت نام و تشکیل پرونده دادند که از این تعداد 1۷6 نفر 
برای ثبت نهایی مبلغ و تکمیل پرونده در ســامانه »کارا 

کرونا« تاییدیه گرفته اند.
وی افزود: متوسط وام دریافتی هر باشگاه 80 میلیون 
تومان اســت که حدود ۲۵0 میلیارد ریال برای موسسان 
باشگاه ورزشی در قالب هشــت گروه و همچنین مراکز 
مشاوره زیر مجموعه اداره کل ورزش و جوانان استان در 
نظر گرفته شده و به سامانه کارا وزارت کار معرفی شده اند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان یزد بیان داشت : این 
وام با 6 ماه تنفس پرداخت و اقســاط آن از تیرماه ســال 
1۴00 آغاز می شود و متقاضیان برای ثبت نام می توانند 
به میز خدمت الکترونیکی وزارت ورزش و جوانان به نشانی 
sd.msy.gov.ir مراجعه و نسبت به تکمیل اطلاعات اقدام 
کنند.شــریعتی اضافه کرد: موسسان باشگاه در قسمت 
مربوط به سازمان خدمت دهنده، حتما نام اداره کل ورزش 
و جوانان اســتان یزد را انتخاب کنند؛ در غیر این صورت 

درخواست متقاضی به این اداره کل نمی رسد و از چرخه 
رسیدگی خارج خواهد شد.وی خاطرنشان کرد: پایین ترین 
مبلغ وام مربوط به گروه چهار است که سقف آن حدود 80 
میلیون تومان است و بیشترین وام هم به گروه یک تعلق 
می گیرد که مربوط به پارک های آبی است که مبلغ وام 

انها 960 میلیون تومان است.

این مقام مسوول همچنین گفت: در مرحله اول پرداخت 
تســهیلات کرونا 18۷ نفر در قالب 1۲8 پرونده به بانک 
ارجاع داده شدند و بیش از 16 میلیارد ریال به متقاضیان 

آسیب دیده و مربیان ورزشی پرداخت شده است.
گروه های هشت گانه گانه موسسان باشگاه ها شامل 
این موارد اســت: گروه یک شامل پارک های آبی و اماکن 

ورزشــی چندمنظوره و ویژه با )سقف مبلغ تسهیلات 9 
میلیارد و 600 میلیون ریال(، گروه ۲ شامل مجتمع های 
ورزشی، پیست های موتورســواری و کارتینگ با )سقف 
تســهیلات چهار میلیارد و 800 میلیون ریال( ، گروه ۳ 
زمین های چوگان، زمین های گلف، پیســت های اسکی، 
سالن های بولینگ، سالن های ورزشی جانبازان و معلولین، 
باشگاه های سوارکاری )سقف مبلغ تسهیلات یک میلیارد 

و 9۲0 میلیون ریال (.
همچنین، گروه چهار شــامل رشــته های قایقرانی، 
تنیس، دوومیدانی، بسکتبال، هندبال، والیبال، فوتسال، 
بوکس، بیلیارد، کاراته، تکواندو، کونگ فو، هنرهای رزمی، 
جودو، تیراندازی تیرکمان، شطرنج ، شمشیربازی، کشتی، 
کبدی، کوهنوردی، سه گانه، بدنسازی، همگانی با )سقف 
مبلغ تسهیلات 800 میلیون ریال( است، و گروه پنج شامل 
استخرهای شنا، شیرجه و واترپلو با ابعاد ۲۵۵0 متر با سقف 

مبلغ تسهیلات سه میلیارد و ۵۲0 میلیون ریال است.
همچنین گروه 6 شامل اســتخرهای شنا، شیرجه و 
واترپلو با ابعاد 16۳۳ متر با )ســقف مبلغ تسهیلات ۲۵6 
میلیون تومان( ، گروه هفت شامل استخرهای شنا، شیرجه 
و واتر پلو با ابعاد 1۲*۲۵ متر )با ســقف مبلغ تسهیلات 
19۲ میلیون تومان( و گروه هشت شامل استخرهای شنا، 
شیرجه و واترپلو با ابعاد کمتر از ۲۵ متر با سقف مبلغ 800 
میلیون ریال برای آنها تسهیلات در نظر گرفته شده است.

مربی تیم فوتبال پرســپولیس گفت: از 
امروز کار خودمان را برای قهرمانی پنجم در 
لیگ آغاز می کنیم تا پرسپولیس به رکوردی 

ابدی و دست نیافتنی برسد.
حمید مطهری در نشست خبری پیش 
از دیدار تیمش برابر فولاد خوزســتان در 
هفتــه یازدهم لیگ برتر  فوتبال با اشــاره 
به این مســابقه اظهار داشــت: باید به تیم 
خودمــان تبریک بگویم چرا که از دل تیم 
ما در نظرسنجی های کنفدراسیون فوتبال 
آسیا، بهترین ها انتخاب شدند. این حاصل 
کار تیمی ما بود. ما پرســپولیس هستیم و 
نیاز داریم که همیشه بهترین باشیم. البته 
یکسری افرادی هســتند که خوب تیم ما 
را نمی خواهنــد و یکســری عوامل دروانی 
و بیرونی علیه ما اســت امــا باید محکم و 
اســتوار به سمت هدفمان حرکت کنیم. ما 
پرسپولیس هستیم و برای پنجمین بار باید 
قهرمانی لیگ برتر را بدست آوریم تا ابدی  

و دست نیافتنی شویم.
وی با اشاره به حواشی ایجاد شده برای 
پرسپولیس، افزود: در هفته گذشته تیم ما 
آرامش نداشــت و از مسوولان می خواهیم 
آرامش را به تیم ما تزریق کنند. دوســت 
دارم تصمیمات خــوب و منطقی برای ما 
گرفته شود و با آرامش، به سمت هدف های 
بزرگــی که داریــم گام برداریم.مربی تیم 
فولاد  پرسپولیس خاطرنشان کرد:  فوتبال 
تیم قابل احترامی اســت. ایــن تیم روی 
ضربات ایســتگاهی هدفمند ظاهر می شود 
و نباید به حریف ضربه ایســتگاهی بدهیم 
چرا که بیشــتر گل های خــود را روی این 
ضربات به ثمر رســانده است. باید حریف 
را کنتــرل کنیم و ایــن را می دانیم فولاد 
تیم جنگجو و دونده است. ما راه های گل 
خوردن فولاد و دقایق گل خوردن این تیم 
را بررسی کردیم تا بتوانیم به نتیجه دلخواه 

در بازی امروز برسیم.
مطهــری ضمن انتقــاد از برنامه ریزی 
ســازمان لیگ خاطرنشان کرد: من دوست 
دارم فنی صحبت کنیــم اما برخی اوقات 
اتفاقاتی رخ می دهد که برای تیم ما چندان 
خوب نیست. کادرفنی ما همیشه از برنامه 
ریزی ســازمان لیگ تمکین می کند اما با 
توجه به صحبت هایی که ســرمربی برخی 
تیم هــا مطرح می کنند برنامه ما فشــرده 
شــد. باید همیشــه قــوی کار کنیم توقع 
داشــتیم ســازمان لیگ تحت تاثیر برخی 
صحبت هــا این برنامه ریزی را انجام ندهد. 
ما می خواهیم پرســپولیس واقعی را  نشان 
دهیــم و از امروز برای قهرمانی کار را آغاز 

خواهیم زد.
وی گفت: اگر پرسپولیس می آید چهار 

ســال متوالی قهرمان می شود نشان داده 
آدم های زیادی زحمت کشــیدند و از نظر 
فنی زحمات زیادی برای تیم کشیده شده 
است. اطمینان داشته باشید این تیم برای 
پنجمین سال متوالی قهرمان خواهد شد و 
این اتفاق برای همیشه ماندگار خواهد بود.

مربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص 
ضعف ایــن تیم در حفظ نتیجه اظهارکرد: 
تمهیداتــی بــرای حفظ نتیجــه در نظر 
گرفته ایــم. باید تمرکز تیمــی مان را بعد 
از گلزنــی حفظ کنیم. باید بیشــتر مالک 
توپ باشــیم و اجازه ندهیم حریف صاحب 
موقعیت شــود. بخشــی از این موضوع به 
تمرکز بستگی دارد و بخشی با تمرین قابل 
حل اســت تا این اتفاقات تکرار نشود.وی 
در رابطه با اینکه آیــا از عملکرد نوراللهی 

در خط حمله پرسپولیس راضی هستید یا 
خیر، خاطرنشان کرد: ما مربیان همیشه با 
چالش هایی در مورد آرایش تیمی، تعویض 
و فرم بازی مواجه هستیم. نوراللهی بسیار 
تواندمند و خــوب بازی کرد و وظایفش را 
بــه خوبی اجرا کرد. نحوه جای گیری او در 
موقعیت هــا عالی بود و از فضــا به خوبی 
استفاده می کرد. متاسفانه برخی افراد فقط 
موقعیت هایــی را می بینند که نورالهی از 
دســت می دهد و به عملکــرد خوب این 
بازیکن بی توجه هســتند. نورالهی بازیکن 
بزرگی اســت و این را مــی توانید از تعداد 
دفعاتی که خود را در موقعیت گلزنی قرار 

می دهد متوجه شوید.
مطهری در مورد بازگشت مهدی ترابی 
به پرســپولیس، تاکید کــرد: ترابی از نظر 

اخلافی و فنــی بازیکن توانمندی اســت 
و در این مســاله هیچکس شــکی ندارد. 
پرســپولیس امروز نهمین بــازی خود در 
لیگ را برگــزار خواهد کرد و راه زیادی تا 
پایان مســابقات دارد و بی تردید باید خود 
را در خط حمله تقویت کنیم. باید ببینیم 
شرایط ترابی در قطر چگونه است و اقدامات 
لازم را در صورت نیاز در زمان خودش انجام 

خواهیم داد.
وی در رابطه با حواشــی که از ســوی 
برخی تیم ها مطرح می شــود، اضافه کرد: 
نمی خواهم در مورد نیمکت تیم های دیگر 
صحبت کنم اما این تبدیل به یک تاکتیک 
شده که نیمکت برخی تیم ها جو را به هم 
می زنند و داور را تحت تاثیر قرار می دهند. 
ایــن اتفاق برای خیلی از تیم ها می افتد و 
منظورم فولاد نیســت. امیدوارم داوران ما 
مقتدر ظاهر شوند که این حواشی عملکرد 

داور را تحت تاثیر قرار ندهند.
مربی پرسپولیس در خصوص اینکه چرا 
از مهدی مهدیخانی در ترکیب پرسپولیسش 
استفاده نمی شود گفت: خیلی ها شرایط فنی 
تیــم ما را نمی دانند. مهدیخانی دیر به تیم 
ما اضافه شــد و او توانایی های زیادی دارد. 
با توجه به شناختی که داشتیم او را جذب 
کردیم اما این بازیکن هم دچار بیماری بود و 
هم مصدوم بود اما او رفته رفته شکل واقعی 
خودش را پیدا می کند و در بازی های آینده 

از او استفاده خواهیم کرد.
وی در رابطــه با مشــکل رادوشــوویچ 
گفــت: او یک بازیکن حرفه ای و در اختیار 
تیم اســت و هیچ مشکلی بین کادر فنی و 
او وجود ندارد. ســخنگوی باشگاه در مورد 
رادو صحبت کرده اســت. بعید می دانم او 
با مدیریت نیز مشــکل داشته باشد. فقط 
بحث سر مسائل مالی است و امیدوارم این 

مشکلات هم حل شود.

 

 

رییس فدراسیون کبدی: کمپ کبدی ساحلی تا دهه فجر افتتاح می شود

مدیرکل ورزش و جوانان قم:
تاکنون ۲1 میلیارد ریال به اماکن ورزشی متقاضی قم تسهیلات پرداخت شده است

 بازگشت PSG به صدر در غیاب پوچتینو
پاری ســن ژرمن در شبی که پوچتینو را به خاطر ابتلای به کرونا در اختیار 

نداشت توانست با یک گل آنژه را شکست دهد.
در ادامه هفته بیستم رقابت های لیگ فرانسه یک دیدار برگزار شد.

در این بازی پاری سن ژرمن مهمان آنژه بود و توانست با یک گل به پیروزی 
برسد تا سه امتیاز ارزشمند را به دست آورد.

تک گل پاری سن ژرمن را در این دیدار کورزاوا در دقیقه 69 به ثمر رساند.
با این پیروزی پاری ســن ژرمن ۴۲ امتیازی شــد و موقتا با یک بازی بیشتر 

نسبت به لیون به صدر جدول رده بندی صعود کرد.
پاری سن ژرمن در حالی در این بازی به پیروزی دست پیدا کرد که پوچتینو 

سرمربی آرژانتینی خود را به خاطر ابتلای به ویروس کرونا در اختیار نداشت.

 بنزما خط قرمزها را رد کرد
ســرمربی تیم ملی فوتبال فرانسه بار دیگر درباره بنزما سخن به میان آورد و 

تاکید کرد که نمی تواند او را ببخشد.
به گزارش اسپورت، بنزما از سال ۲01۵ به تیم ملی فوتبال فرانسه دعوت نشده 
است و جام جهانی اخیر را هم از دست داد این درحالی است که او بسیار آماده است.

دیدیه دشان به خاطر قضیه والبونا دیگر حاضر نشده است که بنزما را به تیم 
ملی دعوت کند.

او بار دیگر تاکید کرد که بنزما جایی در تفکرات او ندارد.
دشان گفت: بنزما خط قرمز ها را رد کرد. با وجود آنکه زمان زیادی از سخنان 

او می گذرد اما من هنوز آن اظهارات را فراموش نکرده ام.
او ادامه داد: سخنان بنزما من و خانواده ام را آزار داد. آن سخنان خصمانه و بدور 
از واقعیت بودند اما روح و روان و جسم من و خانواده را تحت تاثیر قرار داد و لحظات 
سختی را برای ما به وجود آورد. من هیچ وقت سخنان بنزما را فراموش نمی کنم.

دشان در پایان مدعی شد که دعوت نشدن بنزما به تیم ملی به خاطر دلایل 
فنی است و نه تصمیمات شخصی.

او گفت: من بازیکنان را تنها باتوجه به آمادگی بدنی و تاکتیکی که می خواهم 
دعوت می کنم و دعوت نشدن بنزما هم دلایل شخصی ندارد.

 مسی حرف آخر را می زند
سرمربی بارسلونا اعلام کرد ستاره آرژانتینی حرف آخر را در رابطه با حضورش 

در فینال سوپرجام اسپانیا خواهد زد.
به گزارش آس، بارســلونا یکشنبه شب در فینال سوپرجام اسپانیا به مصاف 
اتلتیک بیلبائو می رود. رونالد کومان در نشست خبری پیش از بازی گفت: ما در 
وضعیت خوبی قرار داریم و خوشحالیم که فردا در دیدار نهایی به میدان می رویم. 
استراحت مهمی داشتیم اما سه یا چهار روز استراحت کافی است. بازی سختی را 
انتظار دارم چون حریف جنگنده است و اگر پرس را از زمینمان شروع کند ما هم 
روش خودمان را خواهیم داشت و تلاش خواهیم کرد مالکیت توپ را در اختیار 
بگیریم و بازی خودمان را به نمایش بگذاریم. برابر رئال سوســیداد شــروع بازی 
برایمان گران تمام شد. باید در سطح خود ظاهر شویم. سرمربی بارسلونا درباره 
وضعیت لیونل مسی و احتمال حضور ستاره آرژانتینی در فینال اظهار کرد: لئو 
دیروز به تنهایی تمرین کرد. اکنون باید به این فکر کنیم می تواند بازی کند یا نه. 
اوحرف آخر را می زند و فردا صبح شرایطش را بررسی می کنیم. چه مسی بازی 
کند چه نه ما تلاش خواهیم کرد بازی خودمان را به نمایش بگذاریم. ســرمربی 
هلندی در ادامه افزود: برای هر تیمی حضور مسی می تواند شانس پیروزی را بیشتر 
کند. اگر مرد شماره یک جهان را در اختیار داشته باشید شانس بیشتری خواهید 
داشت، به خاطر خلاقیت و تاثیر گذاری اش.کومان درباره اهمیت فتح سوپرجام 
گفت: این جام مهم است و نشان خواهد داد در مسیر خوبی قرار داریم. همیشه 
فتح عناوین اهمیت دارد. این یک جام است. هر جامی که به نامت ثبت می شود 
مهم اســت. همچنین برای باشگاه ارزشمند است. فتح این جام برای اعتماد به 
نفس مان خوب است و نشان خواهد داد که شرایط را بهتر کرده ایم چون اتلتیک 
یک تیم قدرتمند به حساب می آید. در بیشتر زمینه ها باید آماده باشیم. سرمربی 
بارســا در پایان اظهار کرد: هر بازیکن برای شروع بازی نیاز دارد که 100 درصد 
آماده باشد. با این حال تصمیم نهایی را بازیکن می گیرد. احساسی که در تمرین 

داشته است مهم است و فردا در رابطه با مسی تصمیم گرفته می شود.

 عذرخواهی مارکو رویس
کاپیتان بوروسیا دورتموند به خاطر پنالتی که در دیدار برابر ماینتس از دست 

داد از هم تیمی ها و هواداران تیمش عذرخواهی کرد.
به گزارش کیکر، بوروسیا دورتموند در هفته شانزدهم رقابت های بوندسلیگا 

دو امتیاز ارزشمند را از دست داد.
دورتموند که به مصاف ماینتس رفت با تساوی یک بر یک متوقف شد. مارکو 
رویس در دقایق پایانی در حالی که بازی با تساوی یک بر یک دنبال می شد یک 

پنالتی را از دست داد تا تیمش نتواند به پیروزی برسد.
او بعد از بازی گفت: من باید از هم تیمی هایم و هواداران عذرخواهی کنم. با 

گل کردن آن پنالتی همه چیز تغییر می کرد. 
می توانستم نتیجه مسابقه را تغییر دهم اما متاسفانه آن پنالتی را تبدیل به 
گل نکردم و به همین خاطر بسیار ناراحت هستم.رویس ادامه داد: می دانستیم 
که بازی سختی برابر ماینتس داریم چرا که آنها در ضد حملات بسیار خطرناک 
بودند. در نیمه نخست به خوبی برابر این تیم مقاومت کردیم اما در نهایت موفق 
به باز کردن دروازه ما شدند.او در پایان گفت: بعد از پیروزی ارزشمندی که برابر 
لایپزیگ به دست آوردیم از نظر روحی در شرایط خوبی قرار داشتیم. می خواستیم 
به این روند خوب خود ادامه دهیم اما متاســفانه امشب دو امتیاز ارزشمند دیگر 
را از دست دادیم. از این تساوی ناراحت هستیم اما باید آن را فراموش کرد و در 
دیدارهای بعدی به روند پیروزی بازگشــت.دورتموند با تساوی در این بازی ۲9 

امتیازی شد و به رده چهارم جدول رده بندی صعود کرد.

 توان جذب کاستا را نداریم
سرمربی پرتغالی مارسی اعتراف کرد که تیمش به خاطر دستمزد بسیار بالایی 

که کاستا می خواهد توان جذب این بازیکن را ندارند.
به گزارش اسپورت، دیگو کاستا قراردادش را با اتلتیکو مادرید فسخ کرده است 

و اکنون بازیکن آزاد است و می تواند با هر تیمی وارد مذاکره شود.
مارسی یکی از تیم های است که اخیرا خبرهای درباره علاقه این تیم به جذب 
دیگو کاستا به گوش رسید اما ویاش بواش سرمربی تیم اعتراف کرد که این انتقال 
منتفی است.بواش گفت: من چند روز پیش یک پیام را از طریق واتساپ دریافت 

کردم که در آن نوشته شده بود دیگو کاستا دوست دارد راهی مارسی شود.
 من چنین چیزی را یک شــوخی دانســتم.او ادامه داد: توان جذب کاستا را 
نداریم. او ســالیانه 16 میلیون یورو حقوق آن هم بدون مالیات دریافت می کند 
و ما توان پرداخت این رقم بسیار بالا را نداریم.کاستا از بهترین مهاجمان جهان 

است.او اهداف دیگری در سر دارد و باید راهی تیم دیگری شود.

 فیروزجا اشتباه کرد و این برای من شانس خوبی بود
مگنوس کارلسن نفر اول شطرنج جهان پس از پیروزی مقابل علیرضا فیرزوجا 
گفت: فیروزجا در تنگی زمان اشتباه کرد و این موضوع برای من مساعد بود.روز 

گذشته دو غول شطرنج جهان در مسابقات تاتا استیل مقابل هم قرار گرفتند.
علیرضــا فیروزجا نابغه ایرانی شــطرنج جهان با مهره ســیاه مقابل مگنوس 
کارلسن نفر اول شطرنج جهان قرار گرفت و در تنگی زمان اشتباه بزرگی انجام 

داد و شکست خورد. 

رئیس فدراسیون کبدی از افتتاح کمپ کبدی ساحلی در مجموعه ورزشی بیعت 
در دهه مبارک فجر خبر داد.

عباس اورسجی در گفتگو با پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، با اعلام این خبر 
گفت: کبدی ایران در دنیا مورد توجه اســت، اما ما به هیچ وجه به وضعیت کنونی 
بسنده نمی کنیم و برنامه راهبردی فدراسیون استمرار در حفظ اقتدار در عرصه های 
آســیایی و جهانی است و برای تحقق این مهم به استعدادیابی و پرورش نسل جدید 

و نخبه روی آورده ایم.
وی افزود: یکی از رویدادهای مهمی که پیش رو داشتیم بازی های ساحلی آسیا 
بود که در تازه ترین خبر، این مســابقات لغو شده است. برای حضور پرقدرت در این 
رقابت ها برنامه ریزی خوبی داشتیم تا جایی که تیم های آقایان و بانوان پنج اردوی 
موثر را برگزار کردند و اکنون نیز در انتظار اعلام تاریخ جدید هستیم تا برنامه ریزی 

جدید را برای حضور در این رقابت ها بعمل آوریم .

رییس فدراسیون کبدی تاکید کرد: همه گیری ویروس کرونا، ورزش ایران و رشته 
کبدی را تحت تأثیر جدی قرار داد تا جایی که رقابت های لیگ برتر را برگزار نکردیم. 
اما رویکرد آموزشــی را با اســتفاده از فضای مجازی مد نظر قرار داده و بیست دوره 

آموزشی برگزار کردیم.
وی اظهار داشت: هفته آینده هم قرار است که برنامه استعدادیابی فدراسیون کبدی 
را در استمرار برنامه های استعدادیابی سال های قبل اجرا کنیم و در این زمینه استان 
های کشور به هشت منطقه تقسیم شده اند و در هر منطقه ۴ استان قرار دارد. سرمربی 
تیم ملی هم قرار است آموزه های یکسانی را برای مربیان ارایه دهد تا شرایط بهتری 

در فرآیند استعدادیابی کبدی ایران ایجاد شود.
اورسجی گفت: خوابگاه فدراسیون کبدی مورد بازسازی قرار گرفته تا شرایط بهتری 
برای خدمت به ورزشکاران فراهم آید و تا دهه مبارک فجر هم کمپ کبدی ساحلی 

در مجموعه ورزسی بعثت تهران افتتاح خواهد شد

مدیــرکل ورزش و جوانان قم با اشــاره به امضای تفاهم نامه میان وزارت 
ورزش و جوانــان و وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی برای کمک به اماکن 
ورزشــی آسیب دیده به دلیل شیوع کرونا گفت: تاکنون 6۲ پروند از باشگاه 
ها و اماکن ورزشی متقاضی دریافت وام بر اساس این تفاهم نامه در سامانه 
کشوری به ثبت رسیده است که تاکنون ۲1 میلیارد ریال به اماکن ورزشی 

متقاضی قم پرداخت شده است.
خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم ، رسول منعم با حضور در خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( مرکز 
استان قم در سخنان خود اظهار داشت: بر اساس این تفاهم نامه، اماکن ورزشی 
به هشت گروه تقسیم و برای هر گروه تسهیلاتی در نظر گرفته شده است که 
می تواند گره گشا و جبران بخشی از خسارت های وارد شده به این اماکن باشد.

منعم با بیان اینکه زمان ثبت نام برای دریافت این وام تا پایان ماه جاری است 
ادامه داد: این تسهیلات فرصت خوبی برای کمک به باشگاه های استان است که 
از باشگاه ها و اماکن ورزشی استان پیگیری و ثبت نام در سامانه برای استفاده 

از این فرصت برای جبران بخشی از خسارت های خود را درخواست داریم.
وی ادامه داد: با توجه به محدودیت زمانی فرصت باقیمانده، ضروری است 

که اماکن ورزشی با ثبت نام در سامانه این فرصت را از دست ندهند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره به همراهی خوب هیات ها،  باشگاه ها 
و اماکن ورزشی استان به منظور اجرای دستورالعمل های بهداشتی ابلاغی 

ســتاد ملی و اســتانی کرونا گفت: از همان روزهای نخست، این اداره کل از 
جمله اولین دستگاه های استان در اجرای دستورالعمل های بهداشتی و توقف 

فعالیت اماکن ورزشی بوده است.
وی ادامه داد: سازمان های مردم نهاد قم با شناسایی اولین موارد ابتلای 
بیماری کرونا در این استان جهادگرانه وارد میدان شدند و در عرصه ضدعفونی 

کردن اماکن عمومی، تهیه و توزیع لوازم بهداشتی و همچنین ارائه مشاوره 
های بهداشتی و روانی اقدام های موثری انجام دادند.

منعم اظهار داشــت: در دوره شیوع کرونا، بیش از یک هزار کلیپ و فیلم 
کوتاه یک دقیقه ای با موضوع ورزش در خانه توسط سمن ها و هیات های 

ورزشی استان تولید و در فضای مجازی منتشر شده است.
وی بیان کرد: به منظور حمایت از بخش خصوصی، ورزشکاران و مربیان 
استان، تلاش برای تخصیص تسهیلات از منابع ملی و استان دنبال شد که 
در این زمینه در گام اول سه میلیارد ریال به منظور پرداخت تسهیلات کمکی 
تخصیص داده شد.مدیرکل ورزش و جوانان قم ادامه داد: با پیگیری های انجام 
شده 10 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه برای کمک به مربیان و باشگاه 
های قم از طریق منابع استانی تخصیص یافت که این تسهیلات به 60 مربی 

و 1۴0 باشگاه ورزشی پرداخت شد.
منعم، اظهار داشــت: همچنین با پیگیری های انجام شــده، ۴0 باشگاه 
متقاضی استان هر یک به مبلغ ۳00 میلیون ریال تسهیلات از طریق صندوق 

کارآفرینی امید دریافت کردند.
وی با اشاره به تغییر وضعیت قم از نظر شیوع کرونا از زرد به آبی گفت: 
بر اساس مصوبه ستاد استانی مقابله با کرونا، فعالیت تمام رشته ها و اماکن 
ورزشــی از جمله رشته های پربرخورد و استخرها که تا پیش از این ممنوع 

بود، به حالت عادی درآمده و مجاز به فعالیت هستند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
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امام علی علیه السلام
نهَی رَسولُ الّله صلی الله علیه و اله 

جُلُ طولَ اللَّیلِ کَالجیفَةِ  أن یکَونَ الرَّ
المُلقاةِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللَّیلِ 

لاةِ.  دِ باِلصَّ وَالتَّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسلام: ج۱ ص2۱۱ 

 دلار                         229,4۷۰ 
 یورو                        2۷۷,96۰ 
 پوند انگلیس           ۳۱۳,۳9۰

 درهم امارات              6۳,۱4۰   
 لیر ترکیه                    ۳۰,6۰۰
 سکه امامی         ۱۰2,6۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی           ۱۰۱,۰۱9,۰۰۰
 نیم سکه             ۵۵,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه             ۳۵,۵۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی            2۱,۰۰۰,۰۰۰
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ببینید چینی ها صدای بابابرقی رو هم درآوردن!

فناوری

 ماموریت های جدید ناسا برای درك بهتر خورشید اعلام شدند
ناســا اخیرا از تصمیمش برای انجام دو ماموریت هلیوفیزیک برای درک 
بهتر ســاختار خورشید و سیستمی که آب و هوای فضایی در نزدیکی زمین 

را کنترل می کند، خبر داد. 
 به نقل از انگجت، ناسا در دو مأموریت هلیوفیزیک شرکت خواهد کرد که 
می تواند داده های لازم را برای درک بهتر طوفان های خورشــیدی  و به طور 

کلی آب و هوای فضایی به آنها ارائه دهد.
 این آژانس به طور رسمی مشارکت خود را در دو ماموریت اعلام کرد که 
 )EUVST( »یکی از آنها »ماموریت تلسکوپ طیف سنجی فرا بنفش اپسیلون
و دیگری »کاوشــگر تصویربردار زیمان فوارن الکتریکی«  )EZIE( است. آنها 
دو ماموریت از ســه ماموریت مرتبط با آب و هوای فضایی بودند که ناسا در 
ســپتامبر ۲019 برای انجام آنها و مطالعه مفهوم این مأموریت 9 ماهه ۴00 

هزار دلار دریافت کرد.
ماموریت EUVST یک پروژه تلسکوپ خورشیدی است که به بررسی اینکه 
»چگونه جو خورشید، بادهای/طوفان های خورشیدی و مواد خورشیدی را که 
بــر میزان تابش فضا تأثیر می گذارد و آزاد می کند« می پردازد. این پروژه که 
قرار اســت در سال ۲0۲6 انجام شود، توسط آژانس اکتشاف هوافضای ژاپن 
)JAXA( هدایت می شــود؛ اما ناســا ۵۵ میلیون دلار برای انجام این مأموریت 
هزینه کرده است. مشارکت های ناسا در این ماموریت شامل سخت افزارهایی 
مانند ردیاب های فرابنفش، الکترونیک پشــتیبانی، اجزای طیف سنج و یک 

تلسکوپ راهنما است.
در همین حال ماموریت EZIE از ســه ماهواره کوچک برای بررسی فوران 
الکتریکی شــفقی یا جریان الکتریکی بر فراز قطب های اتصال شــفق قطبی 
به مغناطیس کره زمین اســتفاده خواهد کرد. دانشمندان می خواهند فوران 
الکتریکی را مورد بررســی قرار دهند، زیرا این رخداد همان پدیده ای است 
که باعث ایجاد شــفق قطبی می شــود و می تواند در سیگنال های رادیویی و 
ارتباطی نیز تداخل ایجاد کند و همچنین به فضاپیما در مدار آسیب برساند.

آژانس های فضایی این نوع مأموریت ها را ارسال می کنند تا بتوانند اطلاعات 
لازم برای درک فیزیک پشت پدیده های مختلف خورشید را جمع آوری کنند. 
در ماه اوت ناسا پنج ماموریت دیگر زیرمجموعه ماموریت های هواشناسی فضایی 
را انتخاب کرد و به هرکدام از آنها 1.۲۵ میلیون دلار برای انجام یک مطالعه 
مفهومی اختصاص داد. هدف نهایی این اســت که بتوانند رویدادهایی مانند 
شراره های خورشیدی و خروج جرم از تاج خورشیدی را پیش بینی کنند تا 

بتوانند از فضانوردان، فضاپیماها و سایر فناوری ها در آینده محافظت کنند.

 راه اندازی بزرگترین ایســتگاه شــارژ خودروهای برقی در 
شانگهای

تسلا بزرگترین ایستگاه سوپرشارژ جهان را که شامل ۷۲ پایه شارژ در یک 
مرکز سرپوشیده است، در شانگهای چین راه اندازی کرد. 

به نقل از انگجت، شرکت تسلا اعلام کرد که بزرگترین ایستگاه سوپرشارژ 
جهان را در چین راه اندازی کرده اســت. این مرکز در شانگهای با داشتن ۷۲ 
پایه شارژ به راحتی گوی سبقت را از ایستکاه شارژی که تسلا با ۵6 پایه در 

ماه گذشته در کالیفرنیا تاسیس کرده بود، ربود.
بر اســاس تصاویر ارسال شده توســط کاربران چینی در توییتر، برخلاف 
ایستگاه شــارژ روباز کالیفرنیا، به نظر می رسد که این ایستگاه در شانگهای، 
سرپوشیده است. این ایستگاه در مرکز بین المللی »جینگ آن«)Jing’an( در 
یک منطقه مهم تجاری شــهر شانگهای واقع شده است. همه ۷۲ پایه شارژ 
این ایســتگاه از سوپرشارژرهای V۲ استفاده می کنند که حداکثر 1۵0 کیلو 
وات برق تحویل می دهند، در حالی که ۵6 پایه موجود در ایستگاه کالیفرنیا 
از سوپرشــارژرهای ۲۵0 کیلو واتی V۳ استفاده می کنند. این بدان معناست 
که رانندگان خودروهای برقی در شــانگهای در مقایسه با همتایان آمریکایی 
خود باید کمی بیشــتر برای شــارژ شدن خودروی برقی خود منتظر بمانند. 
ضمن اینکه فقط خودروهای تسلا مدل ۳ و Y از شارژ V۳ پشتیبانی می کنند.

تســلا تاکنون بیش از ۲0 هزار خودروی برقی »مدل ۳« خود را در بازار 
چین به فروش رسانده است و این امر، چین را به یک بازار کلیدی برای این 
شرکت تبدیل کرده است. همچنین طبق گزارشات، تسلا در ماه نوامبر ۲۳ هزار 
 Gigafactory« خودروی برقی در کارخانه بزرگ خود در شانگهای موسوم به
۳« تولید کرده اســت. برخی از خودروهای الکتریکی ســاخته شده در این 
کارخانه در همان چین به فروش می رسند، در حالی که برخی دیگر به اروپا 

و بازارهای دیگر صادر می شوند.

 ابداع یک ربات شناور برای پاك سازی استخرها
یک ربات شناور به نام »آریل« می تواند هر 1.۵ ساعت یک بار کل سطح 
یک اســتخر را بپیماید و ســطح آب را از وجود هرگونه زباله و شــاخ و برگ 

درختان و حتی ذرات گرد و غبار تا ۲00 میکرون پاک کند. 
 به نقل از نیو اطلس، شنا در استخر ممکن است سرگرم کننده باشد، اما 
لزوم استفاده از یک تور یا سبد برای برداشتن شاخ و برگ های درختان از سطح 
 )Ariel(»آب می تواند کاری خســته کننده باشد. به همین دلیل ربات »آریل
که با انرژی خورشیدی کار می کند، ساخته شده است تا این کار را به شکل 

خودکار انجام دهد.
 )Pivot-Solar Breeze(»آریل« که توسط شــرکت »پیووت سولار بریز«
مستقر در آریزونا ساخته شده است، در قسمت بالای خود یک جفت صفحه 
خورشیدی فتوولتائیک ضد آب دارد که انرژی این ربات را در طول روز و در 
زیر نور آفتاب تأمین می کند. ضمن اینکه قادر اســت انرژی تولید شده را در 
باتری خود ذخیره کند تا بتواند در شب نیز به مدت بیش از 10 ساعت کار کند.

»آریل« پس از قرار گرفتن در استخر و روشن شدن، با سرعت 10 تا ۲0 
فوت )۳ تا 6 متر( در دقیقه شنا می کند و قادر به حرکت از هر دو طرف است. 
همینطور که »آریل« در اســتخر شنا می کند، زباله ها و شاخ و برگ درختان 
را همراه با حتی ذرات ریزتر مانند گرد و غبار از ســطح آب جمع می کند و 
مخزن زباله خود می ریزد. این مخزن در انتها می تواند برای تخلیه و شستشو 

از »آریل« خارج شود.
نیروی پیشــرانه این ربات توســط دو پره در کنار یکدیگر تامین می شود 
که مستقل از یکدیگر کار می کنند و به ربات امکان می دهند به سمت چپ 
یا راســت بچرخد. همچنین حسگرهای آن تشخیص می دهند که چه زمانی 

دستگاه به لبه استخر رسیده یا با موانع دیگری روبرو می شود.
به گفته ســازندگان، »آریل« قادر است سطح یک استخر خانگی با اندازه 

متوســط   را در مدت زمان تقریبی 1.۵ ساعت پالایش کند و ذرات به اندازه 
۲00 میکرون را جمع آوری کند.

این دستگاه برای کار در دمای ۴ تا ۵۴ درجه سانتیگراد طراحی شده است.
»آریل« اکنون با قیمت ۴68 دلار برای پیش سفارش در دسترس است و 

پیش بینی می شود که تحویل آن از ماه مارس آغاز شود.

 بررسی دقیق اطلاعات بیمار با کمک یک ابزار نوین
در حال حاضر ابزارهای زیادی وجود دارد که به افراد در بخش های مختلف 
زندگی روزمره کمک می کنند، برای مثال گوگل مپس به افراد بهترین مسیر 
برای رسیدن به مقصد را نشان می دهد و برنامه اسپاتیفای نیز برنامه ای ایده 
آل برای گوش دادن به موسیقی است. حتی در دنیای پزشکی نیز محققان در 

حال توسعه سیستم هایی هستند که کار پزشکان را راحتتر می کند. 
به نقل اینوویشــن اوریجینز، پزشکان و پرســتاران دائماً از بیماران و به 
خصوص بیمارانی که حال وخیمی دارند، بازدید می کنند و متناسب با شرایط 

آنها تصمیمات مختلفی می گیرند.
هنگامی که آنها درمان مناسب را انتخاب کنند، بیماران می توانند سریعتر 
بهبود یابند و خطر مرگ بیماران کاهش می یابد. راهنماهای پزشکی و چک 
لیست نیز از قبل وجود دارد که در این زمینه به کادر درمان کمک می کند، 
اما در واقع این موارد همیشه کمک کننده نیستند؛ زیرا در برخی موارد کادر 
درمان مجبور به انتخاب سریع یک درمان هستند و کادر پزشکی وقت کافی 
ندارند که این دستورالعمل ها را دقیق بررسی کنند. چک لیست هم حتی در 

این موارد چندان برای کادر درمان کارآمد نیست.
اخیرا »اشــلی دی بی« )Ashley De Bie( و »شــان نان« )Shan Nan( از 
دانشگاه صنعتی آیندهوون )TU / e( هلند ابزاری دیجیتال را برای متخصصان 
مراقبت های بهداشتی ایجاد کرده اند. این ابزار«TraceBook« نام دارد و داده های 
سیستم های مختلف )داروخانه ها، نتایج آزمایشگاه و داده های پزشکی( را جمع 
آوری می کند و توصیه های شخصی متناسب با شرایط بیمار را ارائه می دهد.

TraceBook روی تلفن ها، تبلت ها و لپ تاپ کار می کند. این ابزار با کمک 
الگوریتم ها داده های بیمار را تجزیه و تحلیل می کند و توصیه های علمی را به 

ارائه دهندگان خدمات بهداشتی ارائه می دهد.
»دی بی« که یک متخصص مراقبت های ویژه داخلی است، این ابزار را در 
»بیمارســتان کاترینا« آزمایش کرده است. او برای انجام این مطالعه از چک 
لیست استاندارد کاغذی و این ابزار برای بررسی بیش از ۴00 بیمار استفاده 

کرد تا بتواند تفاوت عملکرد این دو ابزار را نشان دهد.
این تحقیق نشــان داد که TraceBook بهتر از چک لیســت اســتاندارد 
عمل می کند. گاها ارائه دهندگان خدمات بهداشــتی اطلاعات مهم را نادیده 
می گرفتند کــه اگر در نظر بگیرند، بهتر می تواننــد ارزیابی کنند که انجام 
معاینه یا کدام درمان مورد نیاز و ضروری است. با انجا این کار بیماران زمان 
کمتری را در بیمارســتان ســپری کردند و سطح درد آنها کاهش یافت؛ زیرا 
مســکن بیشتری تجویز می شد و از آنتی بیوتیک های کمتری )غیرضروری( 
اســتفاده می شد. TraceBook اکنون در بیمارستان نظامی در چین نیز مورد 
آزمایش قرار گرفته است. به گفته محقق »شان نان« چینی ها نیز از عملکرد 

این ابزار راضی هستند.

 طراحی کاتالیزوری برای نسل جدید باتری های لیتیومی با 
نانو ذرات

محققان ایرانی موسســه فناوری ایلینوی با همکاری محققانی از دانشگاه 
پنســیلوانیا، دانشگاه ایلینوی و آزمایشگاه ملی آرگون با استفاده از نانوذرات 
فسفید تری مولیبدن اقدام به توسعه نسل جدیدی از باتری ها کردند که عملکرد 

بهتری نسبت به باتری های لیتیوم یون رایج دارد. 
یکــی از گلوگاه های پیاده ســازی گســترده فناوری های انــرژی پایدار، 
سیســتم های ذخیره سازی کارآمد انرژی هســتند و باتری های لیتیوم یون 
)LIBs( گزینه اصلی برای دستگاه های الکترونیکی امروزی بوده و از ابزارهای 
مصرفی گرفته تا وسایل پزشکی، وسایل نقلیه الکتریکی و حتی ماهواره ها به 

این باتری ها وابسته هستند. 
باتری های لیتیوم یون به طور کلی، دارای ظرفیت انرژی 100 تا ۲00 وات 
بر کیلوگرم هســتند و این امکان را برای بیشتر خودروهای الکتریکی فراهم 

می کنند تا با یک شارژ ۳00 تا ۴00 کیلومتر حرکت کنند.
علی رغم دانســیته انرژی بالای باتری های لیتیوم یون، در مقایسه با انواع 
دیگر باتری ها، دانســیته انرژی آنها هنوز صد برابر کمتر از بنزین اســت. این 
بدان معناست که موتورهای بنزینی دارای بازده حرارتی بالاتری بوده و باعث 

می شوند بازدهی سوخت بالاتر از 100km / L ۷-6 باشد.
برای جایگزینی این فناوری، محققان در حال بررسی باتری های لیتیوم هوا 
)LABs( هستند. متأسفانه، باتری های لیتیوم هوا امروزه اشکالات جدی دارند، 
آن ها بسیاری از انرژی تزریق شده را به عنوان گرما هدر می دهند و به نسبت 

سریع تخریب می شوند و فقط چند دوره شارژ نگه می دارند.
این فناوری به طور گسترده توسط گروه های تحقیقاتی مختلف مورد بررسی 
قرار گرفته اســت. کاتالیزورهای فلزی زیــادی مانند پلاتین، طلا و روتنیوم 
و همچنین کاتالیزورهای غیرفلزی مانند اکســیدهای فلــزات انتقالی، دی 
کلکوژنیدهای فلزات گذار و کاتالیزورهای مبتنی بر کربن برای حل این مسئله 
استفاده شده است. با این حال، تاکنون هیچ پیشرفت بزرگی گزارش نشده  است.

در این راستا تیم تحقیقاتی علیرضا کندوری در موسسه فناوری ایلینوی با 
همکاری محققان دانشگاه پنسیلوانیا، دانشگاه ایلینوی و آزمایشگاه ملی آرگون 
در تلاش برای یافتن یک کاتالیزور بســیار فعال، یک نمونه آزمایشــگاهی از 
کاتالیزوری تولید کردند که از نانوذرات Mo۳P بسیار فعال با ظرفیت های بالای 
شــارژ 80 و ۲۷0 میلی ولت سود می برد. این تیم از نانوذرات Mo۳P )فسفید 
تری مولیبدن( به عنوان ماده کاتدی و همچنین یک الکترولیت مایع مهندسی 

شده متشکل از مواد افزودنی واسطه ردوکس استفاده کردند.
باتری حاصل، در شرایط هوای محیط با راندمان بالای انرژی 90/۲درصد در 
چرخه اول، تراکم انرژی Wh / kg 001۵00 )حدود 8 برابر بهتر از باتری های 
لیتیوم یون پیشرفته( و طولانی مدت کار می کند. این باتری با1۲00 چرخه 

شارژ / دشارژ از دوام بالایی برخوردار است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، نتایج این کار نشان می دهد که نانوذرات Mo۳P به 
دلیل ساختار منحصر به فرد خود، یک گزینه  امیدوارکننده کاتالیزوری است. 
این فناوری تراکم زیادی از سایت های فعال مولیبدن را با خواص الکترونیکی 

خاص فراهم می کند که به بهبود علمکرد باتری منجر می شود.

کاوشگر و ماه نورد کوچک انگلیس که »آساگومو«)Asagumo( نام دارد، توسط 
 )Spacebit(»متخصصان رباتیک شرکت مستقر در لندن موسوم به »اسپیس بیت
طراحی شــده و قرار اســت در ســال ۲0۲1 به کره ماه فرستاده شود.  به نقل از 
تلگراف، کاوشگر کوچک »آساگومو« قرار است تابستان امسال با همکاری ناسا به 
سطح ماه برسد. این اولین باری است که یک کاوشگر انگلیسی به کره ماه می رود 
و مهندسان »اسپیس بیت« به جای چرخ در آن از چند پا بهره برده اند تا بتواند به 
خوبی و بدون مشکل از موانع و دست اندازها عبور کند و از راه های زیرزمینی موسوم 
به کانال ها یا لوله های گدازه بخزد تا ببیند آیا برای انسان قابل سکونت است یا نه.

اکنون بســیاری از کارشناسان بر این باورند که لوله های گدازه -محفظه هایی 
مانند تونل در صخره ها که میلیاردها سال پیش توسط رودخانه های گدازه ایجاد 
شــده است- می توانند سرپناه های طبیعی را برای انسان در کره ماه فراهم کنند 

و بنابراین مکان خوبی برای راه اندازی اولین مستعمرات انسانی در ماه هستند.
ماه برای فضانوردان یک محیط خشــن اســت، زیرا دما می تواند در شب ها به 
بیش از منفی 1۷0 درجه سانتیگراد برسد و سطح ماه نیز توسط اشعه خورشید 
و شهاب سنگ های کوچک بمباران می شود. اگرچه بزرگترین لوله های گدازه در 
زمین تنها به عرض 18 متر می رســند، اما در ماه می توانند چند 10 متر عرض 
داشته باشند و می توانند مهر و موم شوند و با هوای قابل تنفس توسط انسان پر 
شوند. سقف ســنگی آنها نیز یک محافظ در برابر تشعشعات مضر است و دمای 
داخل آن تنها منفی ۲0 تا منفی ۳0 درجه سانتیگراد است، بنابراین می توان آنها 
را تا حد مطلوبی گرم کرد. یک تونل کشف شده در منطقه »ماریوس هیلز« حداقل 
1000 یارد عرض و طول دارد و می تواند شهرهای کوچکی را در خود جای دهد. 
کارشناسان می گویند ممکن است از زمان فعالیت آتشفشانی در ماه، یک شبکه 
بزرگ زیرزمینی در آن وجود داشته باشد. »پاولو تاناسیوک« مدیر عامل شرکت 
»اسپیس بیت« می گوید: طراحی یک ماه نورد دارای پاهای عنکبوتی برای کشف 
مفید بودن تونل های گدازه برای سکونت بسیار مهم است. وی افزود: برنامه هایی 
برای بازگشت به ماه در آینده وجود دارد و ما مجبور خواهیم بود در جای دیگری 
زندگی کنیم و یک گزینه می تواند این باشد که ورودی تونل های گدازه را مهر و 
موم کرده و از آن به عنوان پناهگاه اســتفاده کنیم.وی ادامه داد: ما معتقدیم که 
این ماه نورد در بررســی این موضوع نقش مهمی ایفا خواهد کرد. این کاوشگر در 
ماه قدم خواهد زد، بنابراین می تواند در زمین های ناهموار حرکت کند و مناطقی 

را که به طور معمول نمی توان به آنجا رفت، کاوش کند. وی می گوید: اگر بخواهید 
مسافت های طولانی را طی کنید، سوار اتوموبیل خود می شوید، اما اگر بخواهید 
از چیزی بالا بروید قطعا از پاهای خود استفاده می کنید. بنابراین، استفاده از پا به 
جای چرخ در »آساگومو« برای این نوع کاوش مناسب تر است. طراحی ماه نوردی 
که بتواند روی ماه راه برود، دشــوار است زیرا سطح آن در یک لایه غلیظ از غبار 
معروف به »رگولیت« پوشــانده شده است که پاهای کاوشگر می تواند در آن فرو 
رفته و گیر کند. ضمن اینکه همانطور که فضانوردان ماموریت »آپولو« کشف کردند، 
گرد و غبار سطح ماه، شکاف و فضاهای خالی میان قطعات مختلف را پر می کند و 
موجب اخلال در کارایی آنها می شود. »آساگومو« فقط ۳.9 اینچ )10 سانتی متر( 
قد دارد، بنابراین باید بتواند به خوبی روی سطح ماه حرکت کند، در غیر این صورت 
غرق می شود. برای حل این مشکل، به چهار پای شبیه به عنکبوت مجهز شده است 
که حرکت را برای آن آسان کنند. این کاوشگر همچنین حامل ابزارهایی است که 
قادر خواهند بود میزان تابش خورشیدی را اندازه گیری کنند و در ماموریت های 

آینده ممکن است بتوانند منابع فلزات گرانبها و مواد معدنی را پیش بینی کنند. 
همچنین »آســاگومو« اولین کاوشگری خواهد بود که با وای-فای به فرودگر 
خود متصل می شــود، بنابراین نمی تواند خیلی از منطقه فرود خود دور شود. اگر 
اتصال »آساگومو« با فرودگر خود قطع شود، از فناوری پهپاد داخلی برخوردار است 
و ســعی می کند دوباره به سمت فرودگر پرواز کند. این ماموریت با هزینه پرتاب 
فقط سه میلیون پوندی می تواند برای شرکت هایی که به دنبال مکان هایی برای 
تأمین منابع ارزشمند خارج از زمین هستند، جذاب باشد. »تاناسیوک« می گوید: 
ما امیدواریم که تونل های گدازه را در نزدیکی محل فرود پیدا کنیم، زیرا به دلیل 
محدودیت وای-فای نمی توانیم خیلی دور برویم و سیستم ما نیز دارای یک هوش 
مصنوعی بسیار پایه است. وی افزود: اول از همه این یک ماموریت نمایش فناوری 
است، اما بدیهی است که ما سعی خواهیم کرد بهترین تلاش خود را داشته باشیم 
و مناطق ممکن را بررسی کنیم و شاید بتوانیم چیز جالبی پیدا کنیم. کاربردهای 
علمی زیادی برای این کاوشگر وجود دارد، زیرا شما می توانید در مورد محیط ماه 
اطلاعات بیشتری کسب کنید و ما می توانیم در آینده کشف کنیم که کدام مناطق 
ماه قابل استخراج است. این کاوشگر قرار است اواخر تابستان امسال با همکاری ناسا 
و همراه با اولین مأموریت قمری تجاری سرویس محموله ناسا )CLPS( که پیش از 

برنامه »آرتمیس« ارسال می شوند، به ماه فرستاده شود.

انگلیس یک عنکبوت فضایی به ماه می فرستد

نخستین پرواز آزمایشی هوابرد هیبریدی عمودپرواز »مانتا«

نمونه اولیه هواپیمای هیبریدی عمودپرواز شرکت »مانتا« در مقیاس یک 
سوم برای انجام پروازهای آزمایشی خود آماده است.

 به نقل از نیو اطلس، شــرکت سوئیســی »مانتا«)Manta( در حال کار بر 
روی یــک هواپیمای هیبریدی منعطف اســت که قابلیت برخاســت و فرود 
عمودی)VTOL( یا عملیات برخاست و فرود کوتاه)STOL( را دارد. در حال حاضر 
یک مدل در مقیاس یک سوم از این طراحی ساخته شده است و این شرکت 

در حال آماده سازی برای اولین پروازهای آزمایشی آن است.
هواپیماهای«ANN1« و »ANN۲« نسخه های یک نفره و دو نفره این هواپیما 
هستند که دارای بدنه کامپوزیت کربن با یک دم کوچک به شکل V و یک بال 
کوچکتر در جلو است. نیروی محرکه رو به جلو به وسیله چهار موتور الکتریکی 
واقع در زیر لبه جلویی بال اصلی تأمین می شــود. این موتورها همچنین برای 

برخاست و فرود عمودی می توانند به صورت قائم قرار بگیرند.
ایجــاد تعادل در ایــن هواپیما با چهار موتور دیگر واقع در دم و دماغه این 

هواپیما انجام می شود که مجموع موتورهای آن را به 8 عدد می رساند.
این هواپیما در نهایت خواهد توانســت بــه صورت عمودی از روی جایگاه 
اســتاندارد پرواز بالگرد موسوم به »هلی پد« بلند شــود و فرود بیاید. اما اگر 
کمی فضای بیشــتری در اختیار داشته باشــد، می تواند یک برخاست و فرود 
افقی با طی مســافتی بسیار کوتاه نیز داشته باشد. »مانتا« می گوید که سطح 

بال های بزرگ این هواپیما به آن توانایی مدیریت برخاست معمولی)افقی( در 
مسافتی به اندازه کمتر از سه برابر صفحه یک »هلی پد« را می دهد. نشست و 
برخاســت معمولی امکان حمل بارهای سنگین تر را فراهم می کند و همچنین 
اگر این نوع برخاست و فرود انجام شود، انرژی بسیار کمتری مصرف می شود.

سیستم پیشــرانه این هواپیما کاملًا الکتریکی است، اما »مانتا« قصد دارد 
برای مأموریت های با برُد بیشــتر، علاوه بر باتری از یک ژنراتور گازی/بنزینی 
نیز بهره ببرد. این هواپیما می تواند به سرعت بیش از ۳00 کیلومتر در ساعت 
برسد و دامنه هدف آن پیمایش بیش از 600 کیلومتر در هر پرواز است. با پر 

کردن مخزن سوخت آن می توان باتری را در حین پرواز سریع تر شارژ کرد.
مدل یک نفره »ANN1« به عنوان یک هواپیمای اســپرت و چابک طراحی 
شــده اســت، در حالی که »ANN۲« می تواند یک مسافر را پشت سر خلبان 
حمــل کند. بعید اســت که از ایــن هواپیما با توجه بــه ظرفیت محدود آن 
بتوان به عنوان تاکســی هوایی اســتفاده کرد. »مانتا« آن را بیشتر به عنوان 
یک هواپیمای کاربردی برای اســتفاده در عملیات های نجات توسط پلیس یا 

اورژانس در نظر گرفته است.
شرکت »مانتا« نمونه اولیه این هواپیما را با کامپوزیت کربن در مقیاس یک 
سوم ســاخته که طول آن تقریباً سه متر)10 فوت( است. اکنون ما مشتاقانه 

منتظر دیدن آن در هوا و دنبال کردن توسعه آن هستیم.


